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از دست رفتن طبقه متوسطمسكن مهر يا بافت هاي فرسوده؟ گاز بورس روي دست مافيابرجام و تجارت ايران
از قديم گفته اند، سنگ بزرگ 
نشانه نزدن است؛ هر زمان كه 
اظهارنظر و وعده اي بدون توجه 
به امكانات عيني و ظرفيت هاي 
واقعي صورت بگيرد، بايد منتظر 
يك وعده بر زمين مانده باشيم. 
روز گذش��ته خبر رس��يد كه 
دولت، افتتاح 10 ه��زار پروژه 
ساخت مسكن را در دستور كار قرار داده است. واحدهايي 
كه آمار س��اخت و س��از مس��كن در س��ال 1401 را در 
خوش بينانه ترين حالت حول و ح��وش 50 الي 60 هزار 
واحد قرار مي دهد. اين رقم در مقايسه با وعده ساخت يک 
ميليون واحد سالانه كه دولت آن را با آب و تاب مطرح كرده 
بود، نشان مي دهد تا چه اندازه از حرف تا عمل مي تواند فاصله 
وجود داشته باشد. اساسا ساخت مسكن توسط دولت ها در 
هيچ نقطه اي از جهان، فضيلت نيست. در هيچ جاي جهان 
دولت ها به يك چنين حيطه اي ورود نمي كنند. با توجه به 
شرايطي كه ايران در حوزه تحريم ها و كمبود منابع مالي با 
آن دست به گريبان است از همان آغاز هم مشخص بود كه 
اين وعده امكان تحقق نخواهد داشت. اصولا دولت نبايد خود 
تصديگري امور اقتصادي را صورت بدهد، بلكه بايد نظارت 
كلي صورت بدهد و فضا را براي بخش خصوصي فراهم كند. 
بخش خصوصي هم زماني اقدام به سرمايه گذاري مي كند 
كه از سود خود مطمئن باشد، چشم انداز را روشن ببيند و 
به مصالح مورد نياز دسترسي داشته باشد. وقتي يك يا چند 
مورد از اين ضرورت ها فراهم نشده باشند و نرخ تورم بالا، 
عدم اطمينان از وضعيت اقتصادي در چشم انداز پيش رو و 
شرايط تحريم و... وجود داشته باشد، بخش خصوصي اين 
ريسك را نخواهد پذيرفت كه وارد آوردگاه ساخت مسكن 
شود. در نقطه مقابل دولت هم قادر به ساخت مسكن در حد 
و اندازه مورد نياز كشور نيست، قاعدتا از ابتدا هم مشخص 
بود كه دولت توانايي يك چنين اقدامي را ندارد و تنها وعده 
داده اس��ت. همه اين گزاره ها به اين معنا نيست كه نيت 
دولت س��وء بوده و نيت خيري در كار نبوده است. دولت با 
نيت خير اين وعده را داد اما توجهي به واقعيت هاي بازارهاي 
اقتصادي نداشت. اما راهكار بهبود شاخص هاي مسكن در 
كشور چيست؟ بارها كارشناسان تاكيد كرده اند كه بايد بر 
بافت هاي فرسوده داخل شهرها تمركز شود. اين موضوع بايد 
با مشاركت دولت و مردم صورت بگيرد. بخشي از تسهيلات 
مورد نياز را دولت بدهد و بخشي را هم مردم. سپس بخش 
خصوصي و انبوه سازان به كار گرفته شوند تا اين بافت هاي 
فرسوده احيا شوند. اين روند با بلندمرتبه سازي در مناطق 
فرسوده شكل عيني به خود مي گيرد و از يك طرف مردم 
از مشكلات بافت هاي فرسوده خلاص مي شوند و از سوي 
ديگر روند عرضه مسكن هم بهبود مي يابد. به هر حال تعداد 
زيادي مس��كن در داخل بافت هاي ش��هري كه امكانات 
زيرساختي در آنها وجود دارد ساخته مي شود، به جاي يك 
واحد مسكوني فرسوده از طريق بلندمرتبه سازي چندين 
واحد در يك مختصات مكاني س��اخته مي شوند و ارزش 
افزوده شكل مي گيرد.  ادامه در صفحه 8

معضلات اجتماعي هميشه 
در نتيجه مشكلات اقتصادي 
افزاي��ش پي��دا مي كنن��د، 
متاسفانه بايد به اين واقعيت 
تل��خ اذعان كني��م كه طبقه 
متوس��ط جامعه از بين رفته 
و ب��ه همين دليل اس��ت كه 
معضلات اجتماعي در جامعه 
ما پر رنگ تر از هميش��ه شده اس��ت. بارها و بارها اين 
واقعيت را بيان كرده ايم كه افزايش فشارهاي اقتصادي 
فروپاش��ي اجتماعي را به دنب��ال دارد، بارها و بارها به 
مسوولان در اين باره هشدار داده شده اما متاسفانه هيچ 
فعاليتي كه نشان از اراده اي براي مانع تراشي بر سر راه 
مشكلات اقتصادي باشد، ديده نشده است. مساله مهم 
ديگر اين است كه وقتي مشكلات اقتصادي گريبانگير 
مردم مي شود به طبع آن مش��اركت هاي اجتماعي از 
بين مي رود، مردمي كه از صبح تا شب تنها بايد به فكر 
تامين معاش خود و خانواده شان باشند ديگر در هيچ 
فعاليت اجتماعي ش��ركت نمي كنند و اين جامعه را از 
درون متلاش��ي مي كند، وقتي فعاليت هاي اجتماعي 
و همبستگي اجتماعي از بين برود ديگر كسي خود را 
در برابر ديگري مسوول نمي داند و به اين ترتيب مفهوم 
جامعه نيز با مشكل مواجه مي ش��ود. البته اتفاقي كه 
در زلزله خوي رخ داد نش��ان از اين بود كه مردم حتي 
با داشتن مشكلات بس��يار اقتصادي همچنان روحيه 
جمعي و كمك كردن به همنوع خود را از ياد نبرده اند و 
اين مي تواند نقطه بسيار اميد بخشي براي بازيابي زندگي 
اجتماعي ما باشد، اما مس��اله اينجاست كه قشر قابل 
ملاحظ��ه اي از مردم جامعه ديگر توان مادي و معنوي 
شركت در فعاليت هاي اجتماعي را ندارند چرا كه تمام 
ه��م و غم خود را بايد براي تامين معاش به كار بگيرند. 
فقر در حال ريشه دواندن است و اگر هر چه زودتر مانع 
از اين همه گيري فقر در جامعه نشويم مي تواند عواقب 
نگران كننده اي به دنبال داشته باشد. مساله مهم ديگر 
اين است كه متاسفانه دولت ها هميشه به جاي اينكه 
نهادهاي مردمي را تقويت كنند و به آنها انگيزه و ميدان 
كار بدهند، جوري با آنها برخ��ورد كردند كه انگار بود 
و نبودش��ان در جامعه هيچ تاثيري ندارد و جاي خالي 
اي��ن نهادها حالا به ش��كل هاي مختل��ف دارد خود را 
نش��ان مي دهد. در بسياري از جوامع دنيا فعاليت هاي 
بشردوس��تانه بس��يار اهميت دارد، اينكه شما به طور 
داوطلب زماني از وقت خود را صرف رس��يدگي به رفع 
مش��كلات افراد ديگر بكني، بيش از فعاليت در شغلي 
كه انجام مي دهي مي تواند به عنوان س��ابقه خوب در 
كارنامه كاري شما مورد استفاده قرار گيرد. اين در حالي 
است كه جامعه ما اصلا چنين ش��رايطي را براي افراد 
فراهم نمي كن��د. بي توجهي به فعاليت هاي اجتماعي 
باعث مي شود تا نفع شخصي بر منافع جمعي ارجحيت 
پيدا كند و همين مساله به تنهايي مي تواند به مشكلات 
ادامه در صفحه 5 اقتصادي و معيشتي دامن بزند.  

واقعيت اين اس��ت كه ما در 
تمام اين س��ال ها نه تنها در 
عرصه جهاني ك��ه حتي در 
عرصه منطق��ه اي و تبادلات 
تج��اري و اقتص��ادي دو و 
چندجانبه با همس��ايه ها و 
كشورهاي منطقه نيز خوب 
عمل نكرده ايم و بس��ياري از 
ظرفيت ه��اي مربوط ب��ه اين توافقات مش��ترك در 
اقتصاد ايران مغفول مانده اس��ت. اين در حالي است 
كه كش��ورهاي توسعه يافته و موفق اقتصادي، بخش 
مهمي از تمركز خود را براي اين توافقات دو و چندجانبه 
سوار كرده اند. چه توافقي كه چندي قبل با پاكستان 
نهايي ش��د و چه چي��زي كه تحت عنوان گش��ايش 
بانكي در رابطه با روسيه اعلام شده قطعا اثرات مثبتي 
خواهد داش��ت و مي تواند كار را براي تاجراني كه در 
اين كشورها فعاليت مي كنند آسان كند. اما در عين 
حال كه نبايد در اثرات مثبت ترديد كرد، اين س��وال 
را نيز بايد بپرسيم كه اساسا سقف تاثيرگذاري چنين 
توافقاتي چقدر است؟ آيا براي ما در دور زدن تحريم ها 
يا كنار گذاشتن محدوديت هاي FATF يا جابه جايي 
دلار و يورو و ساير ارزهايي كه با ديگر كشورها معامله 
مي كنيم تاثيري دارد؟ در واقع ما در اطلاع رساني در 
اين زمينه با دو جنبه منفي مواجه هس��تيم. نخست 
گروهي كه معتقدند چنين توافقاتي اساسا اثري ندارد 
و دوم كس��اني كه قصدشان حمايت از دولت است اما 
آنقدر بزرگ نمايي مي كنند كه ديگر حتي امكان دفاع از 
واقعيت ها نيز برايشان نمي ماند. صحبت از بي اثر كردن 
تحريم يا كنار گذاشتن محدوديت هاي بانكي اساسا چه 
ارتباطي با اين توافق دارد؟ مگر ساير كشورهاي جهان 
قرار اس��ت از اين توافق براي تعامل با ايران اس��تفاده 
كنند؟فرض كنيد دو تيم فوتبال، تصميم مي گيرند 
كه خارج از قوانين فيفا با يكديگر مسابقه بدهند و مثلا 
بگويند كه در بازي ما، گل زدن با دست هم مجاز است. 
اين دو تيم مي توانند با اين قاعده با هم بازي كنند اما 
آيا ديگر تيم ها نيز از اين موضوع تبعيت مي كنند؟ آيا 
فدراس��يون جهاني فوتبال اين قاع��ده را مي پذيرد؟ 
آيا امكان اينكه با اين قانون دوجانبه در مس��ابقات 
بين المللي حاضر شوند وجود دارد؟ قطعا خير. پس 
توافق بانكي با روسيه نيز در روابط دوجانبه ما تاثير 
مثبت دارد اما بيش از اين خير. ما بايد اين س��وال را 
خودمان بپرسيم كه بازنگش��تن به برجام جز براي 
اسراييل يا كاسبان تحريم، آيا براي ديگران سودي 
داشت؟ اينكه اقتصاد ملي ما هر روز محدودتر شده 
و توان خود را از دس��ت بدهد به نفع ما خواهد بود يا 
دشمنان ما؟ اگر مي گويند برجام هنوز نمرده و زنده 
است، ما بايد تلاش كنيم كه تحريم ها را كنار بگذاريم 
و روابط خودمان با دنيا را بهبود ببخشيم تا مشكلات 
حل شود، در غير اين صورت طرح هاي محدود، تنها 

سهم كوچكي در اقتصاد ما بازي خواهند كرد.

ورود خودرو به »بورس كالا« اگر 
چه در ن��گاه اول كمي عجيب و 
غيرمعمول به نظر مي رسد، اما 
بايد در نظر گرفت در كش��وري 
كه سالانه تورم بالايي را تجربه 
مي كند، تقريبا هر كالايي تبديل 
به كالاي س��رمايه اي مي شود 
و مردم براي حف��ظ ارزش پول 
خود دست به خريد هر آنچه مي تواند ريسك تورم را پوشش 
بدهد، مي زنند. هرچند كه آن كالا به اندازه خودرو مصرفي 
باشد. در چنين شرايطي، انگيزه هاي سفته بازانه نيز افزايش 
يافته و در واقع »بازار سياه« ايجاد مي شود. حال اينكه با اعمال 
تحريم ها و خروج شركاي فرانسوي و كره اي توليد خودرو 
در كشور روند نزولي داشته و با كم شدن عرضه و زياد شدن 
تقاضا، قيمت ها در بازار آزاد افزايش چشمگيري داشته است. 
تمام اين  موارد در شرايطي اس��ت كه از سال 2017 يعني 
حدود 6 سال پيش به جز يك مقطع كوتاه در سال 2019 
عملا خودروه��اي وارداتي هم در بازار ايران غايب بوده اند و 
بازار خودرو از طريق واردات هم نتوانست جلو قيمت هاي 
روزافزون را بگيرد. از سوي ديگر، مديريت دولتي ناكارآمد 
و هزينه هاي سربار از جمله منابع انساني دو غول خودروساز 
كشور باعث شده اين شركت ها بهره وري لازم را نداشته باشند 
و با اعمال نسخه »قيمت گذاري دستوري« از سوي دولت كه 
در تمام اقتصادهاي كارآمد دنيا منسوخ شده است، ميخ آخر 
بر تابوت صنعت خودرو هم وارد شود و همين خودروهاي 
كم كيفيت نيز براي خودروسازان گران تمام شده و زيان ده 
شوند.  در اين ميان، خودروسازان هم كه مي بينند به ازاي هر 
خودرو زيان مي سازند راهكار »هر قدر كمتر خودرو بفروشم، 
كمتر ضرر مي كنم« را پيش گرفته و آشفته بازاري از خودرو 
را پدي��د آورده اند. به ياد بياوريد كه چند 10 هزار خودرو به 
بهانه هاي واهي در انبارهاي خودروسازان مانده بود. اما راهكار 
دولت در اين بازار مكاره قرعه كشي خودروهاي توليدي ميان 
انبوهي از مردم درمانده است كه حاشيه سود شگفت انگيزي 
را براي برندگان خوشبخت خودروها ايجاد مي كند. البته به 
شرطي كه آنقدر خوش  شانس باشيد كه به عنوان مثال در 
قرعه كشي آخر از ميان حدود 12 ميليون نفري كه خواهان 
خريد خودرو بودند )البته با ترفندهاي گوناگوني اين تعداد 
كم هم شده؛ يعني اشخاصي كه داراي گواهينامه نيستند 
يا در چند سال اخير از ايران خودرو خريد كرده اند يا پلاك 
فعال دارند حذف شده اند(، شما برنده تنها 20 هزار خودرو 
شويد كه درصد شانس چند صدم اعشاري خواهد داشت. 
واضح است كه اين راهكار كه به درستي »لاتاري خودرويي« 
يا »كازينو خودرو« از سوي صاحب نظران نام گذاري شده 
است، نمي تواند پاس��خگوي نياز مردم باشد. حالا در نظر 
بگيريد كه اين مابه التف��اوت قيمت كارخانه تا بازار كه 
بسته به نوع خودرو مي تواند به چند صد ميليون تومان 
نيز برسد، نصيب دلالاني مي شود كه با ارتباطات خاص 
مي توانند با قيمت كارخانه خودرو بخرند و در بازار آزاد 
بفروشند كه برآورد كارشناسان از اين رانت عظيم مبلغ 
ادامه در صفحه 8 250 همت است.  
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كارمندان برنده جدال مجلس و دولت مي شوند؟ احمد توكلي در نامه اي به سران سه قوه
 از مصوبه مولدسازي به شدت انتقاد كرد

  چنين حكمي چه تفاوتي
 با »كاپيتولاسيون« دارد؟

  طرز برخوردتان با مجلس شما را ياد رفتار مستبدانه 
سال هاي اول مشروطه نمي اندازد؟

بودجه 1402 
در دو راهي ماليات و حقوق با رس��يدن به نيمه دوم بهمن ماه، زمان آن رسيده تا فساد مشروع

نمايندگان مجلس با قاطعيت و وضوح بيشتري نسبت 
به بودجه 1402 اظهارنظ��ر كنند، صحبت هايي كه 
نشان از آن دارد كه با وجود تاكيد بهارستان بر حمايت 
از دولت و تلاش براي افزايش ندادن بار مالي، احتمالا 
تغييرات جدي��دي در راه خواهد بود. مجلس بودجه 
امس��ال را در حالي نهايي كرده كه جداي از مس��ائل 
كلان، يك توافق با دولت داش��ت و آن نحوه حذف ارز 

4200 توماني بود. بر اين اساس بنا بر آن گذاشته شده 
بود كه دولت ابتدا مقدمات توزيع كالابرگ الكترونيك 
را فراهم و سپس نس��بت به حذف اين ارز اقدام كند، 
آنچه در نهايت رخ داد اما متفاوت بود. در حالي دولت 
ارز ترجيحي را در ارديبهشت ماه امسال حذف كرد كه 
بنا بود ظرف دو ماه كالابرگ را جايگزين يارانه نقدي 
كند اما با رسيدن به پايان سال، هنوز خبري از كالابرگ 
صفحه 2 را بخوانيد نيست.  

يادداشت-1

 دامن زدن 
به ركود و تورم توامان

امسال هم سقف بودجه 
1402 به نس��بت سال 
قبل با افزاي��ش حدودا 
40درصدي مواجه شده 
است. مطابق سال هاي 
قبل مي توان پيش بيني 
كرد ك��ه نماين��دگان 
مجل��س در جري��ان 
بررس��ي بودجه هم اين س��قف را بالات��ر ببرند تا 
مطالبات حوزه هاي انتخابيه خ��ود را حداقل در 
ظاهر عملي كنند. اي��ن روند افزايش ها، احتمال 
بروز كس��ري بودجه را بيشتر كرده و متعاقب آن 
هم مشكلاتي كه هر سال به دليل كسري بودجه 
رخ مي دهد را محتمل تر مي س��ازد. اما آيا هر نوع 
افزايش هزينه اي در بودجه منفي و آسيب زا است؟ 
در پاس��خ بايد گفت؛ خير. چنانچ��ه اعداد و ارقام 
بودجه اي رش��د پيدا كند و اين رش��د در راستاي 
پروژه ه��اي توليدي، عم��ران و برنامه ريزي هاي 
درست زيرساختي به كار گرفته شوند، بدون ترديد 
به نفع اقتصاد است. اما اگر هر سال بر سقف بودجه 
اضافه شود و اين افزايش ها، در مسير بودجه هاي 
جاري و هزينه هاي غيرضروري به كار گرفته شوند 
و بودجه برخي نهادها و ارگان هاي غيرشفاف بالا 
رود از هر س��مي براي پيكره اقتصاد، خطرناك تر 
خواهد بود. هر سال با بروز كسري بودجه، دولت ها 
اقدام به استقراض از بانك مركزي مي كردند و اين 
روند باعث رش��د تورم مي شد. در سال 1401 هم 
اقتصاد ايران با كس��ري بزرگي روبه رو شد؛ دولت 
س��يزدهم اما براي پوشش اين مش��كل اقدام به 
اتقراض از سيس��تم بانكي به جاي بانك مركزي 
كرد. اين تصميم با اين اس��تدلال اجرايي شد كه 
استقراض از سيستم بانكي تبعات تورمي كمتري 
به دنبال خواهد داشت، اما دولت سيزدهم به اين 
موضوع توجه نداشت كه اس��تقراض از سيستم 
بانكي، تس��هيلات دهي به بخ��ش خصوصي را با 
چالش ه��اي جدي مواجه مي س��ازد و نتيجه آن 
مستقيما در رش��د اقتصادي اثرگذار خواهد شد. 
اي��ن روند هرچند آث��ار تورمي كمت��ري دارد اما 
مس��تقيما به ركود دامن مي زند و بخش توليد و 
مصرف را با مشكل مواجه مي كند. در سال آينده 
هم اقتصاد ايران با كس��ري بودجه مواجه است و 
دولت يا با»تورم« يا »ركود« يا هر دو گزاره مواجه 
خواهد ش��د. اين اثري است كه در همه جای دنيا 
تجربه شده است و اقتصاد ايران هم از آن مستثني 
نخواه��د بود. همانط��ور كه گفته ش��د، افزايش 
هزينه هاي دولت به ش��رط اينكه به هدف مولد و 
مناسبي اصابت كند هم توليد را رونق مي دهد و هم 
رشد اقتصادي را. اما از آنجا كه دولت هزينه هايش 
را براي امور جاري، پرداخت دس��تمزدها و.... بالا 
برده، كس��ري بودج��ه باعث نزول ش��اخص ها و 
افزايش مشكلات مي شود. هرچند با پايان كرونا 
نشانه هاي رشد اقتصادي نسبي در اقتصاد ايران 
نمايان شد، اما در ادامه كس��ري بودجه هاي بالا 
طي سال هاي مستمر، سوءمديريت هاي دولت و 
اثرات منفي نظام تصميم سازي هاي اشتباه پولي 
و مالي باعث شده تا ركود، اقتصاد و معيشت مردم 
را تهديد كند و توليد آسيب ببيند. براي مواجهه با 
اين مشكل دولت ناچار است يا استقراض از بانك 
مركزي و سيس��تم بانكي را ادامه بدهد، يا اوراق 
منتش��ر كند يا اينكه اموال و دارايي هاي خود را 
به فروش برس��اند )هر س��ه اين راه ها تجربه شده 
اس��ت( هر كدام از اين راه ها، تبعات مختص خود 
را دارد. انتشار اوراق نوعي مسكن مقطعي و انتقال 
مشكلات به آينده است؛ استقراض از بانك مركزي 
باعث افزايش تورم مي شود. ضمن اينكه استقراض 
از سيستم بانكي، ركود را دامن مي زند و به توليد 
ضربه مي زند. افزايش ماليات هم به مردم و صاحبان 
كسب و كار فش��ار زيادي وارد مي سازد. همانطور 
كه مش��اهده مي كنيد، هر تصميم غيراقتصادي 
باعث افزوده شدن بر حجم مشكلات مي شود. اگر 
دولت افزايش هزينه هايش را طي سال هاي بعدي 
هم ادامه دهد، مشخص نيس��ت ديگر چه راهي 
پيش پايش باقي مانده است. چرا كه ديگر اموالي 
براي فروش نخواهد داش��ت، سيستم بانكي هم 
تواني براي تامين كس��ري بودجه ندارد و از سوي 
ديگر، صاحبان كسب و كار هم تواني براي افزايش 
پرداخت ماليات ها  ندارند. در اين شرايط تنها راه 
باقي مانده براي دولت و سيستم سياسي كشور، 
احياي برج��ام و افزاي��ش درآمدهايش از طريق 
افزايش فروش نفت است. چرا كه دولت نه تخصصي 
براي بهره وري بيشتر دارد، نه اراده اي براي كاهش 
هزينه هاي غيرضروري و نه ساير ضرورت هايي كه 
در يك چنين شرايطي در پيش گرفته مي شود؛ 
بنابراين چشم انداز پيش روي اقتصاد ايران در سال 
1402 خطرناك تر از سال قبل و سال بعد از آن هم 
خطرناك تر از قبل��ي خواهد بود. مگر اينكه روش 
متفاوتي براي نظام تصميم سازي هاي اقتصادي و 

نظام حكمراني در پيش گرفته شود. 

مرتضي عزتي

يادداشت-2

 ابهام در مورد متوليان جديد 
واگذاري اموال دولتي

خان��دوزي وزير اقتصاد 
در م��ورد مزيت مصوبه 
مولدس��ازي نسبت به 
روش قبل��ي واگ��ذاري 
اموال دولتي و رفع موانع 

آن گفته است: 
»مان��ع س��وم نح��وه 
ب��ود.  قيمت گ��ذاري 
مديران دس��تگاه دولتي مايل به فروش دارايي ها 
نبودن��د. به همين دليل به نح��وي قيمت گذاري 
مي كردن��د كه كس��ي خري��دار نباش��د. اكنون 
قيمت گذاري كارشناس��ي ب��وده و افراد مطمئن 
مي ش��وند كه درآمد حاصل از آن صرف پروژه در 
استان خودشان مي ش��ود.« اين سخنان از سوي 

وزير امور اقتصادي جاي تعجب دارد. 
سوال: آيا در روش هاي قبلي، دستگاه هاي دولتي 

خود متولي قيمت گذاري و فروش اموال بودند؟ 
آيا قيمت گذاري هاي قبلي براس��اس كارشناسي 

نبوده؟
 در قان��ون اج��راي سياس��ت هاي كل��ي اص��ل 
چه��ل و چه��ارم )44( قانون اساس��ي )مصوب 
1۳۸6/11/0۸(، اساساً با ساز و كار قوي از مداخله 
مديران دستگاه هاي دولتي و حتي وزرا در فرايند 
واگذاري، ممانعت كرده و سازمان خصوصي سازي 

متولي كليه عمليات و تصميمات بوده است.
اگر در اج��راء قانون فعلي نقصي بود مي بايس��ت 
مسوولان دولت با همين جديتي كه براي مصوبه 
»مولدسازي« نشان داده اند، موانع اجرايي را مرتفع 
مي ساختند به جاي اختراع يك سازو كار جديد با 

انبوهي از ابهامات. 
يك جنبه مهم و اساس��ي در مورد واگذاري اموال 

دولتي، نهاد تصميم گيرنده و مجري است. 
در قانون مصوب 1۳۸6 هيات واگذاري با تركيب 

زير پيش بيني شده است. 
»هيات واگذاري و وظايف آن 

ماده ۳9- به منظ��ور هماهنگي در اجراء مواد اين 
قانون هيات واگذاري به رياست وزير امور اقتصادي 

و دارايي متشكل از اعضاء زير تشكيل مي گردد: 
1- وزير امور اقتصادي و دارايي، 

2- وزير دادگستري، 
۳- رييس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي كشور 

بدون حق رأي، 
4- وزير وزارتخانه ذي ربط بدون حق رأي، 

5- دو نف��ر از نمايندگان مجلس به عنوان ناظر به 
انتخاب مجلس شوراي اسلامي . 

دبيرخانه هيات در سازمان خصوصي سازي مستقر 
است. مصوبات هيات مذكور را وزير امور اقتصادي و 

دارايي ابلاغ مي كند.«
در صورتي ك��ه در مصوبه مولد س��ازي، هياتي با 
اختيارت عام و مطلق از جمل��ه در انتخاب روش 
و تعيين قيمت پاي��ه يا نهايي واگ��ذاري دارايي، 
پيش بيني شده كه مركب از هفت عضو زير )همگي 

با حق( هستند. 
  معاون اول رييس جمهور )رييس هيات(، 
  وزير امور اقتصادي و دارايي )دبير هيات(، 

  رييس سازمان برنامه و بودجه كشور، 
  وزير كشور، 

  وزير راه و شهرسازي، 
  يك نفر نماينده از طرف رييس مجلس شوراي 

اسلامي.  
  يك نف��ر نماينده از طرف ريي��س قوه قضاييه، 

پيش بيني شده است. 
در تركيب جديد هيات واگذاري س��ه ايراد و ابهام 

مشاهده مي گردد: 
1( حضور وزير كشور با توجه به وظيفه و ماموريت 

اقتصادي هيات، غيرمتعارف است 
2( حضور وزير راه و شهرسازي و نه حتي ساير وزرا از 
جمله وزراي نفت و صمت سوال برانگيز بوده و اصل 
تعارض منافع مطرح مي گردد. ايا قرار است آقاي 
بذرپاش در مورد واگذاري اموال همه وزارتخانه ها 

همچنين زيرمجموعه خودش راي دهد؟ 
 در هي��ات واگذاري در قانون مص��وب 1۳۸6، هر 
وزي��ر ذيربط صرفا براي توضي��ح و ارايه اطلاعات 
لازم »بدون حق راي« در جلسات شركت مي كند. 
۳( در تركيب جدي��د، حضور نمايندگان مجلس 
تنزل پيدا كرده و از دو نماينده »منتخب« مجلس 
به يك نماينده منتخب »رييس« مجلس )بدون 
نياز به انتخاب توسط نمايندگان مجلس( تبديل 

شده است. 
با توجه به لزوم غبطه نسبت به اموال عمومي توسط 
همه اركان كش��ور، و ايرادهاي اساسي مشهود در 
متن مصوبه و آيين نام��ه اجرايي آن، حتي قبل از 
شروع كار، نگراني هاي جدي نسبت به نحوه اجراي 
اين پروژه بزرگ هم از نظر حجم گسترده اقدامات 
حقوقي و عملياتي كه نيازمند يك سازمان اجرايي 
تخصصي اس��ت و هم از نظر ارزش نجومي اموالي 
كه قرار است در مورد آن »ضربتي« تصميم گرفته 

شود، را تشديد كرده است. 

رضا پاكدامن

شامخ كل اقتصاد در دي ماه
به ركورد كم سابقه 41.89 واحد سقوط كرد 

ركوردشكني منفي
 شامخ اقتصاد

شامخ كل ساختمان براي ششمين ماه متوالي وخيم تر شد 

داغ ركود تورمي بر تن صنعت ساختمان 
صفحه 5    

صفحه 7    



با رس��يدن به نيم��ه دوم بهمن ماه، زمان آن رس��يده تا 
نمايندگان مجلس با قاطعيت و وضوح بيشتري نسبت 
به بودجه 1402 اظهارنظر كنند، صحبت هايي كه نشان 
از آن دارد كه با وجود تاكيد بهارستان بر حمايت از دولت 
و تلاش براي افزايش ن��دادن بار مالي، احتمالا تغييرات 
جديدي در راه خواهد بود. مجلس بودجه امس��ال را در 
حالي نهايي كرده كه جداي از مس��ائل كلان، يك توافق 
با دولت داش��ت و آن نحوه حذف ارز 4200 توماني بود. 
بر اين اساس بنا بر آن گذاشته ش��ده بود كه دولت ابتدا 
مقدمات توزيع كالابرگ الكترونيك را فراهم كند و سپس 
نسبت به حذف اين ارز اقدام كند، آنچه در نهايت رخ داد اما 
متفاوت بود. در حالي دولت ارز ترجيحي را در ارديبهشت 
ماه امسال حذف كرد كه بنا بود ظرف دو ماه كالابرگ را 
جايگزين يارانه نقدي كند اما با رس��يدن به پايان سال، 
هنوز خبري از كالابرگ نيست. در آخرين اطلاعات ارايه 
شده از سوي مقامات دولتي اين طور اعلام شده كه اجراي 
آزمايشي كالابرگ در چند استان كليد خورده و پس از 
ارزيابي از نتايج آن مشخص مي شود كه كار به چه شكل 
دنبال خواهد شد و البته مردم معلوم خواهند كرد كه راغب 
هستند يارانه نقدي بگيرند يا كالابرگ را ترجيح مي دهند.

با وجود انتقاداتي كه از سوي برخي نمايندگان مجلس 
مطرح شده بود، به نظر مي رسد كه همچنان مجلس به 
دنبال تعامل با دولت خواهد بود و در اين مسير حتي تاخير 
در تحويل بودجه و البته نامش��خص باقي ماندن تكليف 
برنامه هفتم توسعه نيز در روال خللي وارد نكرده است. با 
اين وجود دولت پيشنهادهايي را در بودجه ارايه كرده كه 
در كنار نظر كارشناسان، از سوي تعدادي از نمايندگان 

مجلس نيز نياز به تغيير دارد.
بخش نخست به درامدهاي دولت اختصاص دارد. جدا از 
درآمدهاي نفتي كه مشخص نيست بناست به چه شكل 
نهايي شوند و آمار فروش روزانه 1.4 ميليون بشكه نفت 
در روز در ش��رايط تحريم چطور محقق مي شود، بحث 
دريافت ماليات نيز به چالشي جديد بدل شده است. دولت 
از سويي مي گويد كه درآمدها مناسب و واقعي پيش بيني 
شده اند و از سوي ديگر برخي تحليلگران معتقدند كه در 
شرايط فعلي افزايش جدي ماليات به معني افزايش فشار 

بر فعالان اقتصادي خواهد بود. البته جدا از افزايش ماليات، 
بح��ث كاهش فرار مالياتي و بالا رفت��ن نظارت دولت بر 
اقتصاد نيز موضوع ديگري است كه بايد بر آن تاكيد شود.

عضو ارش��د وزارت اقتصاد گفت: دس��تگاه هاي نظارتي 
در حال برررسي عملكرد اين دستگاه ها هستند ولي ما 
همچنان همدلانه و خيرخواهانه براي تسهيل امور مردم 
از آنها خواهش مي كنيم تا به درگاه ملي متصل بش��وند. 
وي در ادامه با اشاره به اقدامات و عملكرد وزارت اقتصاد 
در يك سال و نيم اخير گفت: هوشمند سازي يارانه آرد و 
نان از نظر اهميت مهم ترين پروژه  وزارت اقتصاد بود. اين 
طرح مي تواند يك الگوي موفق براي ارايه به ساير كشورها 
باشد. ما با يك مكانيزم غير قيمتي توانستيم هدايت يارانه 
مستقيم به سمت مردم را انجام بدهيم. معتقد هستيم 
اصلاحات بايد در حوزه يارانه ها اتفاق بيفتد به جهت اينكه 
ساليان س��ال درآمد نفتي داشتيم از بسياري از منابع به 
خوبي اس��تفاده نمي كنيم. يكي از ناترازي هايي كه در 
كش��ور با آن مواجه هستيم اين است كه علي رغم اينكه 
مجموع ذخاير ايران در جهان رتبه اول يا دوم را دارد، برق 

و گاز صنايع در برخي فصول قطع مي شود.
سبحانيان با بيان اينكه فعاليت هاي دانش بنيان موتور 
محركي براي كشور است، گفت: برنامه اي تدوين كرديم 
تا ه��م وزارتخانه نوآور و فناور بش��ود و هم بس��ته هايي 
براي حماي��ت از ظرفيت ه��اي وزارت اقتصاد در كمك 
فعاليت هاي دانش بنيان قرار بگيرد. به همين منظور آيين 
نامه اي براي كمك به فعالين دانش بنيان به تصويب دولت 
رسانديم. خودمان را مكلف كرديم كه زيرمجموعه هاي 
وزارت اقتص��اد از ظرفي��ت دانش بنيان هم اس��تفاده و 
هم حمايت كنند. در اين راس��تا در حوزه هاي مختلف 
برنامه هاي عملياتي تعريف شد؛ مثلا در حوزه رصد و پايش 
تسهيلات، استفاده از ظرفيت شركت هاي فين تك را در 
نظر گرفتيم. معاون وزارت اقتصاد ادامه داد: استقرار نظام 
اعتبارسنجي، گس��ترش دامنه شمول وسايل، پذيرش 
ش��ركت هاي دانش بنيان در بورس، حمايت مالياتي از 
شركت هاي دانش بنيان در قالب اعطاي اعتبار مالياتي و 
تقسيط بلندمدت مالياتي، استفاده فناوري هاي نوين براي 
تشخيص خسارات، استقرار گمركات هوشمند با استفاده 

از دانش بنيان ها و به كارگيري ظرفيت اين شركت ها براي 
استفاده از مسير سبز گمركي و ثبت دارايي هاي نامشهود 
شركت هاي دانش بنيان از جمله اقدامات ما براي حمايت 
از ظرفيت دانش بنيان هاست. وي در پايان با بيان اينكه 
يكي ديگر از اقدامات وزارت اقتصاد كاهش نرخ ماليات بر 
فعاليت هاي توليدي بود، گفت: كاهش نرخ ماليات سال 
گذشته ۵ درصد بود و امسال ۷ درصد مصوب خواهد شد. 
علي رغم همه اينها باتوجه به توسعه نظام دانشي در حوزه 
مالياتي 2 ميليون مؤدي جديد شناسايي شد. به همين 
ترتيب حدود  ۶0 درصد درآمدهاي بودجه 1400 رشد 
كرد و بي��ش از 100 درصد تحقق درآمدهاي مالياتي از 
كانال شناسايي فراريان مالياتي داشتيم. اين حركت هم 
عدالت مالياتي را گسترش مي دهد و هم فشار اقتصادي 

را بر توليد كنندگان كم مي كند.
در كنار ماليات، بحث پرداخت حقوق نيز از سوي دولت 
به چالشي جديد تبديل شده است. در شرايطي كه نرخ 
تورم بر اساس گزارش مركز از آمار از 4۵ درصد نيز عبور 
كرده، دولت پيش��نهاد افزايش 20 درصدي حقوق ها را 
داده ك��ه در كنار مردم، حتي ب��راي نمايندگان مجلس 
نيز غيرقابل پذيرش به نظر مي رس��د. از اين رو مجلس 
پيشنهادهاي جديدي را در اين زمينه نهايي كرده كه يكي 
از آنها بحث افزايش پلكاني حقوق هاست. چندي پيش 
ولي اسماعيلي، نايب رييس كميسيون اجتماعي مجلس 
شوراي اسلامي در توئيتي نوشته بود: باتوجه به شرايط 
اقتصادي و سفره معيشتي مردم، در جلسه كميسيون 
اجتماعي، افزايش ۳0درصدي  حقوق كاركنان دولت در 
سال 1402 تصويب شد. همچنين افزايش 40درصدي 
دريافتي افراد تحت پوش��ش نهادهاي حمايتي كميته 
امداد و بهزيستي از مصوبات ديگر كميسيون اجتماعي 
بود.حالا هم رحيم زارع، س��خنگوي كميسيون تلفيق 
لايح��ه بودج��ه 1402 مجلس در توضيح جلس��ه اين 
كميسيون تلفيق و درباره احتمال افزايش حقوق كاركنان 
دولت در سال آينده گفته است: دولت ميانگين 20درصد 
افزايش حقوق را براي كاركنان در بودجه در نظر گرفته، 
اما برخي از نمايندگان معتقدند به طور مثال حقوق هاي 
بالاي 20 ميليون تومان درصد كمتري افزايش پيدا كند 

و حقوق هاي كمتر از 12 ت��ا 1۳ ميليون درصد افزايش 
بيشتري داشته باشد.

دولت در لايح��ه بودجه 1402، پيش��نهاد داده بود كه 
حقوق كارمندان براي س��ال آين��ده 20 درصد افزايش 
ياب��د. در تبص��ره 12 لايحه بودجه 1402 آمده اس��ت: 
ضريب حقوق گروه ه��اي مختلف حقوق بگير به ميزان 
متوس��ط 20 درصد براساس آخرين حكم كارگزيني به 
گونه اي افزايش يابد ك��ه مجموع حكم كارگزيني براي 
كاركنان رسمي و پيماني و مبلغ قرارداد منعقده ماهانه 
براي كاركنان قرارداد كار معين )مش��خص( و كاركنان 
طرح خدمت پزشكان و پيراپزشكان در وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزش��كي به نسبت مدت كاركرد از ۷0 
ميليون ريال )هفت ميليون تومان( كمتر نباشد. در بند 2 
اين تبصره نيز عنوان شده است كه حقوق بازنشستگان، 
وظيفه بگيران و مش��تركان صندوق هاي بازنشستگي 
كشوري و لش��كري و س��اير صندوق هاي بازنشستگي 
وابس��ته به دس��تگاه هاي اجرايي به ميزان متوسط 20 
درصد افزايش مي يابد، به طوري ك��ه پس از اعمال اين 
افزايش، حك��م حقوق بازنشس��تگان، وظيفه بگيران و 

مشتركان صندوق هاي بازنشستگي مذكور متناسب با 
سنوات خدمت قابل قبول، از ۶۳ ميليون ريال )۶ ميليون 
و ۳00 هزار تومان( كمتر نباشد. بند سوم تبصره 12 ماده 
واحده لايحه بودجه سال 1402 مربوط به قانون حمايت 
از خانواده و جواني جميعت، امتياز كم هزينه عائله مندي و 
حق اولاد است. در اين بند آمده است در اجراي ماده )1۶( 
قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت، امتياز كمك 
هزينه عائله مندي و حق اولاد، موضوع بند )4( ماده )۶۸( 
قانون مديريت خدمات كشوري شاغلين و بازنشستگان 
به ترتي��ب 22۸0 و 10۵0 و معادل ريالي امتياز مذكور 
براي كارمندان مشمول قانون نظام هماهنگ پرداخت 

كاركنان دولت تعيين مي شود.
در شرايطي كه مجلس تاكيد كرده كه قصد ندارد سقف 
بودجه را افزايش دهد اما در صورت موافقت با بالاتر رفتن 
حقوق ه��ا دولت بايد راهي براي درآم��د آنها پيدا كند و 
اين در حالي اس��ت كه درآمدهاي فعلي پيشبيني شده 
در نفت، ماليات و حتي مولدس��ازي نيز ب��ا ابهام مواجه 
هس��تند، ابهاماتي دو قوه چند هفته زمان دارند تا آنها را 

برطرف كنند.
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رهبرمعظمانقلابدرمراسمجشنفرشتهها:

در شب ولادت مولاي متقيان حضرت علي )ع( مراسم 
معنوي و پرطراوت »جشن فرشته ها« با حضور جمع 
زيادي از دختران دانش آموز به سن تكليف رسيده و با 
اقامه نماز جماعت مغرب و عشاء به امامت رهبر معظم 
انقلاب اسلامي برگزار شد. در اين مراسم كه در فضايي 
روح بخش و با نشاط برگزار شد، دانش آموزان دختر آغاز 
فصل عبادت و بندگي خود را جشن گرفتند. همچنين 
رهبر انقلاب اسلامي در سخنان كوتاهي با تبريك عيد و 
جشن تكليف به دختران، گفتند: دختران و نوگلان عزيز 
من! جشن تكليف يك جشن و عيد واقعي است چون از 
لحظه تكليف اين قابليت را پيدا كرده ايد كه خدا با شما 
حرف بزند و به شما تكليفي بدهد كه آن را انجام دهيد 
و اين رتبه يعني »مخاطبِ خدا شدن«، رتبه اي بسيار 
با ارزش در انسانيت است. ايش��ان خطاب به دختران 
افزودند: جشن تكليف يعني شما ديگر كودك نيستيد 
بلكه نوجوان و مسووليت پذيريد و مي توانيد در خانواده، 
مدرسه و محيط بازي با دوستان خود اثرگذار باشيد و 
ديگران را نيز به راه راست هدايت و راهنمايي كنيد كه 
اين مسووليتي بر عهده همه ما است. حضرت آيت الله 
خامنه اي، دختران نوجوان را به دوست شدن با خداوند 
مهربان توصيه كردند و گفتند: شما با دل هاي نوراني، 
روش��ن و با صفاي خود از همين امروز مي توانيد با خدا 
دوست شويد. يكي از راه هاي دوستي با خدا اين است كه 
در نماز توجه داشته باشيد كه در حال سخن گفتن با خدا 
هستيد بنابراين معاني و ترجمه كلمات نماز را فرابگيريد. 
راه ديگر دوستي با خداوند هم اين است كه كارهايي را كه 
گفته انجام بدهيد، انجام دهيد و آنچه را نهي كرده، انجام 
ندهيد. رهبر انقلاب اسلامي با اشاره به درخشش زنان 
بزرگ و تأثيرگذار در تاريخ ايران عزيز، خاطرنشان كردند: 
امروز زنان برجسته و مسووليت پذير ما در بخش هاي 
علمي، عملي و جهادي كه مايه افتخار كشور هستند، 
زياد و بيش از گذشته هستند. شما نيز سعي كنيد با درس 
و كتاب خوان��دن و كار و فكر كردن، در آينده جزو زنان 
بزرگ كشور عزيزتان شويد. ايشان خطاب به نوگلان تازه 
مكلّف شده افزودند: شما مي توانيد در اين مبارزه عظيمي 
كه ملت ايران در دوران انقلاب با ظلم، بدبختي و تبعيض 
آغاز كرده است، نقش آفرين باشيد همچنانكه قبلًا نيز 
زنان زيادي نقش آفريني كردند و امروز مردم با مطالعه 
كارهاي بزرگ آنها در كتابها از زحمات برجسته آنها در 
طول سال هاي انقلاب آگاه مي شوند. در پايان اين مراسم، 
تعدادي از دختران نوجوان در فضايي صميمانه با رهبر 
انقلاب گفت وگو كردند و مورد تفقد ايشان قرار گرفتند.

سياست

بيانيه مشترك امريكا و تروئيكاي 
اروپايي درباره فردو

امريكا، انگليس، فرانسه و آلمان در بيانيه اي مشترك 
به گ��زارش اخي��ر آژانس اتمي درخص��وص مغايرت 
در پيكربندي دو آبش��ار س��انتريفيوژ در نيروگاه فردو 
با آنچه اي��ران پيش تر اعلام كرده بود، واكنش نش��ان 
دادند. در بيانيه مش��ترك امريكا و تروئيكاي اروپايي 
آمده اس��ت: ما دول فرانس��ه، آلمان، انگليس و ايالات 
متحده متوجه گزارش آژانس بين المللي انرژي اتمي 
درخصوص اينكه ايران تغييرات اساسي در پيكربندي 
برخي از س��انتريفيوژهايش بدون اطلاع پيش��ين به 
آژانس اتمي اعمال كرده، ش��ده ايم. اين سانتريفيوژها 
اورانيوم غني س��ازي ش��ده با خلوص ۶0 درصد توليد 
مي كنند و در نيروگاه غني س��ازي فردو واقع هستند.  
در ادامه بيانيه نوشته ش��ده است: همانطور كه آژانس 
عنوان كرده اس��ت، اعمال تغييرات ب��ا تعهدات ايران 
ذيل توافق پادماني لازم عدم اش��اعه هس��ته اي مغاير 
نيست. عدم اطلاع رس��اني لازم باعث تضعيف توانايي 
آژانس اتمي در شناسايي به موقع مسائل در تاسيسات 
هسته اي ايران مي شود. تغيير جديد گزارش شده در 
پيكربندي آبشار سانتريفيوژ استفاده شده در ساخت 
اورانيوم نزديك به سطح سلاح، باعث تضعيف لزوم تعهد 
گزارش دهي پادماني ايران و همچنين تضعيف پذيرش 
بررسي هاي پادماني كه آژانس بين المللي انرژي اتمي 
لازم مي داند، مي ش��ود. اين چهار كشور در بيانيه خود 
آورده اند: ادعاي ايران مبني بر اينكه اين اقدام به اشتباه 
انجام گرفته است كافي نيست. ما اقدامات ايران مبني بر 
گزارش هاي بي طرف و عيني آژانس بين المللي انرژي 
اتمي قضاوت مي كنيم و نه با هدف اعلام شده از سوي 
ايران. ما يادآور مي شويم كه توليد اورانيوم غني سازي 
شده با خلوص بالا در نيروگاه غني سازي فردو تهديدات 
اش��اعه هس��ته اي بزرگي در پ��ي دارد و هيچ توجيه 
غيرنظامي معتبري ن��دارد. امريكا و تروئيكاي اروپايي 
همچنين در بيانيه مش��ترك خود آورده اند: اقدامات 
ايران از آنجايي كه به اعمال تعهدات راس��تي آزمايي و 
شفافيت ذيل برجام خاتمه داده )ازجمله با خاتمه دادن 
به پروتكل الحاقي براي قريب به دو سال(، بسيار بيشتر 
نگران كننده است. ايران همچنين هيچ پاسخ معتبري 
به سوالات برجسته آژانس بين المللي انرژي اتمي در 
راستاي تحقيقات پادماني آژانس ارايه نكرده است؛ با 
وجود اينكه دو قطعنامه در اين خصوص توسط شوراي 
حكام طي سال گذشته تصويب شده است. در انتهاي 
بيانيه امريكا و سه كشور اروپايي آمده است: ما از ايران 
مي خواهيم كه از تمامي تعهدات قانوني اش ذيل توافق 
پادماني جامع با آژانس بين المللي انرژي اتمي پيروي 
كند و همكاري كاملي با آژانس در اجراي پادمان هاي 
موثر در فردو داشته باشد. بهروز كمالوندي، سخنگوي 
سازمان انرژي اتمي در گفت وگويي درباره اظهارات رافائل 
گروسي، مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي كه در 
يكي از خبرگزاري هاي بين المللي منتشر شده است، 
گفته بود: اگر اين مطلب را آقاي گروس��ي گفته باشد 
احتمال مي دهم اطلاعات او بروز شده نباشد. سخنگوي 
سازمان انرژي اتمي افزود: يكي از بازرسان آژانس سهوا 
گزارش كرده بود كه ايران در س��ايت غني سازي دكتر 
عليمحمدي )فردو( تغييراتي در رويه بهره برداري انجام 

داده كه پيش تر آن را اعلام نكرده است. 
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بودجه 1402 ؛ در دو راهي ماليات و حقوق

فساد مشروع

احمد توكلي، عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظام و 
رييس هيات مديره ديده بان شفافيت و عدالت در نامه اي 
به سران قوا به ش��دت از مصوبه  »مولد سازي دارايي هاي 
دولت« انتقاد كرده و آن را »فسادي مشروع و مستظهر به 
صلاحيت قانوني« دانسته است. او اين مصوبه را »فروش 
بيت المال« دانسته و آن را به رفتار معتادي تشبيه كرده كه 
براي تامين هزينه موادش اموال و اثاثيه خانه را به فروش 
مي رساند. او همچنين برخورد با مجلس در جريان اين 
مصوبه را يادآور »رفتار مستبدانه سال هاي اول مشروطه« 

دانسته است.
به نوش��ته توكل��ي، »فاجعه آميزترين بخ��ش مصوبه، 
بند »۵« آن، يعني »مصوني��ت قضايي اعضاي هيات و 
مجريان تصميمات آن« اس��ت. صداي فروافتادن تشت 
اين بند چنان بلند بوده است كه چرت بي حوصله ترين 
افراد را هم پاره كرده  اس��ت. چنين حكمي چه تفاوتي با 
»كاپيتولاسيون« دارد؟البته يك فرق دارد، و آن مصونيت 
براي مديران سياسي داراي امضاي طلايي! رقم مي خورد 
چنين مصونيتي در نظام جمهوري اسلامي ايران حتي 
براي مقام معظم رهبري، خود روس��اي قوا و نمايندگان 
مجلس و حتي مجل��س از حيث كلي ه��م پيش بيني 

نشده است.«
به گزارش اعتمادآنلاين، متن اين نامه بدين شرح است: 

جناب آقاي رييسي، رييس جمهور محترم
جناب آقاي قاليباف، رييس محترم مجلس

جناب آقاي اژه اي، رييس محترم قوه قضاييه
سلام عليكم

نمي دانم اين نامه را كه به قصد خيرخواهي مي نويس��م، 
ِ وإنِّا إلِيهِ راجِعُون آغاز كنم، يا چون راه بازگشت را  با إنِّا لِلهّ
گشوده و راه چاره را در دست مي دانم، با منْ يتّقِ الله يجْعلْ 

لهُ مخْرجًا ويرْزُقْهُ مِنْ حيثُ لا يحْتسِبُ؟
عطف به مصوبه اي كه تحت عنوان »مولّد سازي دارايي هاي 
دولت« به اتفاق آراء، به اجماع، تصويب كرده ايد، در پيروي 
كرى نكاتي را  از ام��ر الهي كه فرمود فذكرْ إِنْ نفع��تِ الذِّ
متذكر شوم. اميد است بر مسووليت پذيري شما و اصلاح 
نگرش و روش در چنين امور خطيري موثر افتد. پيش از 
پرداختن به مصوبه خطرناك كنوني، نكته اي را به صورت 

كلي اعلام مي كنم: 
اينگونه مصوبات مهم و تأثيرگذار بايد با س��ازوكارهاي 
مردم سالارانه در فرايندهاي نخبگاني، بررسي و تصويب 
شوند و همه اطلاعات ذيربط، به آساني در دسترس مردم 
قرار داشته باش��د. در نظام جمهوري اسلامي، بارزترين 
شكل آن مجلس است، كه مطابق اصل ۷1 قانون اساسي 
در عموم مس��ائل مي تواند قانون وضع كن��د. آن هم در 
حدود مقرر در قانون اساسي البته شرط عقل و شرع است 
كه موضوعات كارشناسانه و علمي بررسي گردد تا ابعاد 
و آثار مختلف آنها واكاوي ش��ده و بر قوت آنها افزوده و از 
ضعف هاي آن كاس��ته شود. متأسفانه، مصوبات شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي س��ران قوا چنين مسيري را 
طي نمي كند. بر عكس، كار اين شورا، شيوه اي شده است 
براي تصويب موضوعاتي كه با معيارهاي كارشناس��ي 
قابل پذيرش نيس��تند ولي به هر دلي��ل، تصويب آن به 
مصلحت كش��ور تشخيص داده ش��ده  است. موضوعي 

بسيار مهم تحت عنوان مولدس��ازي اموال دولت كه در 
حقيقت، فروش بيت المالِ متعلق ب��ه آحاد ملت، از اين 
نسل و نس��ل هاي آينده اس��ت، مصداق آشكاري از اين 
دست موضوعات است كه نمي توان در اتاق هاي دربسته، 
به دور از چشم و عقل مردم درباره اش تصميم گرفت و آن 
را اجرايي كرد. »قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 44 
قانون اساسي« كه مبناي خصوصي سازي هاي سال هاي 
اخير بوده اس��ت، در فرايندي شفاف در مجلس شوراي 
اسلامي به تصويب رسيد و براي واگذاري ها نيز تشريفات 
و فرايندهاي ش��فاف و مفصلي را پيش بيني كرد. با اين 
وجود، نحوه اجراي قانون به دس��ت كارگزاران و صاحب 
منصبان، چنان پيش رفت كه بخش چشمگيري از توان 
كشور و قوه قضاييه براي مبارزه با فساد، معطوف به همين 
واگذاري ها بود. ولي اش��كال از اجرا بود، نه قانون. بايد از 
تجارب پند گرفت و از پنهان كاري و عدم ش��فافيت در 
تصويب مقررات و تنظيم گري متعارض با مردم سالاري 

با جديت پرهيز كرد.
اما درباره  مصوبه موس��وم به »مولدس��ازي دارايي هاي 

دولت« توجه شما را به نكات زير جلب مي كنم: 
1. س��وال اول و اساسي اين اس��ت كه چرا اين مصوبه را 
محرمانه دانس��تيد؟ درحالي كه مقام معظم رهبري در 
آبان ماه آن را تأيي��د كردند اما نزديك به 2 ماه همچنان 
محرمانه ماند. اين در حالي است كه مقام معظم رهبري 
تأكيد داشتند كه همه امور بايد شفاف و در منظر مردم 
باش��د جز مس��ائل مربوط به جنگ و امنيت. اين سوال 
مطرح مي ش��ود كه مگر ضمن اين مصوبه قرار است چه 
اتفاقي رقم بخورد كه لازم ديده شد از چشم مردم پنهان 
بماند؟ معاون وزير اقتصاد، با صراحت تام از محرمانه بودن 
دس��تور جلسات شوراي هماهنگي س��ران قوا و جريان 
مذكرات آنها دفاع كرد و فقط پس از لازم الاجرا ش��دن، 
مردم را لايق آگاه شدن دانست! مجلس شوراي اسلامي 
بر اساس اصل ۶9 ملزم است، گزارش كامل همه جلسات 
خود را از طريق روزنامه رسمي و صداي جمهوري اسلامي 
به اطلاع مردم برساند. جلسات رسمي غيرعلني تنها در 
وضعيت اضطراري و خطر براي امنيت ملي، با ش��رايط 
سختي، قابل تشكيل است و مصوبات آن فقط درصورتي 
معتبر است كه تمام اعضاي شوراي نگهبان و سه چهارم 
مجموع نمايندگان در جلس��ه حضور داشته باشند. من 
ترديدي ندارم كه شما، سران محترم سه قوه جلسه سه 
نفره خود را، از جلس��ه مجلس كه تمام اعضاي شوراي 
نگهبان و س��ه چهارم مجموع نماين��دگان در آن حاضر 
هستند، معتبرتر نمي دانيد! البته وقتي شما سه نفر پاي 
چنين متني امضاء بگذاريد كه حدود سي اصل اصول از 
قانون اساسي را در مصوبه اي كوتاه مكررا نقض مي كند، 
شنيدن چنين گزافه هايي در نقض ميثاق ملي، تعجبي 
ندارد. ولي چنين اقدام��ات و اظهاراتي كه بي احترامي 
و بي اعتمادي به مردم به روش��ني در آنها آش��كار است، 
متقابلا بي اعتمادي و دوري را در دل هاي مردم مي نشاند، 
يا ريشه دارتر مي س��ازد. بحمدالله امروز از بركات فضاي 
رسانه هاي عمومي و اجتماعي برخورداريم و مصوبه اي را 
كه ابتدائاً قرار بود به صورت محرمانه اجرايي شود شفاف 
كرد و دولت را مجبور ساخت تا آن را منتشر كند و از اين 

طريق مجال اظهارنظر نخبگان نسبت به آن فراهم شود. 
اما افسوس كه اين اظهارنظرها در مسير تدوين و تصويب 

اين مصوبه جايي نداشته است!
2. هيات عالي مولدس��ازي دارايي ه��اي دولت از حيث 
تركيب و وظايف مغاير قانون اساسي تشكيل شده است؛ 
تركيب آن كه در ذيل بند »1« مصوبه ذكر ش��ده  است، 
متشكل اس��ت از نمايندگان هر سه قوه كه يك به يك و 
به صورت جمعي صلاحيت قانونگذاري ندارند. تشكيل 
و تركي��ب آن مغاير با اص��ول ۵۷ و ۶0 و ۷1 و ۸۵ قانون 
اساسي است. اينجا كه عمق فاجعه بيشتر است و به جاي 
نماينده اي به انتخاب »نمايندگان مجلس«، ش��خص 
»رييس مجل��س« نماينده اي را از س��وي خود تعيين 
مي كند. حتي اين نماينده مي تواند »نماينده مجلس« هم 
نباشد! همچنين يك نفر هم از طرف رييس قوه قضاييه 
در اين هيات عضو است. گويي آنكه قرار است همه قوا در 
تصميمات هيات به نحوي پوشش داده شود تا فردا روز 

كسي نتواند مدعي باشد.
اما از حيث وظايف  هيات كه در بند »2« مصوبه ذكر شده 
 است نيز سوالات و ابهامات جدي مطرح است. اينكه وزارت 
امور اقتصادي و دارايي متولي »پيشنهاد مازاد بودن اموال 
غيرمنقول دولتي« شود و در عين حال »اختيار شناسايي 
و تعيين مورد واگذاري، ف��روش و پروژه هاي نيمه تمام 
عمراني و قراردادهاي مشاركت و سرمايه گذاري« را داشته 
باشد، چنان ملغمه اي از مناسبات اداري مي سازد كه روند 
امور و عملكرد ساير دستگاه هاي اجرايي را مختل مي كند. 
اينجا ديگر صحبت از منفذ فس��اد نيست بلكه سخن از 
دروازه فساد اس��ت. عبارت »رفع موانع )حقوقي، اطاله 
فرآيندها، مستندسازي املاك فاقد سند، تغيير كاربري 
و...( و ايجاد هماهنگي لازم ميان دستگاه هاي اجرايي و 
نظارتي در زمينه واگذاري و مولدسازي دارايي هاي دولت« 
موضوع جزو »4« بند »2« مصوبه، بس��يار مبهم و منشأ 
فساد گسترده و عميق در آينده اي نه چندان دور خواهد 
بود. در مصوبه ادعا ش��ده اس��ت كه يكي از اهداف اصلي 
اصلاح ساختار بودجه است. در حالي كه سه اصل مربوط به 
بودجه ريزي را )۵2، ۵۳ و ۵۵( مكرر در مكرر نقض مي شود 
س��اختاري براي بودجه نمي ماند. اما تفاوت اين فساد با 
ساير مفاسد آن است كه فسادي است مشروع و مستظهر 
به صلاحيت قانوني! در يك كلام فسادي است كه لباس 
قانون بر آن پوشانده اند در اين مرحله اجراي قانون خود 
منشأ فساد است و اگر شما بخواهيد با فساد مبارزه كنيد 
فرياد وا اسلاماي مفسدان گوش فلك را كر مي كند. اينجا 
ديگر مفسدان هستند كه مصلحان را به سلابه مي كشند و 
اتهام قانون شكني به مصلحان، موجه جلوه مي كند. منظور 
از رفع موانع حقوقي و اطاله فرآيندها چيست؟! آيا غير از 
اين اس��ت كه اين عبارت پردازي ها براي زير پا گذاشتن 
تشريفات قانوني است؟ نظير »قانون برگزاري مناقصات« 
و »قان��ون آيين نامه معام��لات دولتي« و س��اير قواعد 
حقوقي و قانوني كه معاملات دولتي را تنظيم مي كند. يا 
مقصودشان قوانين مربوط به بودجه ريزي يا قوانين مالي 
ديگر است. تمام اين موارد برخلاف اصول قانون اساسي 
اس��ت. مورد ديگر تعيين قيمت پايه يا نهايي است كه با 
وجود ساز و كارهايي نظير ارزيابي كارشناسي همچنان 

هيات مزبور صلاحيت تغيير قيمت را خواهد داشت! اين 
حكم نيز مغاير اصول ۵۷ و ۶0 قانون اساسي است.

۳. بند »4« مصوبه در خصوص هزينه كرد منابع حاصل از 
مولدسازي است كه در اين خصوص نيز حرف بسيار است 
اينكه تعيين املاك و اموال قابل فروش، تعيين قيمت، 
نح��وه فروش، تخصيص منابع به دس��ت آمده از فروش 
به اراده ۷ نفر بس��تگي داشته باش��د. نقض حيرت انگيز 
قانون اساس��ي و قوانين موضوعه است و براي همه آنها 
جرم انگاري شده است. اين روش اداره دولت، ضمن آنكه 
با اصول ۵2 و ۵۳ قانون اساسي تعارض دارد، بسيار شباهت 
به رفتار معتادي دارد كه نيازمند تهيه هزينه موادش است. 
او اوايل اعتي��اد درآمدش را صرف خريد مواد مي كند اما 
پس از آنكه درآمدش كفاف نمي كند، مش��غول فروش 

اموال و اثاث خانه اش مي شود.
4- آنق��در حجم دول��ت را افزايش داده اي��م و انبوهي از 
متعلقين و متعلقات را مواجب بگير كيسه دولت كرديم 
كه ديگر منابع ما كفاف پرداخت حقوق و مزايا را ندارد و 
مجبور شده ايم اموال دولت را به حراج بگذاريم تا از قِبل آن 
منابع بودجه عمومي را تامين كنيم. اين طرز تجهيز منابع و 
تخصيص اعتبارات تا وقتي جواب مي دهد كه تجهيز منبع، 
پايدار و بيش از نياز باشد، در حالي كه منابع پايدار نيستند 
ولي هزينه ها پايدار شده. معلوم نيست فردا روز كه ديگر 
اموال قابل فروشي براي دولت نمانده باشد و درآمدي براي 
آنها نمانده باشد، چه خواهيم كرد؟! در حقيقت اقتصادداني 
كه به قواعد بودجه ريزي نيز مسلط باشد و متن مصوبه شما 
را بخواند و از سلامت نيت و سوابق شما آگاه نباشد، گمان 
مي برد كه تنظيم كنندگان و تصويب كنندگان آن قصد به 

بن بست رساندن دولت را در سر دارند!
به اي��ن  ترتيب اگر اين مصوبه به همي��ن ترتيب به اجرا 
گذاشته شود، آنچه تاكنون با سوءتدبيرها يا سوءنيت ها بر 
سر منابع نقدي آورده اند به زودي بر سر منابع غيرنقدي 

نيز خواهند آورد.
۵- فاجعه آميزترين بخش مصوب��ه، بند »۵« آن، يعني 
»مصونيت قضايي اعض��اي هيات و مجريان تصميمات 
آن« اس��ت. صداي فرو افتادن تشت اين بند چنان بلند 
بوده است كه چرت بي حوصله ترين افراد را هم پاره كرده  
است. چنين حكمي چه تفاوتي با »كاپيتولاسيون« دارد؟ 
البته يك فرق دارد و آن مصونيت براي مديران سياسي 
داراي امضاي طلايي رقم مي خ��ورد! چنين مصونيتي 
در نظام جمهوري اسلامي ايران حتي براي مقام معظم 
رهبري، خود روس��اي قوا و نماين��دگان مجلس و حتي 
مجلس از حيث كلي هم پيش بيني نشده است. اين روش 
مغاير اصول متعدد قانون اساسي از جمله اصول 20، ۳4، 
۶1 و 1۵9 و نيز مغاير با موازين ش��رع است. همان طور 
كه در بالا هم عرض ش��د، سابقه خصوصي سازي جلوي 
چشم مان است؛ زمان زيادي هم از اين ماجرا و برگزاري 
دادگاه هاي آن در قوه قضاييه نگذشته است. مايه شگفتي 
اس��ت كه دو رييس قوه قضاييه كش��ور )رييس سابق و 
رييس فعلي( بنشينند و مصونيت قضايي را براي اعضاي 
هيات پيش بيني كنند! مگر در قوه قضاييه چه خبر است 
كه آقايان اين  طور تصويب كرده اند؟ اگر ايش��ان اينطور 
نگران دخالت نادرست قوه  قضاييه و قضات هستند، پس 

مردم بايد چه بگويند و به كج��ا پناه ببرند؟! اين مصوبه 
را كه معنايي جز عدم اعتماد به قضات ش��ريف دستگاه 
قضايي ندارد، چگونه با اتفاق آرا به تصويب رسانده ايد؟! 
در ضمن، تنها قيدي كه مقام معظم رهبري در تأييد اين 
مصوبه ذكر كردند آن است كه با وجود اختيارات وسيع 
هيات، مراقبت لازم نسبت به عملكرد آن صورت بگيرد. آيا 
پيش بيني مصونيت قضايي براي هيات و مجريان فرامين 
آن »مراقبت لازم« است؟! چه ساز و كاري را براي »مراقبت 
لازم« بر عملكرد اين هيات كه دستور مقام معظم رهبري 
است پيش بيني كرده ايد؟ نه س��اختاري، نه نهادي و نه 

نيروي انساني براي اين امر تدارك نديده ايد.
۶- بر اساس بند »۶« مصوبه، قوانين و مقررات مغاير با اين 
مصوبه نيز به مدت دو سال موقوف الاجرا شده است، اين امر 
نيز در عمل به تشخيص هيات فوق الذكر خواهد بود. يعني 
صلاحيتي براي اعضاي هيات به رسميت شناخته شده كه 
حتي خود اعضاي شوراي هماهنگي يعني سران قوا ندارند. 
اگر سران قوا بخواهند قانوني را اصلاح کرده يا موقوف الاجرا 
کنند بايد به تاييد مقام معظم رهبري برس��د. اما در اين 
مصوبه اين اختيار را به هيات هفت  نفره داده اند تا قوانين و 
مقررات مغاير را به تشخيص خود تا دو سال موقوف الاجرا 
کند. اين طرز برخورد با مجلس شما را به ياد رفتار مستبدانه 
سال هاي اول مشروطه نمي اندازد؟! از مشروطه تا امروز چند 
نفر براي تش��كيل مجلس مردمي و آزادمنش به شهادت 

رسيده اند؟ چه پاسخي براي آنها داريم؟
راه نجات كش��ور بي ارزش س��اختن قانون و ويژه سازي 
اش��خاص نيس��ت بلكه اصلاح روش حكمراني و منش 

حكمرانان است كه از آن غافليم.
در پايان به ش��ما، روس��اي محترم قوا متذكر مي شوم: 
بهتر آن اس��ت كه مس��ووليت اموري را كه خود باني آن 

هستيد، بپذيريد.
مقام معظم رهبري پيش از اين نيز فرمودند كه در مواردي 
كه روساي سه قوه به اتفاق، موضوعي را لازم بدانند ايشان 
نيز همراهي و حماي��ت خواهند كرد. نمونه اين امر را در 
قضيه اصلاح قيمت بنزين در آبان 1۳9۸ شاهد بوديم. 
عقل حكم مي كند اجماع سه ركن مديريت كشور كه به  
طور مستقيم يا غيرمستقيم به راي مردم متكي هستند، 
محترم شمرده شود. البته اگر آن پنهانكاري ناموجه سير 
تكوين داستان مولدسازي نبود، بحث نخبگان ملت، راه 
درست را به روي ملت و حكومت مي گشود. در تأييد اين 
مصوبه نيز ايشان همين موضوع را متذكر شدند كه آنچه 
روساي سه قوه براي كشور لازم دانسته اند، تأييد مي كنم. 
بنابراين منش ايش��ان اعتماد به تصميم اجماعي سران 
كشور است. اما آيا اين همراهي رهبر معظم انقلاب بايد 
سبب شود تا هر موضوعي كه حتي از جهت كارشناسي 
محل تأمل و ترديد باشد يا اينكه در مسير كارشناسي با 
آن مخالفت هاي جدي شده باشد، با تأييد ايشان اجرايي 

كنيد؟!
چنين اس��تفاده اي از ظرفيت ولايت فقيه براي پيشبرد 
امور، خطري بزرگ تر از ديگر خطراتي اس��ت كه در اين 

مصوبه قابل  مشاهده است.
»شرح اين هجران و آن خون جگر

اين زمان بگذار تا وقت دگر«

نوگلان عزيز، با خدا دوست باشيد



متأسفانه كش��ور ما از فناوري هاي جديد بهره مند 
نيست به همين دليل هزينه توليد نفت خام نيز به 
همين ميزان بالا مي رود، ضمن آنكه ما در دس��ته 
كش��ورهاي توليد كننده عمده گاز ق��رار نداريم و 
كش��ورهايي كه توليد كننده عمده گاز نيس��تند و 
صادرات به ساير كشورها ندارند نمي توانند توفيقي 

در فروش نفت نيز داشته باشند.
محمود خاقاني، كارشناس حوزه انرژي، در گفت وگو 
با خبرنگار»تعادل« اظهار داش��ت: كشور ما ظرفيت 
بيش از س��ه ميليون و ۸۰۰ هزار بشكه در روز را دارد، 
اما داش��تن ظرفيت و توان توليد متفاوت است يعني 
نمي توانيم ادعا كنيم ۳ ميليون بشكه توليد و فروش 
داريم اما مي توانيم بگوييم كه چنين ظرفيتي وجود 
دارد. از اين حيث بايد به چند مساله پرداخت يكي آنكه 
بازار ق��درت جذب ما را در اين برهه از زمان دارد؟ زيرا 
كشور ما تنها بازار شرق را دارد كه چين و هند خريداران 
اصلي نفت ما به شمار مي آيند، اما در حال حاضر چين 

نياز خود را از عربستان و روسيه تأمين مي كند.
وي تصريح كرد: عربستان به دليل اينكه به حمايت هاي 
سياسي چين نياز دارد نفت خود را با قيمت رقابتي به 
اين كشور مي فروشد، روسيه هم به دليل بهره مندي از 
فناوري هاي جديد هزينه هاي خود را به شدت كاهش 
داده است، به همين دليل هر تخفيفي براي فروش نفت 
داشته باشد سود كرده است و هند هم نفتي كه از روسيه 
وارد مي كند را ف��رآوري كرده و به اروپا صادر مي كند 

يعني اروپاييان همچنان به نفت روسيه وابسته اند.
خاقاني با اش��اره به اينكه در حال حاضر بازار به دست 
روس��يه است و از آن به درس��تي استفاده مي كند در 
اين زمينه توضيح داد: در حال حاضر روس��يه يكي از 
كشورهايي است كه بيشترين سهم را در فروش نفت و 
فرآورده هاي نفتي و گازي را دارد و اكنون روسيه امريكا 
را متهم به خرابكاري خطوط انتقال گاز نورد استريم 
كرده اس��ت و امكان صادرات نفت از آن خط به آلمان 
وجود ندارد. وي گفت: با اين وجود قيمت گاز طبيعي 
در اروپا بس��يار بالا رفته و بر روي قيمت فرآورده هاي 
نفتي تأثير گذاشته، در صورتي كه در گذشته قيمت 
نفت خام و فرآورده هاي نفتي در بازار تعيين كننده بود، 

به همين دليل اكنون كشورهايي پيروز ميدان هستند 
كه از فناوري هاي نو بهره مندند. اين كارشناس انرژي 
با اشاره به اينكه در گذش��ته نفت خام و فرآورده هاي 
آن بر قيمت گاز طبيعي تاثيرگذار بودند در حالي كه 
اكنون قيمت گاز طبيعي بر نفت خام و فرآورده هاي آن 
تاثيرگذارند در اين زمينه توضيح داد: متأسفانه كشور 
ما از فناوري هاي جديد بهره مند نيست به همين دليل 
هزينه توليد نفت خام نيز به همين ميزان بالا مي رود. 
ضمن آنكه ما در دسته كشورهاي توليد كننده عمده 
گاز قرار نداريم و كشورهايي كه توليد كننده عمده گاز 
نيستند و صادرات به ساير كشورها ندارند نمي توانند 

توفيقي در فروش نفت نيز داشته باشند.

خاقاني بيان داشت: با توجه به اقبال روسيه در توليد 
گاز طبيعي و بهره من��دي از فناوري هاي جديد براي 
كاهش قيمت ها، برخي از كارشناسان معتقدند دليل 
انفجار خط لوله گاز نورد استريم به اين دليل بوده كه 
كش��ورهاي اروپايي انرژي خ��ود را از اوكراين تأمين 
كنند در صورتي كه چنين اتفاقي نيفتاد و روسيه نيز 
به اهداف خود در شرق اوكراين رسيده است و اكنون 

شاهديم كه امريكا و اروپا تنها شعار مي دهند.
وي عنوان كرد: ما مي توانيم با استفاده از ظرفيت نفتي 
توليد خود را بالا برده و از آن بهره مند ش��ويم، اما يك 
پرسش وجود دارد، آيا بازار براي صادرات نفت ما مهيا 
است؟ زيرا به نظر نمي رسد در شرايط فعلي زمينه هاي 

لازم براي تمايل مشتريان نفت وجود داشته باشد. به 
همين دليل ما در بازار به تك محموله اي فعاليت داريم، 
يعني مش��تريان براي تأمين نفت خام قراردادهايي 
را ب��ه صورت بلندم��دت و ميان مدت با كش��ورهاي 
تأمين كننده منعقد ك��رده و در صورتي كه با كمبود 

نفت خام مواجه شوند از ما نفت خريداري مي كنند.
وي خاطرنش��ان كرد: به همين دليل ايران به عنوان 
كش��ور دايم نمي تواند مورد اقبال قرار گيرد و همواره 
نقش جايگزيني را به دوش مي كشد و همچنين بايد 
در نظر داشت كه مشتري هاي ايران مشتري هاي ثابتي 
نيستند و همين امر مزيد بر علت مي شود تا با افزايش 

توليد نفت توفيقي در فروش آن نداشته باشيم.
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موافقت اتحاديه اروپا با سقف 
قيمت ۱۰۰ دلار براي ديزل روسيه

رييس سوئدي اتحاديه اروپا اعلام كرد كشورهاي اين 
بلوك روز جمعه با پيشنهاد كميسيون اروپا براي تعيين 
س��قف قيمت براي فرآورده هاي نفتي پالايش شده 
روسيه، موافقت كردند. به گزارش ايسنا، ديپلمات هاي 
اتحادي��ه اروپا اظهار كردند: س��قف قيمتي كه مورد 
موافقت س��فيران ۲۷ كش��ور عضو اتحاديه اروپا قرار 
گرفته است، ۱۰۰ دلار در هر بشكه براي فرآورده هاي 
نفتي گران قيمت روسيه مانند ديزل و سقف قيمت 
۴۵ دلار در هر بشكه براي فرآورده هاي ارزان تر مانند 
نفت كوره است. پيشنهاد اين است كه مكانيزم هاي 
س��قف قيمت مذكور از روز يكشنبه اجرايي شوند. به 
گفته ديپلمات هاي اروپايي، لهس��تان و كشورهاي 
منطقه بالتيك شامل لتوني، ليتواني و استوني خواستار 
تعيين سقف قيمت پايين تر به منظور محدود كردن 
درآمد روس��يه از فروش سوخت بودند و باعث شدند 
مذاكرات چند روز طول بكشد. اين دو سقف قيمت به 
همراه ممنوعيت اتحاديه اروپا عليه واردات فرآورده هاي 
نفتي روسيه، بخشي از توافق گسترده ميان كشورهاي 
گروه هفت هستند.اتحاديه اروپا پيش از اين خريد و 
واردات نفت روسيه كه از طريق دريا حمل مي شود را 
از پنجم دسامبر ممنوع كرد و به همراه متحدانش در 
گروه هفت و استراليا، همزمان سقف قيمت براي نفت 
روسيه را به اجرا گذاشتند. تحت اين مكانيزم، استفاده 
از خدمات بيم��ه دريايي، فاينان��س و خدمات ديگر 
غربي براي محموله هاي نفت روس��يه ممنوع خواهد 
بود؛ مگر اينكه اين محموله ه��ا در قيمت ۶۰ دلار يا 
پايين تر از آن فروخته ش��وند.  ديپلمات هاي اتحاديه 
اروپ��ا همچنين توافق كردند بازبيني س��قف قيمت 
۶۰ دلار براي نفت خام روسيه را تا مارس كه بازبيني 
دو ماهه همه سقف قيمت ها آغاز خواهند شد را به تاخير 
بيندازند.  تعيين سقف قيمت مستلزم توافق جمعي 
ميان اعض��اي اتحاديه اروپ��ا و همچنين گروه هفت 
است. اين دو سقف قيمت با هماهنگي با گروه هفت كه 
اعلام كرده بود مي تواند قيمت ۱۰۰ دلار براي ديزل 
را بپذيرد، مورد مذاكره قرار گرفته بودند. مقامات ابراز 
نگراني كرده بودند كه تعيين سقف قيمت خيلي پايين 
ممكن است باعث افزايش قيمت يا اختلال عرضه در 
اروپا شود. اين تمهيد شامل يك دوره مهلت تا آوريل 
براي محموله هايي اس��ت كه پيش از تصويب سقف 
قيمت بارگيري شده اند. قيمت پايه معاملات ديزل در 
شمال غربي اروپا در روزهاي اخير كاهش پيدا كرده و 
پنجشنبه گذشته در ۸۴۵ دلار و ۵۰ سنت در هر تن 
معادل ۱۱۳ دلار در هر بشكه بسته شد اما بسيار بالاتر 
از قيمت فصلي ماند. اما ديزل روس��يه اوايل هفته با 
قيمت بسيار ارزان تر حدود ۹۰ دلار قيمت گذاري شد. 
بر اساس گزارش بلومبرگ، شركت مشاوره وود مك 
كنزي هفته گذشته اعلام كرد دو سقف قيمت ۱۰۰ 
دلار و ۴۵ دلار، تاثير ش��ديدي روي پالايش��گاه هاي 
روسيه نخواهد گذاشت. با اين حال، توليد نفت روسيه 
۸۰۰ هزار بش��كه در روز در س��ه ماه ج��اري كمتر از 
سه ماهه پيش خواهد بود و صادرات ديزل اين كشور 
تحت تاثير ممنوعيت واردات اتحاديه اروپا، حدود ۲۰۰ 

هزار بشكه در روز كاهش پيدا خواهد كرد.

سهم كمتر از ۲ درصدي ايران
از تجارت جهاني گاز

و ارتباط آن با پرمصرفي
ايران با صادرات حدود ۱۸ ميليارد مترمكعب گاز در سال، 
سهمي ۱.۹ درصدي در تجارت جهاني گاز را در اختيار 
دارد. اين درحالي است كه روسيه سهمي ۲۵ درصدي و 
قطر سهمي ۱۰ درصدي از تجارت جهاني گاز دارند. به 
گزارش تسنيم، در سال ۱۳۸۳ كه شركت ملي صادرات 
گاز ايران تأسيس شده بود، اين شركت مطالعات جامعي 
انجام داد كه برپايه اين مطالعات، برنامه ريزي شد كه طي 
يك دهه، ايران به صادرات ۵۰۰ ميليون مترمكعبي گاز در 
روز برسد. در واقع طبق اين برنامه و مطالعات جامعي كه 
براي آن انجام شده بود، بايد در سال ۱۳۹۳ به صادرات 
روزانه ۵۰۰ ميليون مترمكعبي گاز مي رسيديم. اما امروز 
كه ۸ سال هم از چش��م انداز ۱۰ ساله اين برنامه ريزي 
گذش��ته، صادرات گاز ايران روزانه حدودا يك دهم اين 
هدفگذاري اس��ت و در فصول سرد سال نيز، با كسري 
در تأمين گاز مواجهيم به طوري كه رسما ناترازي روزانه 
حداقل ۲۵۰ ميليون مترمكعبي گاز به تأييد رسيده است. 
ايران با مصرف ۲۳۳ ميليارد مترمكعب گاز در طول سال، 
چهارمين مصرف كننده بزرگ گاز جهان است و در حالي 
كه س��الانه ۲۵۰ ميليارد مترمكعب گاز در ايران توليد 
مي شود، حدود ۹۳ درصد گاز توليدي كشور را در داخل 
مصرف مي كنيم. اين حجم بالاي مصرف و سهم بالاي آن 
از گاز توليدي كشور، نشان مي دهد كه يكي از دلايلي كه 
به هدفگذاري صادرات ۵۰۰ ميليون مترمكعبي روزانه گاز 
نرسيديم و حتي كسري روزانه ۲۵۰ ميليون مترمكعبي 
در تأمين گاز مورد نياز مص��ارف داخلي داريم، همين 
مصرف بالاي گاز است. در بخش مصرف گاز نيز، سهم 
بخش خانگي در طول سال به ۴۴ درصد مي رسد، اما در 
اين بخش )خانگي، تجاري و صنايع غيرعمده( كه مصرف 
در تابستان حدود ۲۰۰ ميليون مترمكعب در روز است، 
مصرف در زمستان به بيش از ۶۰۰ ميليون مترمكعب 
در روز مي رسد و سهم مصرف بخش خانگي، تجاري و 
صنايع غيرعمده از متوسط ۴۴ درصدي، در روزهاي سرد 
زمستان تا ۸۰ درصد نيز افزايش پيدا مي كند. در واقع 
در كنار تمامي مسائل ناشي از ديپلماسي منطقه اي، 
عقب ماندگي در توسعه زيرساخت ها و جذب سرمايه 
و ...، بحث مصرف بالاي گاز در بخش خانگي و سهم 
۷۰ درصدي گاز در تأمين انرژي اوليه كشور، يكي از 
علل اصلي عقب ماندگي ايران در سهم گيري از بازار 
جهاني تجارت گاز اس��ت. ايران ب��ا صادرات حدود 
۱۸ ميليارد مترمكعب گاز در س��ال، س��همي ۱.۹ 
درصدي در تجارت جهان��ي گاز را در اختيار دارد. 
اين درحالي است كه روسيه سهمي ۲۵ درصدي و 
قطر سهمي ۱۰ درصدي از تجارت جهاني گاز دارند.

كارشناس حوزه انرژي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

وزير نفت خبر داد

نقش جايگزين ايران براي مشتريان نفتي در جهان

بهره برداري و آغاز عمليات اجرايي ۳ ميليارد دلار طرح نفتي

6  ميليون مترمكعب در مصرف
سوخت هاي فسيلي در كشور صرفه جويي مي شود

درآمد انرژي روسيه به پايين ترين ركورد 
از سال ۲۰۲۰ رسيد

وزير نفت از بهره برداري و آغاز عمليات اجرايي نزديك 
به ۳ ميلي��ارد دلار طرح نفتي خبر داد و گفت: اجراي 
طرح ارتقاي كيفيت فرآورده هاي سنگين پالايشگاه 
نفت بندرعباس افزون بر جلوگيري از خروج ارز، ايران 
را در تولي��د اين محصول كلي��دي خودكفا مي كند. 
به گزارش ايس��نا، جواد اوجي در آيين بهره برداري از 
كارخانه توليد و ذخيره س��ازي قير نفت جي با اشاره 
به س��رمايه گذاري هاي مختلف در ح��وزه نفت و گاز 
اظهار كرد: ام��روز بهره برداري و آغاز عمليات اجرايي 
طرح هايي در بخش بالادس��ت و پايين دست نفت به 
ارزش حدود ۳ ميليارد دلار آغاز مي شود. وي با اشاره 
به اينكه كارخانه توليد و ذخيره س��ازي قير به همت 
همكاران مان در صندوق بازنشس��تگي صنعت نفت 
ساخته شده اس��ت، افزود: در اين طرح ۳۵۰ ميليارد 
تومان سرمايه گذاري شده است. وزير نفت به اهميت 
تأمين قير براي اجراي طرح هاي عمراني در كش��ور 
اش��اره كرد و ادامه داد: قير توليدي در اين كارخانه در 
هرمزگان و اس��تان هاي همجوار استفاده مي شود و 
بيش از ۶۰ تا ۷۰ درصد نيز صادر خواهد ش��د. اوجي 

همچنين در آيين آغاز عمليات اجرايي ارتقاي كيفيت 
فرآورده هاي سنگين پالايشگاه نفت بندرعباس با بيان 
اينكه كك اس��فنجي از محصولات وارداتي به كشور 

است كه در صنايع آلومينيوم استفاده مي شود، گفت: 
با آغاز عمليات اجرايي اي��ن طرح با ۲.۲ ميليارد يورو 
س��رمايه گذاري افزون بر اينكه در زنجيره نفت كوره 

ورود كرده ايم، دومين پالايشگاه كشور خواهد بود كه 
ديگر توليد نفت كوره را نخواهد داشت. وي با اشاره به 
اينكه از روزانه ۳۵۰ هزار بشكه توليد پالايشگاه نفت 
بندرعباس، نزدي��ك ۱۲۰ هزار تا ۱۳۰ هزار بش��كه 
نفت كوره توليد مي ش��ود، تصريح كرد: با اجراي اين 
طرح با دانش فني پژوهشگاه صنعت نفت و استفاده 
از توانمندي پيمانكاران و توليدكنندگان و سازندگان 
داخلي، ۸ هزار نفر مشغول به كار خواهند شد. وزير نفت 
با قدرداني از نمايندگان استان هرمزگان در مجلس 
شوراي اسلامي و اس��تاندار اس��تان در حمايت از 
پروژه هاي صنعت نفت و گاز در اين استان بيان كرد: 
اميدواريم اين طرح در زم��ان مقرر به بهره برداري 
برس��د كه افزون بر جلوگيري از خروج ارز از كشور، 
در يكي از اق��لام كليدي واردات، خودكفا ش��ويم. 
در س��فر يك روزه جواد اوجي، وزير نفت به استان 
هرمزگان همزمان با ايام مبارك دهه فجر، كارخانه 
توليد و ذخيره س��ازي قير نفت جي به بهره برداري 
رسيد و عمليات اجرايي ارتقاي كيفيت فرآورده هاي 

سنگين پالايشگاه نفت بندرعباس آغاز شد.

وزير نيرو گفت: توسعه نيروگاه بادي و خورشيدي در نقاط 
مختلف كشور در دست اجرا اس��ت و تخصيص زمين به 
منظور طرح توسعه براي توليد ۲۴ مگاوات ديگر در نيروگاه 
۱۰ مگاواتي دامغان موافقت مي ش��ود و انتظار مي رود تا 
دهه فجر س��ال آينده وارد مدار شود. نيروگاه خورشيدي 
پاسارگاد دامغان با ظرفيت ۱۰ مگاوات كه به همت گروه 
گسترش انرژي پاسارگاد احداث شده است با حضور علي 
اكبر محرابيان، وزير نيرو، عليرضا صادق آبادي، مديرعامل 
گروه گسترش انرژي پاسارگاد، سيدمحمدرضا هاشمي، 
استاندار سمنان، علي اكبر عليزاده، نماينده مردم دامغان 
در مجلس افتتاح شد. وزير نيرو درافتتاح اين مراسم گفت: 
نيروگاه خورش��يدي ۱۰ مگاواتي پاس��ارگاد دامغان كه با 
تلاش شركت گسترش انرژي پاس��ارگاد به بهره برداري 
رسيد از فناوري هاي روز برخوردار است و مي تواند بيشترين 
استفاده را از انرژي خورشيدي داشته باشد؛ زيرا كه صفحات 
آن متحرك هستند و از رو و پشت صفحه قدرت توليد برق 
وج��ود دارد. وزير نيرو تصريح كرد: ني��روگاه ۱۰ مگاواتي 
دامغان مي تواند بيش از ۶۰ درصد برق مورد نياز شهر دامغان 
را تامين  كند و به بيان ديگر با استفاده از اينگونه نيروگاه ها، 
بخش قابل توجهي از برق مصرفي ب��دون ايجاد آلودگي، 
آسيب به منابع آبي و با رعايت ملاحظات محيط زيستي، 
تامين خواهد شد. وي با قدرداني از زحمات هلدينگ انرژي 
پاسارگاد، به عنوان س��رمايه گذار نيروگاه افزود: هلدينگ 
پاسارگاد از بهره وري و ظرفيت بسيار بالايي براي احداث 
نيروگاه در ديگر شهرهاي كشور برخوردار است. همچنين 
ياسر ميرزايي، مديرعامل شركت تابان انرژي پاسارگاد، در 
مراس��م افتتاح نيروگاه خورشيدي ۱۰ مگاواتي پاسارگاد 
دامغان، اظهار داشت: اين نيروگاه در دو فاز ۲ و ۸ مگاواتي 
در يك زمين به مساحت ۲۰ هكتار احداث شده است كه 

سالانه ۱۸ ميليون كيلووات س��اعت به برق كشور اضافه 
مي كند. وي تصريح كرد: با افتتاح اين نيروگاه س��الانه به 
ميزان پنج ميليون ليتر مصرف آب صرفه جويي مي شود 
و همچنين ۶ ميليون مترمكعب در مصرف سوخت هاي 
فسيلي صرفه جويي خواهد شد؛ همچنين از ورود سالانه 
۱۴ هزار تن گاز گلخانه  اي جلوگيري مي كند و نقش ويژه اي 
در حفظ محيط زيست خواهد داشت. ميرزايي خاطرنشان 
كرد: نيروگاه خورشيدي پاسارگاد دامغان با سرمايه گذاري 
هلدينگ گسترش انرژي پاسارگاد به ميزان پنج ميليون و 
هشتصد هزار يورو به بهره برداري رسيد كه گامي بلند در 
جهت بهره گيري از ظرفيت انرژي خورش��يدي در استان 
سمنان است؛ آن هم استاني كه ۳۰۰ روز آفتابي در طول سال 
دارد. وي بيان داشت: نيروگاه خورشيدي پاسارگاد دامغان، 
با استفاده همزمان از پنل هاي بايفيشيال و سامانه ردياب 
خورش��يدي در ماه هاي گرم سال، نسبت به نيروگاه هاي 
مشابه ۴۰ در صد بيشتر انرژي توليد مي كند. وي مطرح كرد: 
يكي از ويژگي هاي انحصاري اين نيروگاه استفاده از سيستم 
ربات اتوماتيك شست و شوي پنل ها با طراحي صد درصد 
داخلي است كه باعث صرفه جويي بيش از ۴۰ متر مكعب 
آب مور نياز جهت شست وشو آنها مي شود كه براي اولين بار 
در ايران توسط شركت هاي دانش بنيان اجرا شده است. وي 
در پايان گفت: شركت تابان انرژي متعلق به شركت گسترش 
انرژي پاسارگارد عمليات اجرايي فاز نخست )۲مگاوات( 
اي��ن پروژه را در مردادماه ۱۴۰۰ و فاز دوم )۸ مگاوات( را در 
ارديبهشت ماه ۱۴۰۱ آغاز كرد و در آذرماه ۱۴۰۱ به اتمام 
رسانيد. همچنين اين شركت علاوه بر ساخت نيروگاه ۱۰ 
مگاواتي خورشيدي در شهرستان دامغان ساخت نيروگاه 
خورشيدي پاسارگاد سرخه و مهديشهر هر كدام با ظرفيت 

۱۲ مگاوات را در دست اقدام دارد.

آمار وزارت دارايي روسيه نشان داد درآمد بودجه ماهانه 
روسيه از نفت و گاز در ژانويه، تحت تاثير تحريم هاي 
غربي به پايين ترين حد از ماه اوت س��ال ۲۰۲۰ نزول 
كرد. به گزارش ايسنا، آمار وزارت دارايي روسيه نشان 
داد درآمد گمرك��ي و ماليات ماهانه از فروش نفت در 
ژانويه بر مبناي سالانه، ۴۶ درصد كاهش پيدا كرد كه 
منعكس كننده اين حقيقت اس��ت كه اگرچه قيمت 
نفت برنت تغيير چنداني نداشت اما ميانگين قيمت 
ماهانه نف��ت اورال روس��يه، ۴۲ درصد كاهش يافت. 
مس��كو به درآمد نفت و گاز كه س��ال گذشته حدود 
۱۱.۶ تريلي��ون روبل معادل ۱۶۵ ميلي��ارد دلار بود، 
براي تامين هزينه بودجه نياز دارد و مجبور شده است 
فروش ذخاير بين المللي را براي پوشش كسري ناشي 
از هزينه هاي جنگ در اوكراين آغاز كند. آمار ژانويه به 
۴۲۵.۵ ميليارد روبل معادل ۶.۰۵ ميليارد دلار رسيد.

وزارت دارايي روس��يه روز جمعه اع��لام كرد فروش 
روزانه ارز خارجي را س��ه برابر كرده و به ۸.۹ ميليارد 
روبل معادل ۱۳۰ ميلي��ون دلار در روز طي ماه آينده 
خواهد رساند تا كاهش درآمد نفت و گاز را جبران كند.

تحليلگران در پرومس��ي واز بانك اظه��ار كردند: اين 
فروش ممكن اس��ت در مارس دو برابر شود زيرا مسكو 
تلاش مي كند كس��ري مذكور را برط��رف كند. غرب 
كه پيش از اين بازار انرژي اصلي روس��يه بود، با هدف 
گرفتن درآمدهاي انرژي مس��كو از طريق تحريم هاي 
كم سابقه اي كه براي محدود كردن فروش اين كشور 
به كشورهاي ديگر به اجرا گذاشته و قرار است تشديد 
شوند، واكنش نشان داده اس��ت. اتحاديه اروپا واردات 
نفت روسيه كه از طريق دريا حمل مي شود و ۹۰ درصد 
از فروش اين كشور به اتحاديه اروپا را تشكيل مي دهد را 

ممنوع كرده و كشورهاي عضو اين بلوك نيز سهم گاز 
روسيه در وارداتشان را از بيش از ۴۰ درصد قبل از جنگ 
اوكراين، به كمتر از ۱۵ درص��د كاهش دادند. تحريم 
اتحاديه اروپا علي��ه واردات فرآورده هاي نفتي پالايش 
شده روسيه شامل ديزل و سوخت جت از يكشنبه آغاز 
مي شود و ممكن است به مسكو بيش از تحريم عليه نفت 
خام اين كشور ضربه بزند. مكانيزم هاي سقف قيمت كه 
مورد توافق گروه هفت و متحدانش قرار گرفته اس��ت، 
فروش سوخت روسيه به كشورهاي ديگر را محدودتر 
خواهند ك��رد. محدوديت هاي غربي از جمله مكانيزم 
س��قف قيمت ۶۰ دلار در هر بش��كه براي فروش نفت 
روسيه كه از سوي گروه هفت اعمال شده، به معناي آن 
است كه گريد نفتي اورال روسيه اكنون با قيمت بسيار 
ارزان تري فروخته مي ش��ود. طبق آمار وزارت دارايي 
روس��يه ميانگين قيمت گريد نفت��ي اورال در ژانويه، 
۴۹ دلار و ۴۸ س��نت در هر بشكه بود كه ۴۲ درصد در 
مقايسه با ژانويه سال ۲۰۲۲ كاهش داشت. تحليلگران 
»كرديت بانك مسكو« پيش بيني كردند اگر قيمت نفت 
روسيه در ماه هاي آينده بهبود پيدا نكند، كسري بودجه 
اين كشور به ۵.۵ تريليون روبل معادل ۷۸ ميليارد دلار 
در س��ال ميلادي جاري خواهد رسيد كه با ۳.۸ درصد 
توليد ناخالص داخلي برابر اس��ت. بودجه روسيه براي 
سال ۲۰۲۳، كسري دو درصد توليد ناخالص داخلي را 
پيش بيني مي كند و هرگونه كسري بزرگ تر، مستلزم 
فروش بالاتر ارز خارجي، كاهش هزينه، استقراض بيشتر 
يا افزايش ماليات است. بر اساس گزارش رويترز، روزنامه 
كومرسانت روسيه روز جمعه گزارش كرد كرملين در 
حال بررسي تغيير نحوه محاسبه ماليات شركت هاي 

نفت و گاز براي پوشش بخشي از اين كسري است.

صعود دلار
عامل ريزش قيمت نفت شد

قيمت هاي نفت هفته گذشته هفت درصد ريزش كردند 
و در پي گزارش اشتغال عالي امريكا براي ژانويه كه باعث 
صعود ارزش دلار شد، قيمت نفت برنت به پايين مرز ۸۰ 
دلار سقوط كرد و وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا به 
پايين كانال ۷۰ دلار عقب نشست. آمار اشتغال مطلوب 
امريكا سابق بر اين قيمت هاي نفت را بالا مي برد اما اين بار 
چنين نشد. آمار وزارت كار امريكا نشان داد اقتصاد اين 
كشور ماه ميلادي گذشته، ۵۱۷ هزار شغل جديد ايجاد 
كرده است كه تقريبا سه برابر بالاتر از رشد ۱۸۸ هزار شغل 
جديد بود كه اقتصاددانان براي ژانويه پيش بيني كرده 
بودند و در مقايس��ه با آمار بازبيني شده ۲۶۰ هزار شغل 
جديد در دسامبر، رش��د دو برابري داشت. اين عملكرد 
خوب، چالش جديدي ب��راي فدرال رزرو ايجاد مي كند 
كه اميدوار بود افزايش سريع نرخ بهره در سال گذشته، 
بازار كار و دستمزد را به حد كافي متوازن كرده تا نرخ تورم 
به هدف اين بانك برگردد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت براي تحويل در مارس، با دو دلار و ۴۹ سنت 
معادل ۳.۲ درصد كاهش، در ۷۳ دلار و ۳۹ سنت در هر 
بشكه بسته شد. براي كل هفته شاخص نفت امريكا بيش 
از ۷.۵ درصد كاهش يافت و به كاهش حدود ۹ درصد در 
سه ماه گذشته اضافه كرد. بهاي معاملات نفت برنت براي 
تحويل در مارس، دو دلار و ۲۳ سنت معادل ۲.۷ درصد 
كاهش يافت و در ۷۹ دلار و ۹۴ سنت در هر بشكه بسته 
شد. نفت برنت براي كل هفته حدود ۷.۵ درصد كاهش 
داش��ت. از ابتداي فوريه تاكنون، نفت برنت ۵.۴ درصد 
كاهش داش��ته و به كاهش ۶.۵ درصدي كه در ژانويه و 
دسامبر داشت، افزود. ش��اخص دلار و بازده اوراق خزانه 
۱۰ ساله امريكا كه معمولا رابطه معكوس با دارايي هاي 
ريسك دار شامل سهام و كالا دارند، افزايش يافتند و اگر 
بانك مركزي امريكا درباره برنامه خود براي ملايم كردن 
افزايش نرخ بهره در س��ال جاري بازنگري كند، ممكن 
است به روند افزايشي ش��ان ادامه دهند. بانك مركزي 
امري��كا از افزايش ۵۰ درصدي نرخ بهره در دس��امبر به 
افزايش ۲۵ واحدي در فوريه عقب نش��يني كرد. با اين 
حال، در اظهاراتي كه نشان دهنده چالش دشوارتر براي 
امسال است، جرم پاول، رييس فدرال رزرو، در كنفرانس 
مطبوعاتي چهارشنبه گذشته اظهار كرد: اگرچه روند 
رشد اشتغال در اواخر سال گذشته آهسته شد اما بازار كار 
همچنان خارج از توازن است. بانك مركزي امريكا نرخ 
بهره را در در راستاي سياست انقباض پولي كه از مارس 
سال ۲۰۲۲ آغاز شد، ۴۵۰ واحد افزايش داده است. اين 
سياست دو س��ال پس از آن به اجرا گذاشته شد كه در 
دوران شيوع ويروس كرونا، هزاران ميليارد دلار كمك براي 
پشتيباني از اقتصاد هزينه شد و به تورم افسار گسيخته 
منتهي شد. رييس سوئدي اتحاديه اروپا روز جمعه اعلام 
كرد كشورهاي اين بلوك، با پيشنهاد كميسيون اروپا براي 
تعيين سقف قيمت براي فرآورده هاي نفتي پالايش شده 
روسيه، موافقت كردند. ديپلمات هاي اتحاديه اروپا اظهار 
كردند: سقف قيمتي كه مورد موافقت سفيران ۲۷ كشور 
عضو اتحاديه اروپا قرار گرفته است، ۱۰۰ دلار در هر بشكه 
براي فرآورده هاي نفتي گران قيمت روسيه مانند ديزل 
و س��قف قيمت ۴۵ دلار در هر بشكه براي فرآورده هاي 
ارزان تر مانند نفت كوره اس��ت. پيش��نهاد اين است كه 
مكانيزم هاي سقف قيمت مذكور از روز يكشنبه اجرايي 
شوند. كرملين هشدار داد تحريم هاي اتحاديه اروپا عليه 
فرآورده هاي نفتي پالايش شده روسيه، باعث عدم توازن 
بيشتر بازارهاي انرژي جهاني خواهد شد. در اين بين، 
تحليلگران گروه بانكي ANZ، به جهش چشمگير 
ترافيك در ۱۵ ش��هر بزرگ چين پس از تعطيلات 
سال نو قمري اشاره كردند اما همچنين خاطرنشان 
كردند كه معامله گران چين در بازار، نسبتا غايب 
بوده اند. بر اساس گزارش رويترز، در بخش عرضه 
امريكا، شركت خدمات انرژي بيكرهيوز اعلام كرد 
ش��مار دكل هاي حفاري نفت و گاز طبيعي هفته 
گذشته، بزرگ ترين كاهش را از ژوئن سال ۲۰۲۰ به 
اين طرف داشته است. شمار دكل هاي حفاري نفت 
امريكا با ۱۰ حلقه كاهش، به ۵۹۹ حلقه رسيد كه 
پايين ترين ميزان از سپتامبر بود و شمار دكل هاي 
حفاري گاز، با دو حلقه كاهش، به ۱۵۸ حلقه رسيد.

تصميم اوپك پلاس براي ابقاي 
سطح توليد نفت بدون هيچ تغيير

وزير نفت عراق از تصميم اوپك پلاس براي ابقاي توافق 
توليد نفت بدون هيچ تغييري خبر داد. به گزارش ايلنا 
از ميدل ايست نيوز، حيان عبدالغني، وزير نفت عراق 
اعلام كرد كه مجموعه اوپك پلاس تصميم به ابقاي 
توافق توليد نفت بدون هيچ تغييري گرفته است. وي 
گفت كه كميته وزارتي نظارت بر توليد در اوپك پلاس، 
در نشست خود تصميم بر ابقاي سطح توليد بدون هيچ 
تغييري گرفته است. عبدالغني افزود كه بنابر توافقي كه 
در ماه اكتبر ۲۰۲۲ صورت گرفته، توليد اوپك پلاس دو 
ميليون بشكه در روز يعني ۲ درصد از تقاضاي جهاني 
از ماه نوامبر ۲۰۲۲ تا پايان ۲۰۲۳ كاهش مي يابد كه 
سهم عراق از كاهش توليد ۲۲۰ هزار بشكه در روز است. 
از طرفي ديگر علاء الياسري، مديركل شركت بازاريابي 
نفت عراق گفت كه عراق از كاهش مصرف داخلي بهره 
برده و در كاهش تاثير آن بر درآمد مالي خود موفق بوده 
است. وي تاكيد كرد كه براساس گزارش ها، عراق 

به سطح كاهش توليد پايبند بوده است.



 هفته گذشته دوباره ترس از ركود افزايش يافت و به كاهش 
بيش از 600 واحدي ش��اخص داوجونز در چهارش��نبه 
گذش��ته كمك كرد. در يك مقاله آخر هفت��ه، از مدل 
معاملاتي JPMorgan گزارش شد كه »هفت طبقه از 
نه طبقه دارايي از اوراق قرضه با درجه بالا تا سهام اروپايي 
اكنون كمتر از 50 درصد شانس ركود را نشان مي دهند.« با 
اين حال، S&P 500 صعودي كمتري را پيشنهاد كرد زيرا 
احتمال ركود اقتصادي آنها 75 درصد است. اين با ترديد 
هفته گذشته در مورد رش��د بازار سهام تاكنون در سال 
2023 مطابقت داشت. به نظر نمي رسد سرمايه گذاران 
منفرد به اندازه نظرس��نجي پنجشنبه گذشته انجمن 
سرمايه گذاران انفرادي امريكا )AAII( نشان داد كه درصد 
صعودي به 31 درصد افزايش يافته است. از 24 درصد در 
هفته قبل. درصد نزولي نيز بيش از 6 درصد كاهش يافت.

بسياري از س��رمايه گذاران به رتبه بندي خريد يا فروش 
تحليلگران نگاه مي كنند تا به آنها كمك كنند تا تعيين 
كنند چه سهامي را بخرند يا بفروشند. اين رتبه بندي ها 
مرتباً در رسانه هاي مالي گزارش مي شوند، اما در تجربه من، 
به نظر مي رسد كه آنها بيشتر بر اساس تحليل هاي بنيادي 
هستند تا تحليل تكنيكي. از آنجايي كه داده هاي بنيادي 
به نظر من اغلب نسبت به داده هاي قيمت عقب هستند، 

معمولاً توصيه هاي بسيار كمي براي فروش وجود دارد.
اغلب س��هامي كه از نظر فني از نظ��ر من مثبت به نظر 
مي رس��ند، »رتبه فروش«  داده مي شود كه مي تواند باز 
بودن پايين تر و نقطه ورود خوبي را در س��مت طولاني 
ايجاد كند. بخش اخير در تلويزيون مالي كنجكاوي من 
را برانگيخت كه چگونه تحليلگران به دو سهام شكست 
 %4.7+ Microsoft MSFT ) ،خ��ورده و پرف��روش

)MSFT و Tesla Motors )TSLA( امتياز دادند.
مايكروسافت )MSFT( درآمد خود را پس از بسته شدن 
 CNN در 24 ژانويه گزارش مي دهد. بر اس��اس گزارش
Business 40 تحليلگران خريد سهام را انجام داده اند، 
8 نفر آن را با عملكرد بهت��ر ارزيابي كرده اند و 4 نفر آن را 
متوقف كرده اند. از بنزينگا، 17 آن را به عنوان خريد، 5 به 
عنوان اضافه وزن، 3 آن را به عنوان نگه داشتن و يك آن را 
به عنوان فروش رتبه بندي كرده اند. بالاترين هدف قيمت 
12 ماهه آنها 365 دلار است، با حداقل قيمت 212 دلار 
و قيمت هدف توافق��ي 280.46 دلار. MSFT جمعه با 

240.22 دلار بسته شد.
MSFT در نوامبر 2021 به 346.42 دلار رسيد. در اوايل 
نوامب��ر 212.83 دلار، 38.5 درصد نس��بت به بالاترين 
ميزان خود در سال 2021 كاهش داشت. با وجود اينكه 
 MSFT ،بازار كلي سال را با يك نكته مثبت آغاز كرده است
تاكنون نتوانسته است بالاتر از محور ماهانه 245.87 دلار 
حركت كند. ميانگين متحرك نمايي 20 هفته اي كاهشي 
244.40 دلار و محور ماهانه 245.87 دلار است. بسته 
ش��دن قوي بالاتر از اين س��طح مي تواند باعث صعود به 
روند نزولي، خط a، در 262.60 دلار شود. عملكرد نسبي 
هفتگي )RS( در بيشتر سال گذشته در يك روند نزولي، 
خط b بوده است، زيرا در 52 هفته گذشته 22.7 درصد 
كاهش داشته است. RS طي دو هفته گذشته افزايش يافته 
است، اما هنوز بسيار پايين تر از WMA در حال كاهش 
است. اين نشانه اين است كه MSFT هنوز ضعيفتر است، 
نه قويتر از S&P 500. براي بهبود بايد بالاتر از WMA و 

بالاترين سطح دسامبر حركت كند.
در ابتداي سال 2022، هفتگي در ترازنامه )OBV( منفي 

شد )به پيكان مراجعه كنيد( . اين در يك روند نزولي ثابت، 
 WMA بوده است، اما براي مدت كوتاهي بالاتر از c خط
خود در ماه اوت حركت كرد. اين نش��انه ضعف است كه 
OBV از زماني كه منفي شده است، يك سري افت هاي 
پايين تر داشته است. تسلا موتورز )TSLA( درآمد خود را 
در روز پنجشنبه 26 ژانويه گزارش مي دهد. از سي ان ان 
بيزينس 24 تحليلگران آن را خريد ارزيابي كرده اند، 5 نفر 
فكر مي كنند عملكرد بهتري خواهد داشت، 12 نفر آن را 
به عنوان نگهداري با 1 عملكرد بهتر و 3 نفر آن را به عنوان 
فروش رتبه بندي كرده اند. بررسي رتبه بنزينگا نيز مشابه 
بود، 12 ب��ه آن به عنوان خريد، 2 به عنوان اضافه وزن، 4 
به عنوان نگه داش��تن و يك به آن به عنوان فروش امتياز 
دادند. بالاترين هدف قيمت آنها 360.00 دلار و كمترين 
آن 130 دلار با 199.41 دلار به عنوان هدف اجماع است. 
TSLA در 52 هفته گذشته 63 درصد كاهش يافته است.

نمودار هفتگي شكست حمايت بلندمدت، خط a را در 
اكتبر 2022 نش��ان مي دهد )نقط��ه TSLA . )1 در ماه 
دسامبر به باند هفتگي خود با 101.81 دلار رسيد. اكنون 
در تلاش اس��ت تا با كاهش ميانگي��ن متحرك نمايي 
20 هفت��ه اي در 181.92 دلار به پيوت ماهانه 143.45 

دلار برگردد.
عملكرد نس��بي )RS( حمايت خود را نق��ض كرد، كه 
عملكرد قيمت را تأييد مي كند، و از آن زمان به يك سري 
از پايين ترين سطح ها رسيده است. هيچ نشانه اي از پايين 
آمدن نشان نمي دهد، زيرا بسيار پايين تر از WMA در 

حال كاهش است.
 c جلوتر از قيمت ها به زير س��طح حمايت، خط OBV
س��قوط كرد. روند نزولي فعلي، خط d، به اكتبر 2021 
 WMA در اكثر مواق��ع زير OBV باز مي گردد، زي��را
خود باقي مانده است. با اقدام هفته گذشته، OBV بالاتر 
از WMA خود بس��ته ش��د كه دلگرم كننده است. در 

هفته هاي آينده آن را تماشا خواهم كرد.تجزيه و تحليل 
روزانه هر دو MSFT و TSLA بعد از هفته گذشته مثبت 
است، بنابراين آنها مطمئناً مي توانند قبل و بعد از درآمد 
افزايش بيشتري داشته باشند. تجزيه و تحليل هفتگي 
براي MSFT هيچ نشانه اي از پايين آمدن ميان مدت را 
نشان نمي دهد، بنابراين مقاومت در 262.50 دلار ممكن 
 TSLA در OBV است يك مانع س��خت باش��د. اقدام
دلگرم كننده تر است و در سال گذشته بسيار ضعيف تر از 
MSFT بوده است. بنابراين به نظر من، شانس بيشتري 
براي سقوط در نيمه اول سال 2023 دارد. به نظر مي رسد 
كه اكثريت تحليلگران از طريق افت يك ساله هر دو سهم 

مثبت بوده اند.

رفتارقابلپيشبيني
نشست فدرال رزرو براي افزايش نرخ بهره برگزار شد كه به 
موجب آن نرخ بهره امريكا در هشتمين اقدام براي مقابله 
با اژدهاي تورم با افزاي��ش 0.25 واحد درصدي به 4.75 
درصد رسيد. اين عدد آخرين بار در سال 2007 تكرار شده 
بود و فاصله چنداني با سقف خود در آن سال يعني 5.25 
درصد ندارد. تا قبل از اعلام رسمي نيز، بازارها انتظار يك 
افزايش 0.25 واحد درصدي را داشتند و همين موضوع 
باعث شد تا بازارهاي سرمايه گذاري با افزايش تقاضا به آن 

واكنش دهند.
افزايش نرخ بهره كه به عنوان اصلي ترين ابزار بانك هاي 
مركزي براي مقابله با تورم شناخته مي شود، طي سال 
2022 وارد دوره خاصي شد و اكثر اقتصادهاي توسعه 
يافته براي جلوگيري از افزايش هاي بيش��تر شاخص 
قيمت مصرف كننده، نرخ بهره بانك هاي مركزي خود را 
با افزايش هاي كم سابقه اي همراه كردند. فدرال رزرو نيز 
در اين ميان به عنوان بانك مركزي بزرگ ترين اقتصاد 
دنيا، تاكنون 8 بار نرخ بهره خود را افزايش داده اس��ت 

كه 4 مورد آن افزايش هاي 0.75 واحد درصدي بود كه 
نشان از جديت اين موضوع داشت. نرخ تورم در كشور 
امريكا كه در نقطه اوج خود در ماه آپريل 2022 عدد 9.1 
درصد را به ثبت رسانده بود، چند ماهي است كه با روندي 
كاهشي روبرو شده و در آخرين آمار به عدد 6.5 درصد 
كاهش يافته است. اين موضوع به خوبي نشان مي دهد 
كه تا به اينجاي كار، فدرال رزرو در حركت به سمت هدف 
خود موفق بوده اما همچنان با هدف نهايي يعني تورم 
2 درصدي فاصله زيادي دارد. از همين رو كارشناسان 
اعتقاد دارند كه روند افزايش نرخ بهره مي توان تا اعداد 
5 درصد يا بالاتر نيز ادامه داشته باشد اگرچه سرعت آن 
نسبت به قبل كاهشي خواهد بود. اين موضوع از سمتي 
نگراني بابت ركود در اقتصاد جهاني را نيز افزايش داده 
و برخي عنوان مي كنند ثبات نرخ بهره در اعداد بالاي 
5 درصد براي يك دوره چند ماهه مي تواند جهان را در 
يك ركود اقتصادي فرو ببرد. از س��مت ديگر اما برخي 
آمارها همچون شاخص مديران خريد )PMI(، توليد 
ناخال��ص داخل��ي )GDP(، نرخ بي��كاري و... فعلا در 
وضعيت مناسبي به سر مي برند و نش��انه اي از ركود را 
مخابره نكرده اند. به هرحال وضعيت همچنان به صورت 
كامل واضح نيس��ت و اين موضوع مي تواند كار را براي 

سياست گذاران در سطوح دشواري نگه  دارد.
تا قبل از انتش��ار خبر افزايش 0.25 واحد درصدي نرخ 
بهره توسط فدرال رزرو، بازارهاي جهاني با رنگي سرخ به 
استقبال اين نشست رفته بودند و كاهش هاي تا بيش از 
3 درصدي را نيز براي برخي كاموديتي ها شاهد بوديم. 
اكنون اما آرامشي نسبي به بازارها بازگشته است و شاهد 
برگشت قيمت ها هستيم. در زمان نگارش اين گزارش، 
هر بشكه نفت پايين تر از 83 دلار معامله مي شود، طلا 
در محدوده 1925 دلار بر اونس قرار دارد و مس نيز در 

مرز 9هزار دلار در هر تن در حال نوسان است.
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۴دستاوردعرضهخودرو
دربورس

ايرنا| مصطفي اميد قائمي، نخستين مديرعامل 
فراب��ورس ايران به عرضه خ��ودرو در بورس كالا و 
حاشيه هاي ايجاد شده از سوي شوراي رقابت اشاره 
كرد و اظهار داشت: به طور قطع ورود هر كالايي به 
بورس كالا باعث ش��فافيت و بهبود عرضه آن كالا 
مي شود؛ اين مزايا باعث ش��د مسوولان حاضر در 
دولت س��يزدهم هر چه س��ريع تر به منظور ايجاد 
تعادل در معام��لات بازار خ��ودرو، درصدد عرضه 
خودرو در بورس كالا برآيند. وي خاطرنشان كرد: 
عرضه خودرو در بورس ضمن كمك به توليدكننده 
براي عرضه ش��فاف تر و نيز معام��لات بهتر كالاي 
خود، به مصرف كننده واقعي كمك مي كند تا كالاي 
مورد نياز خ��ود را از طريق اين بازار با قيمت بهتر و 

مناسب تري خريداري كند.
اميد قائمي اظهار داشت: در وضعيت فعلي، گزينه 
ورود خودرو به بورس كالا از جمله اقدامات بس��يار 
مثبت براي بازار اين كالا تلقي مي شود كه مي تواند 
كمك كننده ب��ه دو طرف خري��دار و توليدكننده 
باشد.اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: عرضه 
خودرو در ب��ورس كالا در درازمدت ي��ك اقدام با 
نتيجه بهينه است كه در كنار كمك به بازار سهام 
و سهامداران، باعث سودرس��اني به بازار مواد اوليه 
صنعت خودروسازي خواهد شد. وي به مخالفت هاي 
ص��ورت گرفته براي عرضه خ��ودرو در بورس كالا 
اشاره كرد و اظهار داش��ت: عده اي مكانيزم بازار را 
قبول ندارند و عده اي ه��م برنامه هاي كوتاه مدت 
را در نظر دارند و براي آين��ده درازمدت ديدگاهي 
ندارند و عده ديگري نيز شفافيت بازار را به نفع خود 
نمي بينند. اميدقائمي همچنين گفت: از نظر بنده 
هر بازار و كالايي كه داراي ش��فافيت قيمتي باشد 
در دراز م��دت به نتيجه خ��وب و مطلوبي خواهد 
رسيد زيرا در بازار ش��فاف، اقدامات سوداگرانه به 
حداقل مي رس��د و دريافت ماليات ها نيز منظم و 
شفاف مي شود. نخستين مديرعامل فرابورس ايران 
خاطرنشان كرد: سازمان هاي نظارتي موارد قانوني 
موضوع را بررسي مي كنند و در كنار توجه به مسائل 
مطرح ش��ده، مي توانند در مسير اصلاح فرآيندها 
براي نفع همه از ورود خودرو در بورس قدم بردارند 
تا بهترين تصميم اقتصادي اتخاذ شود. اميدقائمي 
گفت: روش هاي اش��تباه عرضه خودرو از سويي به 
ضرر خودروسازان و سهامداران است و از سوي ديگر 
باعث مي شود مصرف كننده قادر به خريد خودرو با 
قيمت مناسب نباشد. اين كارشناس بازار سرمايه در 
پايان تصريح كرد: رفع اين مشكلات فقط با عرضه 
خودرو در بورس كالا امكان پذير اس��ت، عرضه در 
بورس كالا به عن��وان بهترين مكانيزم تخصيص و 

توزيع هر كالايي تلقي مي شود.

اقدامفوريبازارسرمايه
برايكمكبههموطناندرخوي

فرابورس| فراب��ورس ايران در راس��تاي تعهد به 
مس��ووليت هاي اجتماعي خود و ب��راي حمايت از 
هم وطنان زلزله زده شهرستان خوي، اوراق گواهي 
نيك��وكاري را در قالب نم��اد »زلزله خ��وي01« از 
روز )يك ش��نبه 16 بهمن م��اه( به م��دت هفت روز 
كاري پذيره نويسي خواهد كرد. حجم اوراق گواهي 
نيك��وكاري »زلزله خ��وي01« كه از طري��ق بازار 
فرابورس ايران منتشر مي شود، 10 ميليون ورقه به 
ارزش اسمي هر ورقه 10 هزار ريال است تا در مجموع 
يكصد ميليارد ريال منابع مالي از طريق اين اوراق براي 
زلزله زدگان خوي جمع آوري شود. مشاركت در اين 
پذيره نويسي به روش اهداي كامل است و عرضه اين 
اوراق از يكشنبه 16 بهمن ماه و به مدت 7 روز كاري 
در فرابورس اي��ران صورت خواهد گرفت. همچنين 
حداقل حمايت تأمين كنندگان حقيقي و حقوقي در 
اين پذيره نويسي يك ورقه است؛ يعني افراد مي توانند 
با خريد حداقل يك ورقه به ارزش 10 هزار ريال در اين 

طرح نيكوكارانه مشاركت كنند.
با مصوبه اخير هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار به منظور مساعدت بازار سرمايه در زمينه تأمين 
مالي براي حمايت از آس��يب ديدگان و زلزله زدگان 
شهر خوي، وجوه جمع آوري ش��ده از اوراق گواهي 
نيكوكاري در نماد »زلزله خوي« در اختيار موسسه 
بيمارس��تاني و امور خيريه حضرت آيت الله خويي 
قرار خواه��د گرفت تا صرف كمك رس��اني و خريد 
مايحتاج هموطنان مان در شهر خوي شود. با خريد 
اوراق گواهي نيكوكاري در نماد »زلزله خوي01« با 
روش اهداي كامل، اصل مبالغ تأمين ش��ده در امور 
خيرخواهانه در فراخوان تأمين مالي جمعي صرف 
مي شود. منابع جمع آوري شده در تأمين مالي جمعي 
حمايت از زلزله زدگان خوي به مواردي همچون خريد 
اقلام ضروري با قيد فوريت نياز شامل كانكس، پتو، 
اجاق پايه دار، كنسرو جات درجه يك و... اختصاص 
داده خواهد ش��د.   خيرين نيك��وكاري كه تمايل به 
مشاركت در اين امر خداپسندانه را دارند، مي توانند از 
طريق كارگزاري هاي عضو فرابورس ايران نسبت به 
خريد اين اوراق اقدام كنند. در خصوص كارمزد اوراق 
گواهي نيكوكاري نيز اعلام شده كه هيچ گونه هزينه اي 
بابت حمايت از اين طرح از تأمين كنندگان دريافت 
نخواهد ش��د و كارمزد تمامي اركان اعم از سازمان 
بورس، عامل، متقاضي، امين، شركت سپرده گذاري 
مركزي، شركت مديريت فناوري بورس و كارگزاران، 
صفر است. گفتني است؛ پيش از اين نيز فرابورس 
ايران پ��روژه تأمين مالي جمع��ي خيرخواهانه 
را در س��ال 1399 و بح��ران همه گي��ري كرونا 
تعريف كرده بود و با استفاده از اين بستر بيش از 
20 ميليارد تومان تأمي��ن مالي موفق براي رفع 
دغدغه هاي مالي پژوهشگران و توليدكنندگان 
تجهيزات  پيشگيري و توليد تجهيزات دارويي و 
درماني با استفاده از تمام ظرفيت انجام شده بود.

واريزمبالغحقتقدمهاي
استفادهنشده،سجاميخواهدشد

س�نا| احمد لطفي، رييس اداره نظارت بر انتشار و 
ثبت اوراق بهادار سرمايه اي س��ازمان بورس اظهار 
كرد: طبق آمارهاي مجوز افزايش سرمايه صادره در 
سه سال گذشته و با عنايت به ماده 14 قانون حداكثر 
استفاده توان توليد و خدماتي كشور، مبني بر اينكه 
شركت هاي ثبت شده نزد سازمان بورس مي توانند 
هر پنج سال يك بار مازاد تجديد ارزيابي دارايي هاي 
خود را به حساب سرمايه منظور كنند، در سال هاي 
99 و 1400، عمده افزايش سرمايه هاي انجام شده 
از محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها بوده اس��ت. 
وي ادامه داد: در س��ال 99 ح��دود نيمي از افزايش 
سرمايه هاي انجام شده مربوط به مازاد تجديد ارزيابي 
دارايي ها بوده و در س��ال 1400، حدود 60 درصد از 
اين طريق انجام شده است و در اين سال حدودا 269 
هزار ميليارد تومان از محل مازاد تجديد ارزيابي ها به 

حساب سرمايه  منظور شد.
لطفي تشريح كرد: بر اس��اس آمار مجوزهاي افزايش 
س��رمايه صادره طي 10 ماه گذشته از سال 1401 و با 
عنايت به معافيت مالياتي درنظرگرفته شده در قانون 
بودجه س��ال 1401 ب��راي افزايش س��رمايه از محل 
سودانباشته، حدود 70 درصد افزايش سرمايه ها از محل 
سود انباشته و اندوخته ها صورت گرفته است. لازم به 
ذكر است 35 هزار ميليارد تومان افزايش سرمايه از محل 
مطالبات حال شده س��هامداران و آورده نقدي، 98.6 
هزار ميليارد تومان از طريق سود انباشته و اندوخته و 
6.8 هزار ميليارد تومان از طريق مازاد تجديد ارزيابي 
دارايي ها بوده است. رييس اداره نظارت بر انتشار و ثبت 
اوراق بهادار سرمايه اي سازمان بورس تشريح كرد: در 
فرآيند افزايش سرمايه از محل مطالبات و آورده نقدي 
اگر سهامداران از حق تقدم هاي خود استفاده نكنند، 
شركت اقدام به فروش آنها در بازار معاملات مي كند و 
فردي كه حق تقدم را خريداري مي كند، علاوه بر مبلغ 
حق تقديم بايد مبلغ صد تومان نيز بابت مشاركت در 
افزايش سرمايه واريز كند. به گفته اين مقام مسوول، در 
اين فرآيند هزينه هايي همچون هزينه چاپ در روزنامه 
و... از مبلغ فروش حق تقدم كسر مي شود و مابه التفاوت 
به سهامداران مربوطه پرداخت خواهد شد. وي مطرح 
كرد: طبق آخرين دس��تورالعمل ها ت��ا 10 روز پس از 
فروش حق تقدم ها، مبلغ آن به حساب سهامداران واريز 
مي شود. ش��ركت ها مي توانند از مسيرهاي مختلفي 
همچون مراجعه افراد به بانك، سجام و... اين مبالغ را 
واريز و اطلاعيه پرداخت را در كدال منتشر كنند. لطفي 
افزود: البته شيوه مذكور متناسب با دستورالعمل هاي 
گذشته بود و اكنون با توجه به فراهم شدن زيرساخت ها، 
به دنبال اين هس��تيم كه همانند س��ازوكار پرداخت 
سود تقسيمي، اين  مبالغ از طريق سامانه سجام واريز 
ش��ود. رييس اداره نظارت بر انتشار و ثبت اوراق بهادار 
سرمايه اي س��ازمان بورس بيان كرد: در واقع به دنبال 
اصلاح دستورالعمل فعلي هس��تيم تا به اين واسطه 
وجوه حق تقدم استفاده نشده براي سهامداران سجامي، 
بلافاصله پس از افزايش س��رمايه از طريق ش��ركت 
سپرده گذاري مركزي به حساب سهامداران واريز شود. 
وي درخصوص اقدامات انجام شده جهت كاهش فرآيند 
افزايش سرمايه شركت ها، افزود: از جمله دلايل طولاني 
بودن فرآيند افزايش سرمايه وجود برخي مواد قانوني 
در لايحه اصلاحي قانون تجارت مصوب 1347 از جمله 
مدت زمان پذيره نويسي حق تقدم ها است. همچنين 
عدم الكترونيك��ي بودن برخ��ي فرآيندهاي افزايش 
س��رمايه نيز از موارد اثرگذار بر طولاني شدن فرآيند 
افزايش سرمايه بوده كه اقداماتي به منظور اصلاح قوانين 
و مقررات مربوطه در حال انجام است. از جمله دلايل 
ديگر مي توان به تعلل ناشران در ثبت صورت جلسات 
مجامع عمومي در مرجع ثبت شركت ها اشاره كرد كه 
باعث تاخير در فرآيند افزايش سرمايه مي گردد. لطفي 
گفت: در قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه انجام برخي 
اقدامات فرآيند افزايش سرمايه به صورت الكترونيكي 
ديده شده كه دستورالعمل مربوطه تهيه و به زودي ابلاغ 
مي شود، بر اين اساس ارسال گواهينامه حق تقدم به 
شكل الكترونيكي و از طريق درگاه يكپارچه ذينفعان بازار 

سرمايه )سامانه ddn( صورت خواهد گرفت.

تاثيرمصوبهجديد
سازمانبورسرويبازار

س�نا| فرش��يد زرين كيا، مديرعامل شركت مشاور 
س��رمايه گذاري خط ارزش در رابط��ه با تاثير مصوبه 
عدم الزام شركت هاي مشاور سرمايه گذاري به رعايت 
س��رمايه حداقل 8 ميلي��ارد توماني بي��ان كرد: اين 
مصوبه مي تواند آثار مثبتي داشته و منجر به افزايش 
تعداد متقاضيان تاسيس نهادهاي مالي تحت عنوان 
»مشاور سرمايه گذاري« ش��ده و به تقويت فرهنگ 
س��رمايه گذاري منجر ش��ود. اگرچه الزام به رعايت 
سرمايه حداقل 8 ميليارد توماني توسط شركت هاي 
مشاور س��رمايه گذاري حذف شده، اما اين شركت ها 
بايد حداقل به اندازه تامين و پوشش 3 سال هزينه هاي 

خود، سرمايه در اختيار داشته باشد.
وي اضافه ك��رد: يكي ديگر از اقدامات��ي كه مي تواند 
منجر به گسترش شركت هاي مشاور سرمايه گذاري 
شود، الزام ناشران بورس��ي به استفاده از خدمات اين 
شركت هاي مشاوره جهت ارايه اطلاعات مالي شفاف تر 
و طبقه بندي شده تر به فعالان بازارسرمايه و عموم مردم 
كه فرصت بررسي و تحليل صورت هاي مالي و وضعيت 
عملياتي و چشم انداز شركت ها و صنايع را ندارند، است.

وي افزود: در نظر داشته باشيد همانطور كه الزام 
به بازارگرداني در س��نوات اخي��ر موجب افزايش 
نقدشوندگي س��هم ها، ابزارهاي نوين مالي نظير 
اختيارهاي استاندارد و تعميق بازار سرمايه شده، 
الزام ناشران به اس��تفاده از خدمات شركت هاي 
مشاور سرمايه گذاري هم به افزايش شفافيت بازار 
س��رمايه كمك كرده و اين مهم در ترغيب مردم 
به س��رمايه گذاري در بورس و كاهش رفتارهاي 

هيجاني در بازار سهام نيز موثر خواهد بود.

»تعادل«گزارشميدهد

رقابت  فروش و مشاوره در بازارها

شاخصكلرويمدارنزولي
ش��اخص كل بورس در هفته گذش��ته، روي عدد يك 
ميليون و 611 ه��زار واحدي بود و هفت��ه به رقم يك 
ميلي��ون و 557 هزار واحدي رس��يد. ب��ه عبارتي افت 
3.3 درصدي را در كارنامه خود ثبت كرد. شاخص كل 
هم وزن نيز با كاهش 4.7 درص��دي در پله 487 هزار و 
557 واحدي قرار گرفت. ش��اخص كل فرابورس نيز با 
كاهش 3.47 درصدي در سطح 20 هزار و 251 واحدي 
ايستاد؛ به طور كلي با كاهش شاخص كل بورس هفته 

بقيه شاخص ها نيز كاهشي شدند.
در هفته ش��اهد خروج سنگين نقدينگي از بازار بوديم. 
بر همين اس��اس روز شنبه هزار و 137 ميليارد تومان، 
روز يكش��نبه هزار و 924 ميليارد تومان، روز دوشنبه 
594 ميليارد تومان، روز سه ش��نبه 85 ميليارد تومان 
و در نهايت روز چهارش��نبه 207 ميليارد تومان خروج 
نقدينگي از بازار سهام داشتيم. ارزش معاملات بازار سهام 
در هفته به 30 هزار و 921 ميليارد تومان رسيد. به طوري 
كه ارزش معاملات روز ش��نبه 6 ه��زار و 804 ميليارد 
تومان، روز يكشنبه 7 هزار و 112 ميليارد تومان، دوشنبه 
6 هزار و 493 ميليارد تومان، روز سه شنبه 5 هزار و 983 
ميليارد تومان و چهارش��نبه نيز 4 هزار و 530 ميليارد 
تومان ش��د. ارزش معاملات خ��رد در هفته افتي قابل 
توجه نسبت به هفته گذشته داشت. چهارشنبه هفته 
گذشته ارزش معاملات خرد 8500 ميليارد تومان بود 
اما در اولين روز معاملاتي هفته جاري ارزش معاملات تا 

6800 ميليارد تومان كاهش يافت.
پس از آن در روز يكشنبه رقم معاملات به 7100 ميليارد 
تومان رسيد كه نسبت به شنبه رشد داشت، اما بالاترين 
رقم معاملاتي هفت��ه بود و پس از آن ه��ر روز از ارزش 
معاملات كاسته شد. روز دوشنبه ارزش معاملات خرد 
به 6500 ميليارد تومان كاهش يافت، روز س��ه شنبه 
رقم معام��لات 6000 ميليارد تومان بود و در نهايت در 
روز چهارشنبه پايين ترين رقم معاملات روزانه با عدد 
4500 ميليارد تومان ثبت شد. بررسي ارزش معاملات 
روزانه نشان مي دهد معاملات بازار سهام وارد فاز ركود 

شده است.
در هفته اخير، به طور ميانگي��ن روزانه ارزش معاملات 

اوراق درآمد ثابت در بازار سهام 28 هزار و 567 ميليارد 
تومان ب��ود. در هفته اخير به طور ميانگين 52 درصد از 
ارزش معاملات كل بازار سهام به اوراق بدهي اختصاص 
داشت. در دومين هفته بهمن، بيشترين رقم معاملات 
اوراق بده��ي در بازار ثانويه به روز دوش��نبه اختصاص 

داشت كه بيش از 112 هزار ميليارد تومان بود.
ارزش معاملات اوراق بده��ي در روز ابتدايي هفته 47 
درصد از معاملات بازار س��هام را ش��امل مي ش��د. روز 
يكشنبه 41 درصد از معاملات بازار به اوراق اختصاص 
داشت. روز دوشنبه س��هم اوراق به 91 درصد رسيد و 
روز سه ش��نبه با رقم 6 ه��زار و 852 ميليارد توماني به 
39 درصد كاهش يافت. در آخرين روز كاري هفته اخير 
ارزش معاملات اوراق به 6 ه��زار و 851 ميليارد تومان 

رسيد كه 44 درصد از معاملات بازار را شامل شد.
بناب��ر هر چند مجم��وع ارزش معام��لات اوراق بدهي 
در هفته اخير كمتر بود اما س��هم اوراق افزايش يافت. 
ميانگين ارزش روزانه معاملات اوراق نس��بت به هفته 
پيشين افت 41 درصدي داش��ته است. از سوي ديگر، 
در هفته اخير شاهد كاهش ارزش معاملات خرد سهام 

بوديم، ميانگين روزانه ارزش معام��لات خرد 6 هزار و 
709 ميليارد تومان بود كه نسبت به هفته پيشين افت 

26 درصدي داشت.

چرابازارريخت؟
همايون دارابي با بيان اينكه بخش��ي از س��قوط بورس 
تحت تاثير توقف عرضه خودرو در بورس كالا و همچنين 
تثبيت نرخ ارز نيمايي بود كه با تاخير اجرا ش��د، افزود: 
بازار در شرايط كنوني نگران سرنوشت نرخ سود بانكي، 
نرخ ارز نيمايي و ... است و از آنجايي كه در هفته گذشته 
1500 ميليارد تومان از بورس خارج ش��ده و وارد بازار 
سكه، دلار و خودرو شده ادامه اين روند به ضرر اقتصاد 

خواهد بود.
او با تاكيد بر اينكه سهامداران از وعده هايي كه براي بازار 
داده شده نااميد هستند، اظهار كرد: وقتي مردم مي توانند 
به راحتي با معامله سكه يا دلار به سود برسند چرا بايد 
در بازار سهام بمانند، همانطوري كه ديده شد بسياري 

از افراد در صف هاي فروش سهام خود را فروخته اند.
دارابي با تاكيد بر اينكه س��قوط ب��ازار هيچ ارتباطي با 

حوادث خرابكارانه ندارد، اظهار كرد: همانطوري كه اين 
حوادث در بازارهاي موازي تاثيري نداش��ته است پس 

نمي تواند عامل سقوط بورس هم باشد.
اين كارش��ناس بورس با اشاره به اينكه اصلاح كنوني با 
سياست هاي اشتباه به بورس تحميل شده است، اظهار 
كرد: بازار ملك و ... تابع هيچ قانوني نيس��ت، به همين 
دليل اس��ت كه مي بينيم بازدهي اين بازار مثبت بوده 
و جريان پول هم به اين س��مت م��ي رود، اما وقتي يك 
مصوب��ه باعث تغيير 20 هزار ميلي��ارد توماني در زيان 
يك خودروساز مي شود يا مصوبه درباره تثبيت قيمت 
ارز س��امانه نيما حاشيه سود ش��ركت هاي صادراتي را 
تحت تاثير قرار مي دهد همين مساله عاملي براي خروج 

سرمايه از بازار بورس مي شود.
دارابي با بيان اينكه خريد سهام با وضعيت توليد شركت ها 
ارتباط دارد، اظهار كرد: بازگشت سرمايه گذاران به بورس 
نيازمند اصلاح اشتباهات اخير است و تا زماني كه دولت 4 
موضوع قيمت ارز، قيمت گذاري دستوري، نرخ خوراك، 
نرخ سود بانكي و ... را اصلاح نكند بازار همچنان شرايطي 

نوساني خواهد داشت.
او درباره بازگشت قوي شاخص كل بورس اظهار كرد: در 
سال هاي گذشته بازار بعد از چند مرحله رشد دوباره به 
كف قيمت برگشته و حتي كف هاي جديد ساخته است، 
به همين دليل اين احتمال وجود دارد كه با وجود تورم در 
بازارهاي موازي بار ديگر شاخص به محدوده يك ميليون 

و 200 هزار واحد برگردد.
در شرايطي شاخص به يك باره روندي نزولي گرفته كه 
تمام بازارها همچنان روي قيمت هاي قبلي باقي مانده اند 
و عملا هيچ توجيهي براي نوسان رو به پايين شاخص 
ندارد و به نظر مي رسد سناريويي پشت افت شاخص كل 
بورس تا سطح يك ميليون و 500 هزار واحد وجود دارد.

در هفته ه��اي ج��اري تناقض در سياس��ت گذاري 
مس��وولان روي افت بازار تاثير گذاشته است و به نظر 
مي رسد دولت به اقتضاي وضعيت مالي اش به گونه اي 
تصميم مي گيرد كه منافعي عايد خودش ش��ود، به 
عبارت ديگر عمدي در نوسان شاخص نيست اما رويه 

به گونه اي پيش گرفته شده كه شاخص كنترل شود



مجيد اعزازي|
براي ششمين ماه پياپي، شامخ كل ساختمان زير مرز 
عدد 50 قرار گرفت و از وخيم تر شدن وضعيت توليد 
ساختمان و ساخت و ساز مسكن خبر داد. در اين حال، 
مديران و فعالان ساختماني 91 شركت بزرگ فعال در 
اين صنعت پيش بيني كرده اند كه اين شرايط نامطلوب 

در بهمن ماه نيز تداوم داشته باشد.
به گزارش »تعادل«، آنگونه كه اتاق تعاون ايران گزارش 
كرده است، از نظر فعالان اقتصادي در صورت ادامه دار 
بودن عدم ثبات نرخ ارز، كاهش تقاضا در بازار مسكن 
و همچنين محدوديت دسترسي به حامل هاي انرژي، 
شاهد ركود فزاينده و تشديد روند از بين رفتن پايداري 
اشتغال و تعطيلي واحدهاي توليدي در ماه هاي آتي 

خواهيم بود.
اين گزارش همچنين حاكي است، از ارقام شاخص قابل 
توجه در اين ماه، مولفه »قيمت خريد مواد اوليه يا لوازم 
خريداري شده« با عدد شاخص 90.1 است كه نشان از 
افزايش بي سابقه قيمت مواد مورد نياز توليدكنندگان 
در يك ماه اخير اس��ت كه تهدي��دي جدي براي اين 

صنعت به شمار مي رود.
فعالان س��اختماني با اشاره به در پيش بودن تصويب 
لايحه بودجه سال 1402 در مجلس تصريح كرده اند، 
در صورتي كه دولت و مجلس در حوزه ساخت مسكن 
و در بخش بودجه عمراني رديف مناسبي را پيش بيني 
نكنند، انتظار مي رود، در س��ال آينده نيز اين صنعت 

فعاليت كم رونقي داشته باشد.

   نقش موثر دلار يا رشد نقدينگي؟
اگر چه در چهلمين گزارش ش��امخ كل س��اختمان 
از نظرات مديران و فعالان س��اختماني به اثر و نقش 
نوس��ان هاي دلار در ساخت وس��از و افزايش بسيار 
شديد »قيمت خريد مواد اوليه يا لوازم خريداري شده« 
اشاره ش��ده اس��ت، اما نرخ دلار خود تابعي از شرايط 
كلي اقتصاد و سياست ايران و به ويژه رشد پايه پولي و 
افزايش حجم نقدينگي در كشور است. مساله اي كه در 
كسري بودجه دولت و رشد نامتقارن هزينه ها در برابر 
افت توان مالي دولت ريش��ه دارد. از نگاه اقتصاددانان 
راه حل ريش��ه اي اين معضل، اصلاحات س��اختاري 
بودجه و كنترل سيستماتيك هزينه هاي دولت است. 
چه آنكه با افزايش حج��م نقدينگي، ارزش پول ملي 
تضعيف مي ش��ود و در برابر آن قيمت همه كالاها و از 
جمله نرخ دلار افزايش مي يابد. در اين حال، ذكر اين 
نكته ضروري اس��ت كه نرخ دلار طي چند ساله اخير 
به نماگر انتظارات تورمي در اقتصاد ايران تبديل شده 
است و جامعه و تمام صنوف نسبت به افزايش نرخ دلار 
واكنش نشان مي دهند. به گزارش »تعادل«، در دي ماه 
نرخ دلار صرفا حدود 8 درصد افزايش يافته است، اما 
به واسطه جهش هاي اخير خود به ويژه جهش دلار در 
آذرماه، توانسته نرخ مواد اوليه و مصالح ساختماني را 
آنگونه كه فعالان س��اختماني اشاره كرده اند، به طرز 

چشمگيري رشد دهد.

   فعاليت هاي ساختماني درجا زد!
به گزارش »تعادل«، ش��امخ كل ساختمان در ديماه 
س��ال جاري به عدد 42.3 رس��يد، از اين رو، با توجه 
به اينكه عدد يادش��ده زير 50 است، وضعيت صنعت 
ساختمان در ماه مورد اشاره همچنان در حالت ركود 
قرار دارد. اين ش��اخص كه مويد ميزان فعاليت هاي 
انجام شده در صنعت ساخت وساز است، از مرداد ماه 
سال جاري تاكنون كمتر از عدد 50 بوده است كه به 
معناي بدتر ش��دن وضعيت نسبت به ماه قبل است و 
اين در حالي اس��ت كه طرح انبوه سازي مسكن نيز از 
سوي دولت در دست پيگيري بوده است. با اين حال، 
شامخ كل ساختمان نشانه اي ديگر از عدم پيشرفت 
انبوه سازي دولتي طي 16 ماه گذشته از استقرار دولت 
جديد به شمار مي رود. پيش از اين نيز برخي از اعضاي 
كميس��يون عمران مجلس از در دست احداث بودن 
166 هزار واحد مسكوني در چهارچوب طرح نهضت 
ملي مسكن خبر داده بودند. پس از اين اظهارات، طي 
ماه هاي اخير دولت آمار سراس��ري جديدي از ميزان 

پيشرفت پروژه هاي ملي اعلام نكرده است.
بر اس��اس گزارش اتاق تعاون ايران، در دي ماه س��ال 
جاري، افزايش مولفه هاي »قيمت محصولات توليد 
شده و خدمات ارايه شده« و »قيمت خريد مواد اوليه 
يا لوازم مورد نياز« همانند آذر ماه سال جاري ناشي از 
كاهش تقاضا، تشديد تحريم ها و همچنين بي ثباتي نرخ 
ارز در چندماه گذشته است كه ركود تورمي شديد اين 

صنعت در دي ماه را نشان مي هد.

كاهش مولفه»ميزان استخدام و به كارگيري نيروي 
انس��اني« - طبق پيش بيني صورت گرفت��ه در ماه 
گذشته- نمايانگر از بين رفتن پايداري اشتغال در اين 
صنعت است. كاهش مولفه هاي »سرعت انجام و تحويل 
سفارش يا فرآيند كار« و »مصرف حامل هاي انرژي« 
در نتيجه شرايط اخير كمبود انرژي كشور و دشواري 
تامين سوخت جايگزين، مهم ترين مولفه مخل كسب 

و كار صنعت در ديماه به شمار مي رود.
به گزارش »تعادل«، طي ديماه سال جاري، سرماي 
تقريب��ا غيرمنتظره اي اغلب اس��تان هاي كش��ور را 
دربرگرفت و به همين واسطه مصرف گاز خانگي به طور 
قابل توجهي افزايش يافت ب��ه گونه اي كه با تعطيل 
كردن برخي از كارخانه ها يا تزريق سوخت مازوت به 
نيروگاه هاي توليد برق كه باعث آلودگي شديد هواي 
كلان شهرها شد، دولت توانست بر معضل افت فشار 
گاز در شبكه گسترده گاز خانگي كشور فايق آيد. در 
عين حال، مساله افزايش مصرف داخلي به معني ناديده 
انگاش��تن وظيفه دولت ها در سرمايه گذاري صنعت 
گاز ب��راي افزايش توان تامين گاز در كش��ور يا حتي 
صادرات نيس��ت. همچنين به معني ناديده انگاشتن 
وظيفه دولت ها در جس��ت وجوي راهكارهاي فني و 
فرهنگي تعديل مصرف خانگي نيز نيست. بي گمان 
و به باور اغلب كارشناس��ان حوزه انرژي اين مس��اله 
كاملا قاب��ل پيش بيني بوده و هس��ت و از همين رو، 
احتمالا در زمس��تان سال آينده بار ديگر كشور دچار 
كمبود گاز خواهد ش��د. وضعي��ت صنعت برق نيز به 

دليل عدم پرداخت مطالبات بخش خصوصي و ناتواني 
آنها در سرمايه گذاري هاي جديد و در نتيجه فرسوده 
و ناكارآمد ش��دن نيروگاه هاي برق كشور در شرايط 
مطلوبي قرار ندارد و طي سال هاي اخير در تابستان ها 
كه ميزان مصرف برق مردم به واسطه استفاده از كولر 
و لوازم خنك كننده افزايش مي يابد، كشور با مشكل 
كمبود برق و خاموشي هاي اجباري مواجه بوده است. 
خاموش��ي هايي كه همچون كمبود گاز، اغلب دامن 
صنايع را گرفته و به رشد اقتصاد و فعاليت هاي توليدي 

آسيب رسانده است.
به گزارش »تعادل«، در طرح شامخ، از پاسخ دهندگان 
خواسته مي ش��ود به 12 پرسش مطرح شده در قالب 
سه معيار وضعيت نسبت به ماه پيش )بهتر شده، بدتر 
ش��ده يا تغييري نكرده است( پاسخ دهند. در صورت 
انتخاب گزينه بيشتر از ماه قبل: عدد 1، گزينه بدون 
تغيير: عدد 0.5 و گزينه كمت��ر از ماه قبل: عدد صفر 
براي آن پرسش ثبت مي شود. مجموع حاصل ضرب 
درصد پاس��خگويان به هر يك از گزينه هاي در عدد 
همان گزينه، مبين عدد شامخ درآن پرسش است. در 
نهايت، معيار سنجش اين شاخص عددي بين صفر و 
100 اس��ت كه به ترتيب به معناي آن است كه 100 
درصد پاسخگويان گزينه »بدتر شده است« و »بهتر 
شده است« را انتخاب كرده اند. عدد 50 نشان دهنده 
عدم تغيير وضعيت نسبت به ماه قبل، بالاي 50 نشانه 
بهبود وضعيت نس��بت به ماه قبل و زير 50 به معناي 

بدتر شدن وضعيت نسبت به ماه قبل است.

ايرانشهردر شهر
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انتقاد از ورود شهرداري تهران 
به ساخت مسكن

مهدي عباسي، رييس كميسيون شهرسازي و معماري 
ش��وراي اسلامي شهر تهران با انتقاد از ورود شهرداري 
به طرح هاي ساخت مسكن  گفت: شهرداري در حوزه 
مسكن بايد سياست گذار باش��د و از ورود مستقيم به 
ساخت و س��از خودداري كند. عباسي در گفت وگو با 
ايرنا اظهار كرد: تجربه گذش��ته نشان مي دهد آنجا كه 
شهرداري به عنوان پيمانكار و مسكن ساز ورود كرده، 
موفق نبوده است، اما جايي كه شهرداري از ظرفيت شركا 
استفاده كرده و با آنها در پروانه شريك شده و كمك كرده 
تا طرح ها ساخته شود تا حدي نتيجه مطلوب حاصل 
شده است. رييس كميس��يون شهرسازي و معماري 
شوراي اسلامي ش��هر تهران به مساله ساخت مسكن 
در بودجه 1402 اش��اره كرد و گفت: در بودجه س��ال 
آينده شهرداري، سرفصل هايي مبني بر مشاركت در 
پروانه ساختماني آمده است كه البته سازمان نوسازي 
شهرداري تهران نيز از قبل از آن برخوردار بود. عباسي 
درباره پيشنهاد شهرداري براي فروش املاك در جهت 
تسويه بدهي ها و كسب درآمد، گفت: شهرداري تهران 
و شوراي اسلامي شهر تهران موظف هستند در راستاي 
صيانت و حفاظت از اموال ش��هر و شهرداري نقش ايفا 
كند. وي يكي از وظايف شوراها را پيش بيني درآمدهاي 
پايدار و ايجاد درآمدهاي پايدار براي اداره شهر دانست 
و افزود: در نتيجه املاك شهرداري تهران و طرح هاي 
مشاركتي بايد با رويكرد آينده نگري مورد بهره برداري 
قرار گيرد به طوري كه بتواند در آينده درآمدهاي پايدار 
شهرداري يا زمينه ايجاد درآمد پايدار را فراهم كند. رييس 
كميسيون شهرسازي و معماري شوراي اسلامي شهر 
تهران تاكيد كرد: آن دسته املاكي را بايد براي فروش 
بگذاريم كه به عنوان يك ظرفي��ت درآمدي پايداري 
براي آينده شهر تعريف نمي شود. به گفته عباسي، اين 
مس��اله نيازمند مطالعه مورد به مورد املاك است و 
حاكي از اين است كه شهرداري رسالت اصلي خود را 
در استفاده از ظرفيت درآمدهاي پايدار براي اداره شهر 
از دست ندهد. وي تاكيد كرد: اين ملاحظه را به عنوان 
قيد جدي در همه بررسي ها بايد مد نظر قرار دهد زيرا 
فروش اموال به عنوان درآمد پايدار محسوب نمي شود.

تسويه بدهي هاي شهرداري
با فروش املاك

معاون مالي و اقتصاد ش��هر ش��هرداري تهران در 
خصوص ميزان بدهي هاي شهرداري تهران گفت: 
معوقات بانكي ش��هرداري تهران ح��دود 60 هزار 
ميليارد تومان است. لطف الله فروزنده معاون مالي و 
اقتصاد شهر شهرداري تهران در گفت وگو با فارس، 
با بيان اينكه مي خواهيم از طريق فروش بخشي از 
دارايي هاي شهرداري اين ميزان بدهي ها را تسويه 
كنيم، گفت: به بانك شهر بيشترين بدهي را داريم و 
در كل به بانك ها 60 هزار ميليارد تومان بدهكاريم.

معاون مالي و اقتصاد شهر شهرداري تهران با بيان 
اينكه معوقاتي هم كه مناطق به پيمانكاران دارند 
را بايد تسويه كنيم، گفت: حداقل 3000 ميليارد 
را تس��ويه خواهيم كرد و براي اين امر برنامه ريزي 
لازم صورت گرفته اس��ت. وي در خصوص فروش 
املاك ش��هرداري تهران گفت: در نيمه دوم سال 
تحق��ق بودجه غيرنقد را با جدي��ت دنبال كرديم، 
درباره فروش املاك با بانك شهر صحبت كرديم و 
لازم است بتوانيم با فروش اين املاك بدهي مان را 
تسويه كنيم تا بتوانيم تسهيلات جديد بگيريم. با 
اين فروش مي توانيم سود و جرايم را نيز تسويه كنيم 

و سهامدار بانك شهر شهرداري است.

تعيين عوارض تصاعدي 
در بودجه ۱۴۰۲ تهران

معاون برنامه ريزي، توس��عه سرمايه انساني و امور 
شوراي ش��هرداري تهران با بيان اينكه رقم نهايي 
عوارض س��ال آينده نهايتا بايد در ش��ورا تصويب 
ش��ود، گفت: عوارض شهري در بودجه سال آينده 

شهرداري تهران كمي تصاعدي است.
مجيد باقري در گفت وگو با ايسنا، در تشريح بودجه 
سال آينده ش��هرداري تهران، تصريح كرد: شاكله 
بودجه سال 1402 شهرداري تهران بخش مهمي 
روي درآمدها ش��كل گرفته است. اين درآمدها در 
بودجه سال جاري 50 همت بوده است كه شهردار 
تهران در جلس��ه اخير شوراي اسلامي شهر تهران 
اعلام كرد ك��ه 120 درصد اين بودجه را مي توانيم 
محقق كنيم كه اين صحبت به اين معناس��ت كه 

مي توانيم محورهاي درآمدي را محقق كنيم.
وي افزود: براي سال آينده شهرداري تهران رقم ۷8 
هزار و 4۷5 ميليارد تومان را براي بودجه پيشنهاد 
داد كه موضوع اصلي اين اس��ت كه اين رقم محقق 
مي شود يا خير؟ كه براي پاسخ به اين پرسش بايد 

تركيب درآمدها را مورد بررسي قرار دهيم.
معاون ش��هردار تهران ادامه داد: بخشي از اين وزن 
درآم��دي را به موضوعات شهرس��ازي اختصاص 
داده ايم كه در كميسيون هاي شوراي شهر تهران 
مولفه هاي آن بررس��ي خواهد شد. بخش ديگر به 
درآمدهاي پايدار اختصاص پيدا كرده است كه شامل 
عوارض ارزش افزوده مي شود و يك محور افزايشي را 
روي اين مورد داشته ايم. وي تاكيد كرد: محور ديگر 
موضوع تملك هاي دارايي است كه شامل تسهيلاتي 
خواهد بود كه از بانك ها دريافت مي كنيم. در قانون 
عوارض پايدار تغييراتي داشتيم و علت اينكه فرجه 
15 روزه اي داده شد تا ديرتر اين موضوع عوارض را 
براي تصويب بياوريم همين تغييرات قانون بود چرا 
كه تطبيق اين عوارض با تغييرات قانون كار زمانبري 
بود. باقري با تاكيد بر اينكه در مجموع عوارض شهري 
در بودجه س��ال آينده كمي تصاعدي بوده است، 
افزود: عدد نهايي عوارض سال آينده نهايتا بايد در 

شوراي شهر تهران تصويب شود.

ساخت ۲ شهرك ۴۰ هزار نفري 
در استان تهران

مديرعامل شركت عمران ش��هر جديد انديشه گفت: 
مس��ووليت اجراي ش��هرك »اعتمادي��ه« در غرب و 
»خوارزمي« در شرق اس��تان تهران به شركت عمران 
انديشه واگذار ش��ده كه ظرفيت هريك از آنها 40 هزار 
نفر است و طرح نهضت ملي مسكن را در اين دو شهرك 
اجرا مي كنيم. مهدي مسلم خاني در گفت وگو با ايسنا 
اظهار كرد: با توجه به محدوديت زمين در ش��هر جديد 
انديشه، تعريف طرح جديد در بخش نهضت ملي مسكن 
در اين شهر در دستور كار نيست اما پروژه هاي مشاركتي 
مسكوني و عمراني شامل طرح هاي زيربنايي و روبنايي 
در حال احداث است كه بخشي از آنها را به زودي با حضور 
وزير راه و شهرسازي افتتاح و كلنگ زني خواهيم كرد. وي 
افزود: افتتاح 400 واحد مسكوني مشاركتي، مدرسه، 
كانون پرورش فك��ري كودكان و نوجوانان و پيس��ت 
اسكيت نوجوانان از جمله طرح هايي است كه به زودي 
افتتاح خواهد شد. مديرعامل شركت عمران شهر جديد 
انديشه تصريح كرد: از برنامه هاي كلنگ زني هم باغ موزه 
دفاع مقدس شهر جديد انديشه را داريم كه اولين باغ موزه 
شهرهاي جديد محسوب مي شود. پياده راه سلامت، يك 
مدرسه 15 كلاسه و پارك ورزشي مسكن مهر انديشه 
از ديگر پروژه هايي اس��ت كه عمليات اجرايي آنها آغاز 
مي شود. مسلم خاني، مجموع واحدهاي مسكن ملي 
انديشه را 2500 واحد دانست و گفت: اين 2500 واحد 
به صورت مشاركتي اجرا مي شود كه هم اكنون بيش از 80 
درصد پيشرفت فيزيكي دارد. وي درباره نحوه واگذاري 
واحدها به متقاضيان اظهار كرد: سهم شركت عمران و 
شركا در پروژه ها متفاوت است. در مواردي ما ۷0 درصد 
سهم داريم و در برخي ديگر 30 درصد سهم ما خواهد 
بود. نحوه عرضه هم از هم اكنون مشخص نشده و پس از 
تكميل واحدها با دستورالعمل وزارت راه و شهرسازي در 
اين زمينه تصميم گيري خواهد شد. مديرعامل شركت 
عمران ش��هر جديد با اشاره به محدوديت شهر انديشه 
درخصوص افزايش ظرفيت واحدهاي مسكوني گفت: در 
انديشه طرح مسكوني قابل توسعه نداريم اما مسووليت 
احداث چند شهرك جديد از جمله »اعتماديه« در غرب 
كه در نزديكي شهريار قرار دارد و »خوارزمي« در شرق 
استان تهران به شركت عمران انديشه واگذار شده است. 
مسلم خاني، ظرفيت هريك از شهرك هاي اعتماديه و 
خوارزمي را 40 هزار نفر دانس��ت و افزود: قرار است در 

اين دو شهرك، طرح نهضت ملي مسكن را اجرا كنيم.

از دست رفتن طبقه متوسط
 به طور مث��ال وقتي ما از افزاي��ش بي رويه اجاره بها 
حرف مي زنيم، از قش��ري صحبت مي كنيم كه به 
نفع شخصي خود بيش از نفع جمعي فكر مي كنند، 
در واق��ع صاحب خانه با توجه به هزينه هاي زندگي 
خودش و با توجه به ت��ورم اقتصادي مبلغي را براي 
اجاره بها مس��كن در نظر مي گيرد و اصلا به اين فكر 
نمي كند كه آيا فرد مس��تاجر ك��ه او هم در همين 
شرايط تورم زا و آشفتگي اقتصادي زندگي مي كند 
توان پرداخت اين مبلغ را دارد يا نه؟ همين مساله در 
تمام موارد ديگر هم مي تواند صدق كند، در واقع هر 
كسي در اين بين به منفعت شخصي خود فكر مي كند 
و همين فكر كردن به منفعت شخصي يكي ديگر از 
مسائلي است كه به مشكلات اقتصادي دامن مي زند. 
به همين خاطر است كه از نظر جامعه شناسي، وقتي 
افراد جامعه با يكديگرپيوستگي و همبستگي داشته 
باشند، فشارهاي اقتصادي هم مي تواند كنترل شود. 
از س��وي ديگر جامعه اي كه قش��ر متوسط در آن از 
بي��ن مي رود و به جامع��ه اي دو قطبي يعني فقير و 
غني تبديل مي ش��ود ديگ��ر آن روحيه اجتماعي و 
همبستگي را از دست مي دهد، در حال حاضر جامعه 
ما با چنين معضلي مواجه اس��ت، ما ديگر طبقه اي 
به نام طبقه متوسط نداريم، طبقه متوسط در واقع 
توازن قدرت اقتصادي و اجتماعي در جامعه را رقم 
مي زند، وقتي اين طبقه از بين مي رود، خلئي كه در 
نبود آن ايجاد مي ش��ود منجر به گسست اجتماعي 
شده و باعث بروز مشكلاتي مي شود كه ما در جامعه 
كنوني خود شاهد آن هستيم، قشر عظيمي از مردم 
كه فقير به حساب مي آيند در مقابل جمعيت اندكي 
كه غني هستند و هيچ ارتباط اجتماعي درستي بين 

آنها شكل نمي گيرد.

 تكميل مسكن مهر 
در اولويت دولت 

ديروز 15بهمن ماه همزمان با اي��ام الله دهه فجر و روز 
ولادت امام علي )ع( با حض��ور رييس جمهور، مهرداد 
بذرپاش وزير راه و شهرس��ازي و ديگر مسوولان ملي و 
استان در ش��هر پرند، 6 هزار و 838 واحد مسكوني و 3 
هزار و 162 واحد مس��كوني روستايي در سراسر كشور 
افتتاح شد. مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرسازي در بيان 
توضيح اين افتتاح ها در پرند و سراسر كشور اعلام كرد: 
بخشي از واحدهاي تحويلي واحدهاي باقيمانده مسكن 
مهر بود كه متقاضيان آن سال هاي سال منتظر تكميل 
آنها بودند كه بعد از دس��تور رييس جمهور و تمهيدات 
در نظر گرفته ش��ده، تجهيز منابع انجام و اين واحدها 
تكميل و تحويل مردم شد. وي گفت: اتمام پروژه هاي 
باقيمانده مسكن مهر در كنار اجراي طرح نهضت ملي 
مس��كن از اولويت هاي وزارت راه و شهرس��ازي است.

سياست وزارت راه و شهرسازي علاوه بر احداث و تكميل 
واحدهاي مسكوني، تامين خدمات روبنايي است كه در 
جريان اين افتتاح ها، همزمان دو مدرس��ه، دو مسجد، 
مجموعه ورزشي، حسينيه با حدود 150 ميلياردتومان 
سرمايه گذاري افتتاح شده است. وي تصريح كرد: يكي از 
سياست هاي مهم وزارت راه و شهرسازي، توسعه سرانه ها 
در شهرهاي جديد و شهرك هاو سايرمناطق است تا با 

اين شيوه ها به زيست و زندگي بهتر مردم كمك كنيم.

شامخ كل ساختمان براي ششمين ماه متوالي وخيم تر شد 

اماني:  بسياري از پروژه هاي معرفي شده در شنبه هاي اميد و افتخار، وظيفه ذاتي شهرداري است

داغ ركود تورمي بر تن صنعت ساختمان 

اميدآفريني در بهره برداري است نه كلنگ زني
ش��هرداري تهران در حالي 22 ش��نبه اميد و افتخار 
را پش��ت سر گذاش��ت كه بنابر اعتقاد يكي از اعضاي 
شوراي شهر بسياري از پروژه هاي انجام شده در قالب 
اين پويش، وظيفه ذاتي و عادي شهرداري محسوب 
مي شود. طي 22 شنبه اميد و افتخاري كه در ماه هاي 
گذش��ته برگزار ش��د، پروژه هاي مختلف��ي افتتاح و 
كلنگ زني شد يا به بهره برداري رسيد كه برخي از آنها 
شامل پروژه هايي مي شود كه طي دوره هاي پيشين 
مديريت شهري به دلايل گوناگون متوقف شده بود و 
در قالب شنبه هاي اميد و افتخار قفل آنها گشوده شد.

بنابر وعده شهردار تهران، پويش اميد و افتخار، در 
دهه مبارك فجر به صورت روزانه برگزار مي شود و 
بر همين اساس در بيست و س��ومين روز از پويش 
اميد و افتخار، ب��اغ ايراني »گلاريس« در منطقه 5 
شهرداري تهران افتتاح ش��د. به رغم وعده شهردار 
تهران مبني ب��ر افتتاح پروژه ه��اي بزرگ مقياس 
شهري در قالب ش��نبه هاي اميد و افتخار اما گاهي 
در برخي از شنبه هاي اميد و افتخار مشاهده شد كه 
شهرداري نه تنها هيچ پروژه بزرگ مقياس شهري 
را افتتاح نكرده، بلكه اساس��اً پ��روژه اي را حتي در 

مقياس كوچك به بهره برداري نرسانده است!

   پروژه ها شفاف نيستند
در همين رابط��ه، ناص��ر اماني در گفت وگ��و با مهر 
ضمن واكاوي در كارنامه ش��هرداري تهران در پويش 
ش��نبه هاي اميد و افتخار گفت: در همان روز اول كه 
آقاي زاكاني در ش��وراي شهر اعلام كرد كه قرار است 
هر هفته پروژه اي را در قالب شنبه هاي اميد و افتخار 
داشته باشند، گفتم كه افتتاح پروژه را كنار بگذارند؛ 

چرا كه به اندازه كافي پروژه هاي نيمه تمام در ش��هر 
تهران وجود دارد و اگر به ج��اي برگزاري اين پويش 
به صورت هفتگي، ماهي يك پروژه ملموس براي مردم 
و قاب��ل بهره برداري رونمايي مي ش��د، رضايت مردم 
به نحو مطلوب جلب مي شد. عضو شوراي شهر تهران 
با بيان اينكه اميدآفريني در كلنگ زني نيست بلكه در 
بهره برداري اس��ت، گفت: با توجه به اينكه پروژه هاي 
ش��نبه هاي اميد و افتخار داراي شفافيت نيست، در 
مراسمات اين پويش شركت نكردم. وي با اشاره به اينكه 
بسياري از مسائلي كه در شنبه هاي اميد و افتخار در 
قالب پروژه معرفي شد، وظيفه ذاتي شهرداري محسوب 
مي شود، اظهار كرد: به طور مثال در خصوص قرارگاه 
جهادي ساخت مسكن شهرداري مدعي تسهيل گري 
در جهت ساخت مسكن در ش��هر تهران است؛ حال 

آنكه صدور پروانه شهرسازي براي اشخاص كار ذاتي 
شهرداري است و اساساً نياز به مراسم و افتتاحيه ندارد.

   قولي كه بر زمين ماند
امان��ي افزود: ش��هردار قول داده بود كه ماه ش��مار 
پيشرفت پروژه هاي عمراني را ايجاد كند؛ اما هنوز 
چنين چيزي را نديده ايم. عضو شوراي شهر تهران 
تصريح كرد: در برخي از ش��نبه هاي اميد و افتخار 
نيز پروژه هاي خوب��ي مانند پروژه يادگار امام مورد 
پيگيري قرار گرفت كه س��ال ها معطل ماندن بود؛ 
لذا اينگونه نيس��ت كه زحمات شهرداري را ناديده 
بگيريم اما اينكه هر هفته براي مسائلي كه وظايف 
عادي و ذاتي شهرداري محسوب مي شود، افتتاحيه 

و مراسم برگزار شود، قابل قبول نيست.

   بي عدالتي در تخفيف عوارض شهرسازي
اماني همچنين در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به اقدامات 
ش��هرداري ته��ران در حوزه آس��يب هاي اجتماعي 
تصريح كرد: در حوزه آسيب هاي اجتماعي شهرداري 
تهران فعاليت هاي بس��ياري انجام شده است. مانند 
همين جمع آوري معتادان متجاهر، راه اندازي مراكز 
نگهداري معتادان متجاهري كه مشكل زخم باز دارند 
و هي��چ مركزي اين معت��ادان را پذيرش نمي كرد. 5 
هزار ظرفيتي كه ش��هرداري تهران ايجاد كرده است 
ويژه نگهداري اين معتادان اس��ت. اماني خاطرنشان 
كرد: گرمخانه هايي كه در اين شب هاي سرد فعاليت 
مي كنند يا اتوبوس هايي كه در ميادين مستقر شده اند 
نيز يكي ديگر از اقدامات شهرداري در حوزه اجتماعي 
است و در راستاي رفع مش��كلات در اين حوزه بوده 
است. وي ادامه داد: اما ش��هرداري تهران در بخشي 
از حوزه ها نيز موفق عمل نكرده اس��ت مانند همين 
حوزه شهرسازي. من معتقدم اين تخفيفاتي كه ما در 
حوزه شهرسازي داده ايم و باعث افزايش درآمد نقدي 
شهرداري شده ايم عادلانه نبوده است. در گزارشي كه 
آقاي كاش��اني در اين خصوص در صحن شورا ارايه 
كردند نشان مي داد كه عمدتا كساني از اين تخفيفات 
استفاده كرده اند كه فيش هاي آنها بيش از 50 ميليارد 
تومان بوده است و آن فيش هايي كمتر از 50 ميليارد 
ب��ود حداقل تخفيفات را درياف��ت كردند. با اينكه ما 
در صحن ش��ورا تاكيد كرده بوديم كه بايد به مناطق 
جنوبي و افراد كم برخوردار در اين زمينه توجه شود 
اما متاسفانه در گزارش حساب درآمد شهرداري كه 
در صحن شورا قرائت ش��د حاكي از اين بود كه ما در 

اين زمينه عدالت را رعايت نكرده ايم.



در حالي ك��ه تحليل آن چي��ن دلاي��ل افزايش قيمت 
بيت كوين در يك ماه گذش��ته نش��ان دهنده بازگشت 
تعادل به بازار و بهبود احساس��ات معامله گران است، به 
نظر مي رسد كه حفظ و تداوم روند همچنان نيازمند ورود 
بخش بيشتري از سرمايه گذاران به بازار باشد، با وجود اين 
تحليل گر محبوب رمزارزها رشد انفجاري بيت كوين را به 
عنوان صليب طلايي بالقوه پيش بيني كرد كه مي تواند 
خود را براي اقدامات انفجاري قيمت به سمت صعودي 
آماده كند. مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي 
در حال حاضر ۱.۰۸ تريليون دلار برآورد مي ش��ود و در 
حال حاض��ر ۴۱.۶۴ درصد كل ب��ازار ارزهاي ديجيتال 
در اختيار بيت كوين بوده اس��ت. حجم كل بازار ارزهاي 
ديجيتال ۵۳.۲۹ ميليارد دلار اس��ت. استراتژيست ارز 
ديجيتال مي گويد كه بيت كوين ممكن است در بحبوحه 
تلاقي احتمالي دو شاخص كليدي، خود را براي اقدامات 
انفجاري قيمت به سمت صعودي آماده كند. وي مي گويد 
كه بيت كوين مي تواند در روزهاي آينده صليب طلايي را 
به نمايش بگذارد همچنين پيش بيني كرد كه احتمالا تا 
چند روز ديگر )بر اساس مسير حركت بيت كوين( به اين 
صليب طلايي برسيم. صليب طلايي زماني اتفاق مي افتد 
كه ميانگين متحرك كوتاه مدت )MA( بالاتر از ميانگين 
متحرك بلندمدت باشد. در گذش��ته، رالي هاي بزرگ 
بيت كوين، همه با يك صليب طلايي ش��روع شده اند با 
اين حال، اين استراتژيس��ت هشدار مي دهد كه حداقل 
۲۰ درصد احتمال شكست صليب طلايي نيز وجود دارد. 
وي تاكيد كرد: به ياد داشته باشيد كه همه صليب هاي 
طلايي منجر به ي��ك تجمع بزرگ نش��ده اند. من فكر 
مي كنم فقط حدود ۷۲ تا ۸۰ درصد از آنها به اين نقطه اوج 
قيمت مي رسند. تاكنون بيت كوين هشت صليب طلايي 
ب��ه خود ديده كه از اين تعداد س��ه حركت بزرگ پس از 
آن تاييد شده اس��ت. آنها فوريه ۲۰۱۲، اكتبر ۲۰۱۵ و 
مه ۲۰۲۰ هس��تند. همه اينه��ا در مرحله پيش نمايش 
حداقل يك س��اله تا ۱۸ ماهه صع��ودي در حال حاضر 
بودند و قيمت ها حداقل دو برابر يا ۳۵۰ درصد يا خيلي 
بيشتر افزايش يافتند. صليب هاي طلايي جولاي ۲۰۱۴، 
۲۰۱۵ و فوري��ه ۲۰۲۰ تله هاي گاو نر بودند و پس از آن، 
ارز ديجيتال سقوط كرد. اين تحليلگر در مورد احتمال 
همراهي صليب طلايي آينده با صعود مي گويد: بر اساس 
اين صليب طلايي براي بيت كوين كه طي چند روز آينده 
ارايه مي ش��ود و نمودار قبلي، ش��ايد زمان خوبي براي 
افزايش وجود داشته باش��د و معتقدم حداقل ۶۰ تا ۶۵ 

درصد منجر به يك رالي خوب خواهد شد.

بازگشتتعادلبهبازاربيتكوين
باتداومرشدقيمتدريكماهگذشته

بر اس��اس آخرين خبرنامه هفتگ��ي آن چين گلس نود، 
ارزهاي ديجيتال در هفته گذشته به رشد خود ادامه دادند 
و قيمت بيت كوين حتي در مقاطعي در روزهاي گذشته 
به سطح ۲۴ هزار دلار، يعني بالاترين حد خود در بيش از ۵ 
ماه گذشته رسيد. بيت كوين با رشد بيش از ۳۸درصدي از 
ابتداي سال تاكنون، بهترين عملكرد ماهانه قيمت خود را از 

اكتبر ۲۰۲۱ )مهر ۱۴۰۰( به ثبت رساند. قيمت بيت كوين 
پس از افزايش ۶.۶ درصدي از كف ۲۲.۴۰۰ دلاري خود 
در هفته گذشته به بالاترين س��طح خود از ۱۵ اوت )۲۴ 
مرداد( سال ۲۰۲۲ رسيد. پس از تجربه بازار دردناك سال 
۲۰۲۲، سال جديد با تغيير قابل توجهي در روند نزولي در 
ماه ژانويه )دي( آغاز شد. به گفته پلتفرم تحليل آن چين 
گلسنود، چنين جهش هايي اغلب به واسطه سطوحي از 
فروش استقراضي در بازارهاي مشتقه تقويت مي شود. از 
ابتداي سال ۲۰۲۳ تاكنون، بيش از ۴۹۵ميليون موقعيت 
معاملاتي شورت طي سه مرحله ليكوئيد شدند. در اولين 
موج فشار فروش استقراضي در اواسط ژانويه )اواخر دي(، 
در اتفاقي تاريخ��ي، ۸۵درصد از موقعيت هاي معاملاتي 
شورت ليكوئيد شدند. اين رقم حتي از نسبت ۷۵درصدي 
موقعيت هاي معاملات��ي لانگ ليكوئيدش��ده در زمان 
فروپاش��ي صرافي FTX بزرگ تر بود كه نش��ان دهنده 
غافل گيرشدن بخش بزرگي از معامله گران است. در ماه 
ژانويه شاهد بيشترين درصد ليكوئيدشدن موقعيت هاي 
معاملاتي شورت در برابر لانگ بوديم. همچنين، در اين 
مدت ش��اهد افت ۳۶درصدي ارزش قراردادهاي آتي باز 
بيت كوين در كنار كاهش قابل توجه اهرم استفاد ه شده 
در اين معاملات بوديم. گلس نود خاطرنشان مي كند كه 
اين اتفاق به طور بالقوه نشان دهنده كاهش موقعيت هاي 
معاملاتي شورت پوششي در كوتاه مدت است كه مي تواند 
بر نقش معاملات اسپات به عنوان محرك اصلي در ساختار 
كنوني بازار تأكيد كند. طبق اين گزارش، در حال حاضر، 
كل موج��ودي صرافي ها ح��دود ۲.۲۵۱ ميليون واحد 

بيت كوين اس��ت كه ۱۱.۷درصد از عرض��ه در گردش را 
تشكيل مي دهد. اين رقم پايين ترين سطحي است كه از 
فوريه ۲۰۱۸ )بهمن ۱۳۹۶( شاهد آن بوده ايم. در حالي 
كه سرمايه  خالص خروجي از صرافي ها در ماه ژانويه 
)دي( به حدود ۲۰ميليون دلار در روز رسيده است، 
در ماه ه��اي نوامبر و دس��امبر )آبان و آذر( ش��اهد 
دوره هايي از خروج روزانه ۲۰۰ تا ۳۰۰ميليون دلار 

بيت كوين از صرافي ها بوديم.

موجوديبيتكوينصرافيها
بهپايينترينسطحازفوريه۲۰۱۸رسيدهاست

گلس نود خاطرنش��ان مي كن��د كه در ح��ال حاضر 
جابه جايي خالص سرمايه صرافي ها به شرايطي خنثي 
بازگشته است كه بيانگر كاهش حجم بيت كوين هاي 
خروجي اس��ت. اين اتفاق دركنار افزايش ۳۸درصدي 
قيمت بيت كوين مي تواند نشان دهنده كاهش سرعت 
رشد تقاضا در بازار باشد. حجم تراكنش هاي بيت كوين 
از ماه نوامبر )آبان( به شدت كاهش يافته است. معمولًا با 
فعال ترشدن سرمايه گذاران و معامله گران، قدرت بازار 
همراه با افزايش حجم تراكنش هاي صرافي ها افزايش 
مي يابد. با اين حال، شاهد روند نزولي در حجم معاملات 
صرافي ها هستيم كه مي تواند نشانه اي از كاهش علاقه 
معامله گران به ورود به بازار باش��د. گلس نود در پايان 
نتيجه مي گيرد كه رش��د قابل توجه قيمت بيت كوين 
در روز هاي پاياني ژانويه )دي( هم حاصل رشد تاريخي 
تقاضا در بازار معاملات اس��پات و همين طور دنباله اي 

از فشار هاي فروش استقراضي بوده است. اين جهش، 
بخش بزرگي را دوباره به منطقه سود بازگردانده است.

سرمايهگذاراننهادي
درحالانباشتبيتكوينهستند

در عين حال ويلي وو، تحليلگر مش��هور ب��ازار ارزهاي 
ديجيتال، به يك ميليون دنبال كنن��ده خود در توييتر 
گفته كه رشد قيمت بيت كوين با الگوي جديدي از ورود 
ميلياردها دلار استيبل كوين همراه بوده است كه »فقط 
در روزهاي كاري« به صرافي ها سرازير مي شده اند. به نظر 
او، اين اتفاق نشان مي دهد كه موسسات بزرگ در حال 
خريد بيت كوين هستند. طبق توضيحات او، جريان ورودي 
سرمايه بيت كوين تقريباً در زمان هايي افزايش يافته است 
كه ساعت كاري بازارهاي آسيا محسوب نمي شوند. در 
نتيجه، موسسات مذكور احتمالًا در ايالات متحده و اروپا 
قرار دارند. همچنين رابرت كيوساكي، نويسنده كتاب »پدر 
پول دار، پدر بي پول«، در توييتي خطاب به ۲.۳ ميليون 
دنبال كننده خود گفته كه تنها راه ب��راي ايجاد ثروت و 
كاهش بدهي، سرمايه گذاري در دارايي هاي قوي است 
كه ارزش آنها همراه با كاهش ارزش دلار امريكا افزايش 
مي يابد. او در كانال يوتيوب خود نيز گفته است كه طلا، 
نقره و بيت كوين داغ ترين موضوعات موجود در بازارهاي 
مالي هستند. كيوساكي نقره را پول خدا و بيت كوين را 
پول مردم ناميده و از دنبال كنندگان خود خواسته است 
تا روي آنها سرمايه گذاري كنند. طبق گفته هاي او، دلار 

يك پول تقلبي و جعلي محسوب مي شود. 
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درخواستبرايحذفتيكتاك
ازاپاستوروگوگلپلي

س��ناتور مايكل بنت از حزب دموك��رات در امريكا 
معتقد است تيك تاك بايد از فروشگاه هاي اپليكيشن 
گوگل و اپل حذف شود زيرا ريسكي براي امنيت ملي 
كشور به حس��اب مي آيد. به گزارش مهر به نقل از 
رويترز، اين اپليكيشن كه هم اكنون در دستگاه هاي 
دولت فدرال ممنوع شده، به دليل نگراني  هاي مربوط 
به احتمال سوءاس��تفاده دولت چي��ن از اطلاعات 
كاربران امريكايي با انتقادات شديدي روبرو است. 
در همين راس��تا بنت در نامه اي بس��اندار پيچاي 
)مدير ارشد اجرايي گوگل( و تيم كوك )مدير ارشد 
اجرايي اپل( نوشت: هيچ شركتي كه تابع دستورات 
حزب كمونيست چين اس��ت، نبايد اين قدرت را 
داشته باش��د كه چنين داده هاي گسترده اي را در 
مورد مردم امريكا جمع آوري كند يا براي نزديك به 
يك سوم جمعيت ما محتوا ارايه كند. با توجه به اين 
ريسك  ها از شما تقاضا دارم تيك تاك را به سرعت از 
فروشگاه هاي اپليكيشن خود پاك كنيد. قبل از نامه 
بنت، بيشتر نمايندگان جمهوري خواه به نگراني  هاي 
امنيت ملي عليه تيك تاك اشاره كرده بودند. هرچند 
سناتور ديك دوربين از حزب دموكرات نيز قبلا از 
مردم امريكا خواسته بود از اين اپ استفاده نكنند. در 
اين ميان در مجلس نمايندگان امريكا كه اكثريت آن 
به جمهوري خواهان تعلق دارد، كميته امور خارجه 
تصميم دارد در ماه جاري ميلادي درباره تصويب 
لايحه اي راي گيري كند كه استفاده از تيك تاك در 
امريكا را منع خواهد كرد. شو زي مدير ارشد اجرايي 
تيك تاك قرار اس��ت ماه م��ارس در مقابل اعضاي 

كميته انرژي و بازرگاني امريكا حاضر شود.

نيجريهبرايكنترلاخبارجعلي
دستبهدامنمتاوگوگلشد

وزي��ر اطلاعات نيجري��ه اعلام كرد اين كش��ور از 
گوگل و متا خواس��ته پيش از برگ��زاري انتخابات 
رياست جمهوري در ماه جاري ميلادي از گسترش 
اخبار جعلي در پلتفرم هايشان جلوگيري كنند. به 
گزارش مهر به نقل از رويترز، شهروندان نيجريه اي 
در ۲۵ فوري��ه ۲۰۲۳ ب��ه پ��اي صندوق هاي راي 
مي روند تا رييس جمهور جديد را انتخاب كنند. اين 
درحالي است كه سه كانديداي رياست جمهوري 
وعده كنترل افزايش هزينه هاي زندگي، مقابله با 
بي امنيتي و رشد كند اقتصادي در كشور را داده اند. 
وزير اطلاعات اين كش��ور اعلام كرد با نمايندگان 
متا و گوگل ديدار كرده و از آنها خواس��ته تا پست 
كانال  هاي رس��مي را براي كاربران پلتفرم هايشان 
قابل مشاهده كنند و از سوي ديگر نتايج تاييدنشده 
انتخابات به نقل از منابع غيررسمي را مشخص كنند. 
همچنين وي از دو شركت فناوري امريكايي خواسته 
با سرويس  هاي اطلاعاتي همكاري كنند و پست  هاي 
مروج خشونت را حذف كنند. او در اين باره گفت: 
اي��ن اقدام��ات در صورتيكه اجرا ش��وند، تا حد 
زيادي از گسترش اخبار جعلي و گمراه كننده در 
شبكه هاي اجتماعي قبل، حين و بعد از انتخابات 
جلوگيري مي كنند. نيجريه از مدتي قبل مشغول 
بررس��ي راه هايي براي قانونمندس��ازي راه هاي 

استفاده از شبكه هاي اجتماعي است.

گزارشارزيابيشبكهملي
اطلاعاتبهزوديمنتشرميشود

براساس اعلام مركز ملي فضاي مجازي گزارش بررسي 
و ارزيابي پيش��رفت ش��بكه ملي اطلاعات كه از سوي 
وزارت ارتباطات ارايه ش��ده است به زودي و در آينده اي 
نزديك منتشر مي شود. به گزارش خبرنگار مهر، قاسم 
خالدي، معاون فرهنگي، اجتماعي و امور محتوايي مركز 
ملي فضاي مجازي از اعلام نتايج نهايي بررسي و ارزيابي 
گزارش شبكه ملي اطلاعات در آينده اي نزديك خبر داده 
است. وي در همين زمينه اظهار كرد: مركز ملي فضاي 
مجازي به زودي نتايج ارزيابي خود از پيشرفت شبكه ملي 
اطلاعات را به طور رسمي اعلام مي كند. معاون مركز ملي 
فضاي مجازي افزود: نكته مهم اين گزارش اين است كه 
بخش مهم و تاثيرگذار شبكه ملي اطلاعات لايه خدمات 
و محتوا است. پيش��رفت در اين بخش مرهون زحمات 
تلاشگران در عرصه ايجاد و توسعه سكوهاي داخلي است. 
اين درحالي است كه عيسي زارع پور در تازه ترين اظهارنظر 
خود درباره ش��بكه ملي اطلاعات از بسيج همه امكانات 
وزارتخانه به منظور تحقق شبكه ملي اطلاعات و توسعه 
خدمات پايه )پيام رسان و ش��بكه اجتماعي( خبر داده 
است. وي پيش از آن ميزان پيشرفت شبكه ملي اطلاعات 
را ۶۰ درصد اعلام كرده بود. وزير ارتباطات همچنين بارها 
بر اين موضوع تاكيد داشته است كه با وجود تلاش هاي 
بسيار در س��ال هاي قبل در توسعه اين شبكه، تا قبل از 
استقرار دولت سيزدهم، ميزان پيشرفت تنها ۳۰ درصد 
بوده است. زارع پور از تلاش هاي مداوم در راستاي تحقق 
شبكه ملي اطلاعات خبر داده و اعلام كرده است تا سال 
۱۴۰۳ اين پروژه كلان نهايي خواهد شد. بر اساس اظهارات 
وزير ارتباطات، شبكه ملي اطلاعات، شبكه اي پرسرعت، با 
كيفيت و امن است كه مطابق با شاخص هاي مورد توافق با 

مركز ملي فضاي مجازي ارزيابي مي شود. 

پيشبينيافزايش۲۲درصدي
درآمدهايحوزهفناورياطلاعات

بررسي لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ در حوزه فناوري اطلاعات 
و ارتباطات )فاوا( نشان مي دهد، درآمدهاي حوزه فاوا نسبت 
به قانون بودجه سال ۱۴۰۱ نزديك به ۲۲ درصد افزايش 
مي ياب��د. به گزارش مهر، لايحه بودجه س��ال ۱۴۰۲ كل 
كشور ماده واحده و منابع بودجه در بخش فناوري اطلاعات 
و ارتباطات توسط دفتر مطالعات انرژي، صنعت و معدن 
)گروه فناوري اطلاع��ات و ارتباطات( مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اسلامي بررسي شده است. بررسي لايحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات 
)فاوا( نشان مي دهد، درآمدهاي حوزه فاوا نسبت به قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ نزديك به ۲۲ درصد افزايش مي يابد. 
سهم وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات از اين درآمدها 
ح��دوداً ۷۳ درصد خواهد ب��ود. با توجه ب��ه رديف هاي 
درآم��دي لايحه بودجه، حدود ۹۳ درص��د از درآمدهاي 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات توسط سازمان تنظيم 
مقررات راديويي كسب مي شود. ارايه خدمات دستگاه هاي 
اجرايي در پنجره ملي خدمات دولت هوشمند براي دومين 
سال پياپي از مهم ترين احكام فاوا در لايحه بودجه محسوب 
مي شود. اعتبارات قابل توجهي نيز براي توسعه شبكه ملي 
اطلاعات پيش بيني ش��ده و در بند »م« تبصره ۷ لايحه 
مقرر شده يك صندوق جديد نيز تحت عنوان »صندوق 
توسعه ش��بكه ملّي اطلاعات« ايجاد شود. اين صندوق با 
هدف شتاب بخشي به توسعه شبكه ملي اطلاعات، ارتقا و 
نوسازي زيرساخت هاي ارتباطي و توسعه فيبر نوري منازل 
و كسب وكارها پيشنهاد شده است. ساير موضوعات مانند 
امنيت سايبري، سلامت الكترونيكي و نظاير آن نيز در لايحه 

بودجه سال ۱۴۰۲ مورد توجه بوده است.
جايگاهبخشفناورياطلاعاتوارتباطات

درمنابعلايحهبودجهسال۱۴۰۲
در لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ درآمد حاصل از فعاليت هاي 
مرتبط با همه بخش هاي فن��اوري اطلاعات و ارتباطات، 
قريب ۲۳۰ هزار ميليارد ريال پيش بيني شده كه رشدي 
حدود ۲۲ درصدي نس��بت به قانون بودجه سال ۱۴۰۱ 
دارد. طبق رديف هاي درآمدي لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
دستگاه هاي زيادي از فعاليت مرتبط با فناوري اطلاعات 
و ارتباطات )فاوا( خود درآمد كسب خواهند كرد. وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات و دس��تگاه هاي تابعه آن با 
درآمدي بيش از ۱۷۱ هزار ميليارد ريال، سهم ۷۴ درصدي 
از درآمدهاي ف��اواي لايحه بودجه س��ال ۱۴۰۲ دارند. 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور با اجراي طرح كاداستر، 
صدور الكترونيكي انواع گواهي ها و پاسخ الكترونيك به 
استعلامات بيش از ۳۲ هزار ميليارد ريال درآمد مرتبط با 

ارتباطات و فناوري اطلاعات خواهد داشت. 

حفظ روند صعودي ارزهاي ديجيتال نيازمند ورود بخش بيشتري از سرمايه گذاران به بازار است

بازگشتتعادلبهبازاربيتكوين

وزير ارتباطات:

در مصاديق فيلترينگ، بازنگري مي شود
وزير ارتباطات اعلام كرد با دستور رييس جمهوري و با همكاري 
كميته فيلترينگ، در مصاديق س��ايت ها و پلتفرم هايي كه 
در س��ال هاي گذشته فيلتر ش��ده اند بازنگري خواهد شد تا 
آن دسته از سرويس هايي كه دلايل فيلترينگ آنها برطرف 
شده، در دس��ترس قرار گيرند. عيس��ي زارع پور وزير درباره 
دلايل نارضايتي مردم از وضعيت اينترنت كشور گفت: پس از 
دستور رييس جمهوري درباره كيفيت اينترنت، هفته گذشته 
كارگروهي در وزارت ارتباطات براي بررس��ي علل نارضايتي 
مردم از وضعيت اينترنت تشكيل شد كه بر اساس بررسي ها 
بخشي هايي از مشكلات موجود به زيرساخت هاي ارتباطاتي 
كش��ور مربوط اس��ت كه در تلاش براي برطرف كردن آنها 
هستيم. به گفته زارع پور، توسعه نيافتن شبكه ارتباطات ثابت 
و شبكه انتقال ش��ركت مخابرات ايران از دلايل افت كيفيت 

اينترنت هستند كه براي برطرف كردن اين مشكلات برنامه 
وجود دارد؛ اما در كوتاه مدت به نتيجه نمي رسند. وزير ارتباطات 
بخشي از نارضايتي كاربران را مربوط به سياست هاي فيلترينگي 
دانست كه در سال هاي گذشته اعمال شده و دسترسي مردم 
به سايت هايي كه دليل فيلترينگش��ان از بين رفته است را 
محدود كرده. به گفت��ه او وزارت ارتباطات به همراه كارگروه 
تعيين مصاديق محتواي مجرمانه در حال بازنگري در مصاديق 
فيلترينگ هستند كه برخي از سايت هاي مورد نياز را رفع فيلتر 
كرد. زارع پور همچنين تاكيد كرد غير از اينستاگرام، واتس اپ 
و گوگل پلي، پلتفرمي به تازگي فيلتر نشده و به گفته او وزارت 
ارتباطات موافق رفع فيلتر گوگل پلي است اما اين موضوع به 
راي اكثريت اعضاي كميته فيلترينگ نياز دارد كه در جلسه 

آينده اين كميته مجددا مورد بررسي قرار خواهد گرفت. 

فراخوانارزيابيكيفيجهتبرگزاريمناقصهعمومييكمرحلهايبهشماره۴۰۱/696
مربوطبهخدماتتأمينخودروهاياستيجارينيمهسنگينوسنگيندرمنطقهعملياتي

چشمهخوش/دهلران/سركان
شمارهفراخوان۲۰۰۱۰9۱۸63۰۰۰۰7۲

1- شركت بهره برداري نفت و گاز غرب در نظر دارد فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي خدمات تأمين خودروهاي استيجاري نيمه سنگين و سنگين در منطقه عملياتي چشمه خوش/ 
دهلران/ سركان به شرح مندرج در كتابچه مناقصه، از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري فراخوان ارزيابي كيفي از دريافت و تحويل اسناد استعلام ارزيابي كيفي 
تا ارسال دعوتنامه و ساير مراحل مناقصه، صرفاً از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و به درخواستها و مداركي كه غير از اين ارسال 
گردد ترتيب اثر داده نخواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. 

اطلاعات و اسناد مناقصه عمومي پس از برگزاري فرآيند ارزيابي كيفي و ارسال دعوت نامه از طريق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد.
2- مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي: روز يکشنبه مورخ 1401/11/23
3- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي: روز يکشنبه مورخ 1401/12/07

4- مبلغ برآورد اوليه وتقريبي مناقصه ومحل تأمين اعتبار: 162/261/966/765 ريال- منابع داخلي 
5- نوع و كيفيت و كميت خدمات: تأمين خودروهاي استيجاري نيمه سنگين و سنگين شامل خودروهاي نيمه سنگين )ميني بوس، كاميون 6 تن، لجن كش و...( و سنگين )كاميون و كمپرسي جرثقيل، 

اتوبوس و...( مجموعاً حدود 29 دستگاه به صورت 16 ساعته، 24 ساعته و سرويسي با راننده
6- محل و مدت اجراي خدمات: منطقه عملياتي چشمه خوش/ دهلران/ سركان- به مدت 12 ماه شمسي

7- نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: ضمانت نامه معتبر بانكي يا واريزوجه نقد به مبلغ 8,113,098,338 ريال
8- پيش پرداخت: به ميزان پانزده درصد نرخ پيشنهادي پيمانكار برنده در مقابل ارائه ضمانت نامه بانكي معتبر.

9- مدارك و مستندات مورد نياز:
1-9- بارگذاري فرم تكميل شدهي استعلام ارزيابي كيفي و مدارك و مستندات مربوطه. 

2-9- بارگذاري گواهي تأييد صلاحيت معتبر و مرتبط با موضوع مناقصه از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي. 
3-9- بارگذاري اساسنامه، آگهي تأسيس و آخرين تغييرات هيأت مديره. 

4-9- ارائه گواهي صلاحيت ايمني پيمانكاران يا نامه تأييد صلاحيت ايمني موقت در زمان انعقاد قرارداد. 
5-9- بارگذاری صورت های مالی حسابرسی شده معتبر منتهی به سال 1400 جهت ارزيابی کيفی الزامی است. )عدم ارائه برابر اصل شده اين بند در زمان انعقاد قرارداد به منزله استنکاف از امضای قرارداد 

می باشد(
10- نام، نشاني و اطلاعات تماس مناقصه گزار:

كرمانشاه، ميدان سپاه، بلوار زن، پلاك 42 ، كدپستي 6714677745 ، شركت بهرهبرداري نفت و گاز غرب، دبيرخانه كميسيون مناقصات. 
تلفكس امور حقوقي و قراردادها 38374180-083/ مركز تلفن  38370072-083 / كارشناس امور حقوقي )داخلي 2213( / كارشناس امور قراردادها )داخلي 2218( / دبيرخانه كميسيون مناقصات 

)داخلي 2522(
11- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه:
مركز تماس: 41934-021 / دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768 

نوبت اول: 1401/11/12          نوبت دوم: 1401/11/16

 شركت بهره برداري
 نفت و گاز غرب

نوبت دوم

شناسهآگهي:۱۴۴77۸۴

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز غرب

دستگاه مناقصه گزار : شركت گاز استان ايلام 
موضوع مناقصه: گازرسانی به حفرات خالی ) شبکه و علمک ( و نصب انشعابات در شهرستان های ايلام ، چوار ، بخش سيوان روستاهای تابعه

مبلغ كل برآورد: 87،578،460،983 ريال
مبلغ تضمين :  4،379،000،000 ريال

لازم به توضيح است که دوره برآورداجرا  بر اساس سه ماهه چهارم سال 1400 مطابق فهرست بهای سال 1401 نفت و گاز می باشد.
 و برآورد کالا بر اساس سه ماهه چهارم 1401 می باشد.

نوع تضمين : ضمانت نامه بانكي  شركت در مناقصه يا فيش واريزي  به شماره شبا IR890100004101029953182697   نزد بانك مرکزی بنام رد وجوه سپرده بودجه شرکتهای دولتی و يا ساير ضمانتنامه های معتبر و يا ترکيبی از آنها که 
در جدول شماره 4 آيين نامه تضمين معاملات دولتی شماره 123402/ ت 50659 ه مورخه94/9/22 قيد گرديده اند.

مدت زمان اجراي پروژه :  360 روز تقويمی
محل تامين اعتبار : از محل وام داخلی بند )ق(  و  به اين پيمان پيش پراخت تعلق نمی گيرد.

1401/11/24        تاپايان وقت اداری  آخرين مهلت فروش اسناد :                                                                         
1401/12/08       تا ساعت 8:45 دقيقه صبح آخرين مهلت ارائه پيشنهادات قيمت و ارسال اسناد ارزيابی کيفی:  

1401/12/08       ساعت 9 صبح زمان گشايش پاكات مناقصه و ارزيابی کيفی و پيشنهاد قيمت  :  
محل گشايش پاكات : ساختمان مرکزی شركت گاز استان ايلام

*از دستورالعمل ارزيابی مالی وفرايند قيمت متناسب در مناقصات صنعت نفت به شماره 796-20/2 تاريخ 1399/12/11 استفاده می گردد.
شرايط متقاضيان :

1- داشتن شخصيت حقوقي 
2- كپي برابر با اصل اساسنامه و آگهی آخرين تغييرات 

3- ارائه گواهينامه صلاحيت ايمنی امور پيمانکاران از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی بر اساس مواد 85 و 91 قانون کار جمهوری اسلامی ايران مصوب 89/3/5 وزير کار و امور اجتماعی . 
4-داشتن امكانات ، ماشين آلات و نيروي متخصص 

5- داشتن گواهي صلاحيت پيمانكاري از سازمان برنامه و بودجه در رشته تاسيسات و تجهيزات  با رتبه وظرفيت معتبر  و مدت اعتبار کافی.
6- داشتن تجربه کافی معتبر و مفيد مرتبط با موضوع مناقصه 

7- عطف بند 2 بخش�نامه ش�ماره 1401/167108 تاريخ 1401/04/11 لازم است مناقصه گران پايه پنج مطابق گزارش شناخت پيوست، اسناد ارزيابی خود را  براساس دستورالعمل ارزيابی کيفی مناقصه گران به شماره 02-110-01 سال 
1401 تکميل و ارائه نمايند. 

8-قيمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ارائه گردد .
9- فروش اسناد به واجدين شرايط ، تکميل و شرکت در فرآيند مناقصه از طريق سامانه ستاد دولت به آدرس setadiran.ir سامانه ستاد صورت می پذيرد . 

محل گشايش پاكات : ساختمان مرکزی شركت گاز استان ايلام 
10-هزينه و ارائه رسيد تاييد شده کارمزد سامانه تدارکات الکترونيک دولت )ستاد( قبل از عقد قرارداد به عهده برنده مناقصه می باشد.

11- عقد قرارداد با برنده مناقصه در صورتيکه مبلغ پيشنهادی بيش از ده برابر نصاب معاملات متوسط باشد. منوط به ارائه صورت های مالی حساب رسی شده باشد.
محل تحويل ضمانتنامه : دبير خانه شركت گاز استان ايلام 

هزينه دو نوبت آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.
هزينه و ارائه رسيد تاييد شده کارمزد سامانه تدارکات الکترونيک دولت )ستاد( قبل از عقد قرارداد به عهده برنده مناقصه می باشد.

هزينه چاپ و تکثيرکتابچه های پيمان به مبلغ 4،000،000ريال به عهده برنده مناقصه می باشد و می بايست به حساب شماره  4001029904050531  و با شماره شبا IR  390100004001029904050531 بانک مرکزی بنام شرکت گاز استان 
ايلام و با شناسه واريز 361029967292790818773000003500

آدرس: ايلام – چهارراه پيام نور – بلوار تعميركاري نبش خيابان استاد شهريار 
شركت گاز استان ايلام سايت WWW.Shana.irوhttp://iets.mporg.ir  و WWW.ilam-nigc.ir شماره تلفن 0843-59244271

روابط عمومی شرکت گاز استان ايلامکد فراخوان جهت آگهی مذکور   53،137،211    می باشد .

آگهيمناقصهعمومييکمرحلهای
شمارهگ۱۴۰۱/۴5/35

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1445584 شركت گاز استان ايلام

شرکت پالايش نفت امام خمينی )ره( شازند در نظر دارد يک دستگاه ليفتراک ديزلی مخصوص حمل کانتينر با متعلقات کامل)ريچ استاکر( به شماره مناقصه   RNP-0151020-MH و شماره فراخوان    با شرايط ذيل 
به صورت برگزاری مناقصه عمومی يک مرحله از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت از تاًمين کنندگان خريد نمايد.كليه مراحل فرايند برگزاری مناقصه  از دريافت و تحويل اسناد استعلام ارزيابي كيفي تاارسال 
دعوتنامه جهت سايرمراحل مناقصه،از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت)ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR  انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل 
ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار فراخوان در سامانه تاريخ 1401/11/20 مي باشد. شرکت های واجد شرايط می بايست ضمن مطالعه 

اسناد جهت اطلاع از موضوع مناقصه، اسناد ارزيابی کيفی را مطابق با دستورالعمل مندرج در استعلام ارزيابی بررسی و تکميل و بهمراه مستندات فرآيند مناقصه )پاکات الف، ب، ج( در سامانه ستاد بارگذاری نمايند.

* توضيح: در صورت هر گونه نواقص در ارائه مستندات، ارزيابی کيفی و تشخيص صلاحيت متقاضی قابل بررسی نمی باشد.
* در زمان ارزيابی کيفی متفاضيان از مشتريان قبلی آنان استعلام خواهد شد.

مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي: ساعت 16 عصر روز چهارشنبه  تاريخ 1401/11/26
تاريخ گشايش مستندات ارزيابی کيفی 1401/12/13

تاريخ گشايش پاکات اسناد مناقصه متعاقباً اعلام می گردد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: 

آدرس: اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند- اداره تداركات كالا- اتاق 113 تلفن:  33492840و 086-33492842
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام و مراحل عضويت در سامانه:

مركز تماس: 021-1456

آگهیفراخوانمناقصهعمومييکمرحلهاي
شمارهRNP-0151020-MH)همزمانباارزيابيكيفي(

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني )ره( شازند
WWW.IKORC.IR :آدرس اينترنتي

ف
 برآورد هزينهتعدادشرح مختصر كالاشماره مناقصهردي

انجام موضوع مناقصه )ريال(
مبلغ تضمين شركت در 
فرآيند ارجاع كار )ريال(

1RNP-0151020-MH)200،000،000،00010،000،000،000يک دستگاهليفتراک ديزلی مخصوص حمل کانتينر با متعلقات کامل)ريچ استاکر

شركت پالايش نفت
 امام خميني )ره( شازند 

»سهامي عام«

نوبت اول

شماره مجوز: 8272 -1401
شناسه آگهی: 1448207



بر اس��اس گزارش مركز پژوهش هاي اتاق ايران، شاخص 
مديران خريد )تعديل فصلي نشده( براي كل اقتصاد ايران 
در دي ماه عدد 41.89 محاسبه شده  است كه در مقايسه با 
آذرماه با كاهش شديدي روبرو بوده و به استثناي فروردين 
هر سال و اسفند 98 )شروع كوويد( كمترين مقدار شامخ از 
ابتداي شروع طرح تاكنون محسوب مي شود. نظرسنجي از 
بنگاه هاي اقتصادي حاكي از اين است كه اين ركوردشكني 
در سقوط شامخ كل اقتصاد ناش��ي از عواملي نظير رشد 
هزينه هاي ناش��ي از تورم و تن��ش نرخ ارز و... اس��ت كه 
پيش ازاين نيز بنگاه هاي اقتصادي را در تنگنا قرار داده بود؛ 
اما اين بار چالش كمبود انرژي نيز به معادله اضافه شده است.

   وضعيت اقتصاد
گزارش ش��امخ دي ماه ش��امل دوره چهلم طرح شاخص 
مديران خريد )PMI( كل اقتص��اد و گزارش دوره پنجاه 
و دوم طرح ش��اخص مديران خريد بخش صنعت توسط 
مركز پژوهش هاي ات��اق ايران و با اتكا به نظرس��نجي از 
فعالان و بنگاه هاي اقتصادي منتشر شد.بررسي اطلاعات 
شامخ كل اقتصاد در دي ماه امسال نشان مي دهد، شاخص 
ميزان فعاليت هاي كسب  وكار و همچنين شاخص سرعت 
انجام و تحويل س��فارش در اين ماه شديدترين كاهش را 
در سري زماني چهل دوره )بدون در نظر گرفتن فروردين 
هر سال و اسفند 98( داشته اند و هم زمان شاخص ميزان 
سفارشات جديد مشتريان به پايين ترين ميزان در 18 ماه 
اخير، شاخص موجودي مواد اوليه يا لوازم خريداري شده به 
كمترين مقدار در 27 ماه اخير، ش��اخص ميزان استخدام 
و به كارگيري نيروي انساني به كمترين مقدار 10 ماهه و 
شاخص قيمت خريد مواد اوليه و لوازم مورد نياز به بالاترين 
نرخ در 7 ماهه گذشته رسيده است. شاخص مديران خريد 
)تعديل فصلي نش��ده( براي كل اقتصاد اي��ران در دي ماه 
عدد 41.89 محاسبه شده و در مقايسه با آذرماه با كاهش 
شديدي روبرو بوده كه به استثناي فروردين ماه هرسال و 
اسفند 98 )شروع كوويد( كمترين مقدار را از ابتداي شروع 
طرح در روند بلندمدت خود ثبت كرده است. در اين ماه همه 
مولفه هاي اصلي كمتر از 50 گزارش شده اند.  شاخص ميزان 
فعاليت هاي كسب  وكار در دي ماه )39.48( محاسبه شده 
و ش��ديدترين كاهش را در سري زماني چهل دوره )بدون 
در نظر گرفتن فروردين هرسال و اسفند 98( داشته است. 
فعاليت ها در هر سه بخش اصلي اقتصاد كاهش داشتند. 
افزايش قابل توجه هزينه نهاده هاي ناشي از صعود نرخ ارز و 
تعطيلي  به دليل قطعي هاي ناشي از كمبود انرژي باعث افت 
شديد ميزان فعاليت ها شده است.  شاخص ميزان سفارشات 
جديد مشتريان در دي ماه )40.82( به شدت كاهش يافته 
و طي 18 ماه اخي��ر از مرداد 1400 )به غيراز فروردين ماه( 
كمترين مقدار خود را ثبت كرده است، درحالي كه هر سه 
بخش اقتصادي با كاهش تقاضا روبرو بوده اند بخش خدمات 
و كشاورزي شديدترين نرخ كاهش را داشته است. شرايط 
اقتصادي-سياسي جامعه بر شدت كاهش نرخ سفارشات 
جديد مشتريان تأثيرگذار بوده است.  شاخص سرعت انجام 
و تحويل س��فارش )43.35( به كمترين مقدار خود طي 
چهل دوره )بدون در نظر گرفتن اسفند 98 و فروردين 99( 
اجراي طرح رسيده است. كمبود انرژي و تعطيلي شركت ها 
و صعود ارز و افزايش هزينه تأمين نهاده هاي موردنياز باعث 
كندي ش��ديد فعاليت ها شده اس��ت.  شاخص موجودي 
مواد اوليه يا لوازم خريداري شده در دي ماه )39.54( طي 
27 ماه اخي��ر از آبان 99 )به غيراز فروردين ماه هرس��ال( 
ش��ديدترين نرخ كاهش را داشته است. صعود قابل توجه 
نرخ ارز و قيمت هاي داخلي باعث شده تا فشار هزينه هاي  

نهاده هاي توليد براي كسب وكارها به شدت افزايش يابد و 
متعاقباً شركت ها در زنجيره تأمين مواد مورد نياز با مشكل 
روبرو باشند.  شاخص ميزان استخدام و به كارگيري نيروي 
انس��اني در دي ماه )46.62( به شدت كاهش داشته و طي 
10 م��اه اخير از فروردين به كمترين مقدار خود رس��يده 
اس��ت. بيشترين كاهش اين ش��اخص در بخش خدمات 
و كشاورزي بوده است. ش��دت كاهش سفارشات و فشار 
هزينه نهاده ها بر تصميمات ش��ركت ها در كاهش جذب 
نيروي كار جديد تأثيرگذار بوده اس��ت.  ش��اخص قيمت 
خريد مواد اوليه و لوازم مورد نياز در دي )85.26( به شدت 
افزايش داش��ته و به بالاترين نرخ 7 ماهه خود از خردادماه 
رسيده است. اين در حالي است كه شركت ها با نرخ بسيار 
ملايم تري از نرخ افزايش قيمت نهاده ها، قيمت محصولات 
توليدشده يا خدمات ارايه شده )59.61( را افزايش مي دهند 
و اين شاخص نيز بالاترين مقدار 6 ماهه خود از مردادماه را 
ثبت كرده است.  شاخص ميزان فروش كالاها يا خدمات 
در دي م��اه )43.31( براي چهارمين م��اه پياپي در ركود 
بوده است و بيش��ترين نرخ كاهش 3 ماهه اخير را داشته 
است. به عقيده فعالان اقتصادي، تضعيف تقاضاي بازار با 
كاهش قدرت خريد و افزايش ن��رخ ارز و عدم اطمينان از 
ش��رايط و همچنين كمبود انرژي، شركت ها را در دي ماه 
با كاهش فروش روبرو كرده اس��ت. درحالي كه در هر سه 
بخش با كاهش روبرو بوده اما فروش بخش صنعت با نرخ 
شديدتري كاهش داشته است. شاخص انتظارات در ارتباط 
با ميزان فعاليت اقتصادي در ماه آينده )52.70( خوش بيني 
ضعيف كسب وكارها نسبت به بهبود فعاليت ها در ماه آينده 
نشان مي دهد كه البته فقط فعالان بخش صنعت انتظار 
بهبود فعاليت ها را دارند درحالي كه در بخش ساختمان و 
خدمات و كشاورزي اعتماد كسب وكارها به بهبود فعاليت ها 
را براي ماه آينده كاهش داشته است. به طوركلي افزايش 
هزينه هاي  نهاده ها ناشي از صعود نرخ ارز و تعطيلي به دليل 
كمبود انرژي، باعث كاهش شديد در سرعت انجام و تحويل 
سفارشات شده است. همچنين اختلال در اينترنت در شدت 
كاهش فعاليت ها به خصوص در بخش خدمات تأثيرگذار 
بوده است. درعين حال كاهش تقاضاي مشتريان و افزايش 
فش��ار هزينه ها براي فعاليت ش��ركت ها منجر به كاهش 

استخدام نيروي كار شده است.

   وضعيت 9 شاخص در صنعت
بر اس��اس داده هاي به دس��ت آم��ده از بنگاه هاي بخش 
صنعت، ش��اخص مديران خريد صنعت )تعديل فصلي 
نشده( در دي ماه عدد 45.60 به دست آمده است، حاكي 

از افت فعاليت هاي بخش صنعت در مقايس��ه با ماه قبل 
اس��ت و )بدون در نظر گرفتن فروردين ماه( ش��اخص به 
كمترين مقدار 17 ماهه خود از ش��هريور 1400 رسيده 
است. در دي ماه در ميان مولفه هاي اصلي بخش صنعت، 
به ترتيب ميزان توليد، موجودي مواد اوليه و سفارش��ات 
جديد مشتريان شديدترين كاهش را داشته اند. در ميان 
رش��ته فعاليت هاي صنعتي اكثر صنايع در ركود بوده اند 
و ساير صنايع و صنايع پوشاك و چرم و صنايع شيميايي 
كمترين مقدار در شاخص هاي صنايع منتخب را داشته اند.  
شاخص مقدار توليد محصولات بخش صنعت در دي ماه 
)39.63(، حاكي از كاهش شديد توليدات صنعتي است و 
به كمترين مقدار خود طي 4 سال گذشته )بدون در نظر 
گرفتن فروردين هرسال و اسفند 98( رسيده است. از يك سو 
تعطيلي كارخانه ها ناشي از بحران انرژي گاز و برق و از سوي 
ديگر افزايش شديد قيمت مواد اوليه كه همراه با ادامه روند 
كاهشي تقاضا باعث تضعيف شديد توليد در بخش صنعت 
شده است.  شاخص ميزان سفارشات جديد مشتريان در 
دي ماه )44.19( به شدت كاهش يافته و طي 17 ماه اخير 
از شهريورماه 1400 )به غيراز فروردين و مردادماه( كمترين 
مقدار خود را ثبت كرده است، به دنبال افزايش شديد قيمت 
نهاده هاي توليد ناشي از صعود بي رويه نرخ ارز و نااطميناني 
از شرايط اقتصادي-سياسي سطح تقاضا به شدت تضعيف 
شده است.  شاخص موجودي مواد اوليه خريداري شده در 
دي ماه )43.31( براي ششمين ماه متوالي كاهشي است 
و ش��ديدترين نرخ كاهش 5 ماهه اخير را به ثبت رسانده 
اس��ت. افزايش ش��ديد نرخ ارز و به دنبال آن تورم هزينه 
نهاده هاي توليد باعث شده اس��ت تا شركت ها در تأمين 
مواد اوليه دچار مشكل شوند.  شاخص قيمت خريد مواد 
اوليه در دي ماه )87.66( به بيشترين ميزان 8 ماهه اخير از 
خردادماه رسيده است. افزايش شديد نرخ ارز باعث شده تا 
فشار تورم هزينه هاي توليد براي توليدكنندگان به شدت 
افزايش يابد.  شاخص موجودي محصول نهايي در انبار در 
دي ماه )47.48( كاهش يافته است و به كمترين ميزان 27 
ماهه خود )بدون در نظر گرفتن فروردين هرسال( رسيده 
است. درحالي كه هزينه هاي تأمين مواد اوليه به شدت بالا 
رفته، كمبود انرژي نيز منجر به تعطيلي كارخانه ها و توليد 
با ظرفيت پايين شده است، در نتيجه شدت كاهش تقاضا 
كمتر از كاهش در توليد بوده و بر كاهش ميزان موجودي 
انبار شركت ها تأثير داشته است.  شاخص ميزان صادرات 
كالا در دي ماه )44.67( براي هفتمين ماه متوالي همچنان 
در ركود است و به شديدترين نرخ كاهش طي 9 ماهه اخير 
رسيده است. بازگشت ارز حاصل از صادرات به خصوص براي 

كشورهاي همسايه كه مبادلات ريالي صورت مي گيرد در 
تضعيف صادرات تأثيرگذار خواهد بود.  ش��اخص قيمت 
محصولات توليدشده در دي ماه )62.46( افزايش داشته و 
به بيشترين مقدار 7 ماهه اخير رسيده است. هرچند هنوز 
نرخ افزايش آن به ش��دت افزايش قيمت نهاده هاي توليد 
نبوده است و شركت ها با توجه به سطح پايين تقاضا، افزايش 
در قيمت هاي فروش خود را با ش��يب بس��يار ملايم تري 
اعمال كرده اند.  شاخص ميزان مصرف حامل هاي انرژي در 
دي ماه )48.20( به كمترين مقدار 17 ماهه خود )به غيراز 
فروردين ماه( رسيده اس��ت. عليرغم فصل سرما كاهش 
مصرف انرژي منعكس كننده قطعي گسترده گاز و تعطيلي 
كارخانه ها براي مديريت كمبود انرژي است.  شاخص ميزان 
فروش محصولات در دي )37.40( شديدترين نرخ كاهش 
را طي 18 ماه گذشته از مرداد 1400 به ثبت رسانده است. 
بر اساس روند سري بلندمدت ميزان فروش شركت ها در 
دي ماه معمولاً با كاهش روبروست اما شدت كاهشي كه در 
اين ماه داشته نشان دهنده تقاضاي ضعيف ناشي از شرايط 
جامعه و نااطميناني قيمت ها و همچنين افزايش شديد 
نرخ ارز و فشار هزينه نهاده هاي توليد و زنجيره تأمين است. 
كاهش شديد سطح توليد به كمترين ميزان در دي ماه بنا 
بر نظر فعالان اقتصادي، ناش��ي از افزايش شديد نرخ ارز، 
تورم هزينه هاي توليد و تعطيلي كارخانه ها از سوي دولت 
به دليل بحران انرژي در كشور است. درعين حال افزايش 
هزينه هاي توليد و كاهش تقاضا و تضعيف شديد فعاليت ها 
و فروش، روند تصميمات براي استخدام نيروي كار جديد 

را كند كرده است.

   مشكلات اصلي از ديد فعالان اقتصادي 
1. مشكل عمده اكثر صنايع كمبود و قطعي هاي گسترده 
گاز است، اعمال محدوديت در مصرف انرژي )گاز و برق( 
براي كارخانه ها باعث ش��ده تا از طرف دولت تعطيل و با 
توقف توليد مواجه باشند و با توان كمتر از ظرفيت توليد 

خود فعاليت كنند.
2. افزايش بي رويه نرخ ارز طي ماه گذشته به شدت بر واردات 
و قيمت خريد مواد اوليه و موجودي آن تأثير گذاشته و در 
ماه هاي آتي امكان توليد با قيمت هاي كنوني وجود ندارد، 

شركت ها تاكنون از موجود قبلي خود استفاده مي كردند.
3. كمبود نيروي كار به دليل سطح پايين دستمزدها كه 
با توجه به تورم بالاي هزينه توليد امكان افزايش دستمزد 

وجود ندارد. )صنايع فلزي( 
4. نياز ش��ركت ها به اصلاح قوانين بازگشت ارز. درحالي 
كه مبادلات با كشورهاي همسايه مانند عراق و افغانستان 
به صورت ريالي صورت مي گيرد اما فعالان اقتصادي ملزم 
به برگشت ارز حاصل از صادرات به صورت دلاري هستند. 

)صنايع فرآورده هاي نفت و گاز و صنايع شيميايي( 
5. افزايش شديد قيمت مواد اوليه وارداتي و داخلي به دليل 
صعود نرخ ارز، باعث مشكل در واردات و تأمين مواد اوليه 
شده و بسياري از شركت ها تعديل نيرو داشته اند. )صنايع 

شيميايي( 
6. هرچند رفع تعهدات ارزي انجام شده است اما امور مالياتي 
با قوانين و ضوابط جديد، چالش هايي بر س��ر راه فعالان 
اقتصادي قرار داده است. )صنايع فرآورده هاي نفت و گاز( 

7. نگراني شركت ها در خصوص واگذاري مديريت خريد و 
توزيع مرغ به اتحاديه ها از سوي وزارت صمت، كه منجر به 

ايجاد رانت خواهد شد. )كشاورزي( 
8. اختلال در اينترنت، فعاليت ش��ركت ها در بخش 
خدمات از جمل��ه خدمات حمل ونق��ل، اطلاعات و 

ارتباطات و... را به شدت كند كرده است.

خبراخبار
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قيمت ها در بازار خودرو 
كاهشي مي شود

كميس��يون صنايع و معادن مجلس، در جلس��ه روز 
دوشنبه )10 بهمن(، واردات خودروهاي كاركرده با عمر 
پنج تا هشت سال را تصويب كرد. با توجه به اينكه قيمت 
اين خودروها ارزان تر از قيمت  صفر آنهاست و خدمات 
پس از فروش را هم تضمين مي كند، از نظر كميسيون 
صنايع مي تواند در كنار ت��داوم واردات خودروهاي نو، 
مفيد واقع شود. مهدي دادفر دبير انجمن واردكنندگان 
خودرو در رابطه با تصويب واردات خودروهاي كاركرده، 
به ايسنا، گفت: يقيناً واردات خودرو دست دوم بسيار 
به نف��ع مردم خواهد ب��ود و منجر به كاهش ش��ديد 
قيمت ها در بازار خودرو خواهد شد.  وي تصريح كرد: 
زماني كه توليدكنندگان و واردكنندگان اقدام موثري 
در كاهش قيمت به نفع م��ردم انجام ندهند، قطع به 
يقين مجلس بايستي وارد عمل شود. افزايش هزينه 
خانواده يك��ي از دلايل اصلي نارضايتي مردم اس��ت، 
لذا نهادي بايس��تي پيگير رضايت مندي مردم باشد و 
چه جايي بهت��ر از وكلاي مردم در مجلس. حمايت از 
توليد نبايد به وسيله نارضايتي و افزايش هزينه خانواده 
)از منظر خريد خودرو( باش��د؛ فلذا راهكاري ديگري 
براي حمايت ازتوليد نياز اس��ت كه گويي پيدا شده. 
دادفر ضمن تاكي��د بر اينكه خودروه��اي وارداتي 
در بورس كالا عرضه مي ش��وند و واردكننده تنها از 
سود 10 الي 15 درصدي تكليفي برخوردار است، 
گفت: مصرف كننده، خودرو را به بهاي دلخواه دولت 
خريداري خواهد كرد و مابه التفاوت قيمت خودرو 
تا مبلغ كشف ش��ده در بورس نيز به حساب دولت 
خواهد رف��ت. بنابراين از آنجا ك��ه دولت حاضر به 
كاهش درآمد خود نخواهد بود، عملا مصرف كننده 
و واردكننده بازنده هاي اصلي اين معاملات خواهند 

بود و سود سرشار وارد چرخه دولت خواهد شد.

مواد اوليه از نيما خارج نمي شوند
وزي��ر صنعت، معدن و تجارت ب��ا تكذيب خروج گروه 
22 از سامانه نيما، گفت: مواد اوليه به هيچ وجه از نيما 
خارج نمي ش��وند. به گزارش وزارت صمت، »سيدرضا 
فاطمي امين« وزير صنعت، معدن و تجارت در جريان 
سفر يك روزه خود به استان اصفهان در نشستي با فعالان 
اقتصادي اين استان حاضر و به گفت وگو و تبادل نظر با 
اين افراد پرداخت. وي در پاسخ به گلايه اي از اجرا نشدن 
توافق صورت گرفته در موضوع اوراسيا درباره پوشاك 
گفت: اين توافقنامه هنوز نهايي نشده و نياز به مصوبه 
مجالس كشورهاي عضو دارد. وي ادامه داد: البته نبايد 
تا زمان اجرايي شدن آن صبر كنيم و از همين الآن بايد 
كار را آغاز كنيم. روسيه از كشورهاي تحريم كننده اين 
كشور واردات 90 ميليارد دلاري داشته است و اكنون 
اين بازار در مقابل ايران قرار گرفته است. وزير صمت با 
اشاره به واردات 5 ميليارد دلاري روسيه در كالاي كفش 
افزود: نكته مهم اين است كه تركيه و آذربايجان عضو اين 
اتحاديه نيستند و همين موضوع فرصت مناسبي را پيش 
روي ما قرار مي دهد. وي در خصوص گلايه برخي فعالان 
اقتصاد از ابلاغ شرايط جديد ارزي در ثبت سفارش گفت: 
اين ش��رايط در ظاهر ب��اري را روي صنعت توليد وارد 
مي كند اما نكته مهم اين است كه مانع ثبت سفارش هاي 
هيجاني و بي خودي مي شود. فاطمي امين با بيان اينكه 
نظام مالي ما بانك پايه است ادامه داد: سرمايه بانك ها بايد 
به بخش سرمايه در گردش وارد شود و به همين دليل 
است كه 70 درصد تبصره 18 را به سرمايه در گردش و 
30 درصد باقي را به بنگاه هاي كوچك اختصاص داده ايم. 
وي ادامه داد: پرداخت تسهيلات به حساب فروشنده را 
دنبال مي كنيم و بانك مركزي قول اجرايي شدن آن را 
داده است تا كسي كه وام مي گيرد منابع بانكي آن مبتني 
بر صورت حساب الكترونيك به حساب فروشنده واريز 
شود. اين موضوع از انحراف منابع جلوگيري مي كند و 
در كنار تامين مالي زنجيره اي از جمله اقدامات جديد 
در تسهيلات خواهد بود. وي در خصوص افزايش قيمت 
فولاد همزمان با افزايش قيمت دلار گفت: علت افزايش 
قيمت فولاد قط��ع گاز بود كه در دو ماه گذش��ته يك 
چهارم سهميه گاز صنعت فولاد به آن تخصيص يافت. 
فاطمي امين در خصوص كمبود برق در بخش صنعت از 
همكاري مشترك وزارت صمت و وزارت نيرو در احداث 
نيروگاه هاي خورشيدي خبر داد و گفت: با اين طرح ها 
تا 2 سال آينده مشكل برق صنايع حل مي شود. البته 
بايد مصرف بهينه را در دستور قرار دهيم چرا كه اكنون 
67 درصد برق در الكتروموتورها مصرف مي شود. وي 
در خصوص لايحه ماليات مستقيم گفت: اين موضوع 
هنوز در كميسيون هاي دولت است و تصويب نشده اما 
معتقديم ماليات علاوه بر درآمدزايي، نقش تنظيم گري 
دارد. ضمن اينكه ما نبايد از س��رمايه گذاري ماليات 

بگيريم و سود بانكي را معاف از ماليات كنيم.

تعرفه صادرات پياز 
۱۸۰ درصد شد

طبق اظهارات معاون برنامه ري��زي و اقتصادي وزارت 
جهاد كشاورزي تعرفه صادرات پياز به منظور جلوگيري 
از قاچاق و حمايت از مصرف كننده به 180 درصد افزايش 
پيدا كرده اس��ت. او از اعمال تعرفه 180 درصدي براي 
صادرات پياز به منظور جلوگي��ري از قاچاق و حمايت 
از مصرف كننده خبر داد. شاهپور علايي مقدم در يك 
گفت وگوي تلويزيوني با اعلام خبر افزايش تعرفه پياز 
گفت: به دليل تقاضاي بسيار بالا در كشورهاي عراق، 
افغانستان و حوزه خليج فارس و همچنين تفاوت قيمت 
و تفاوت نرخ ارز، پياز به اين كشورها قاچاق مي شود. او با 
بيان اينكه در زمينه توليد پياز با مشكلي مواجه نيستيم، 
افزود: براي جلوگيري از قاچاق و حمايت از مصرف كننده 
تعرفه پياز را 180 درصد افزايش داديم. او ابراز اميدواري 
كرد: با وضع تعرفه 180 درصدي، بازار پياز تنظيم شود 
و به ثبات برسد. به گزارش اتاق ايران آنلاين، پيش از اين 
در 12 دي  ماه، معاونت بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي 
عوارض صادراتي پياز را به منظور تنظيم بازار داخلي 

از 50 درصد به 100 درصد افزايش داده بود.

تشكيل سازمان بازرگاني
براي بخش خصوصي مبهم است

نايب رييس كميسيون بازرگاني داخلي اتاق ايران 
خاطرنش��ان كرد: هدف از تشكيل، شرح وظايف و 
اتفاق هايي كه قرار است با تشكيل سازمان بازرگاني 
در تج��ارت و بازرگاني ما ايجاد ش��ود براي بخش 
خصوصي ش��فاف و روشن نيس��ت. اميرهوشنگ 
بيرشك در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا، در 
پاسخ به اين پرسش كه سخنگوي دولت تشكيل 
سازمان بازرگاني زيرنظر رياست جمهوري را تاييد 
كرد به نظر شما چرا دولت الزام ايجاد اين سازمان را 
احساس كرد؟ گفت: هدف از تشكيل، شرح وظايف 
و اتفاق هايي كه قرار اس��ت با تشكيل اين سازمان 
در تج��ارت و بازرگاني ما ايجاد ش��ود براي بخش 
خصوصي ش��فاف و روشن نيس��ت. وي ادامه داد: 
اميدواريم كه نقاط مبهم آن هر چه زودتر برطرف 
ش��ود؛ آن زمان اس��ت كه مي توان درباره چرايي 
تشكيل آن اظهارنظر قطعي كرد. در حال حاضر به 
بخش خصوصي اعلام كردند كه قرار است سازمان 
بازرگاني متش��كل از نهادها و سازمان هايي كه در 
وزارت صمت و كش��اورزي فعاليت هاي بازرگاني 
مي كنند ايجاد شود. اين سازمان ها عبارتند از جمله 
سازمان حمايت از توليدكنندگان، سازمان توسعه و 
تجارت، شركت پشتيباني امور دام و شركت بازرگاني 
دولتي. به گفته نايب رييس كميس��يون بازرگاني 
داخلي اتاق ايران؛ هدف از تشكيل سازمان بازرگاني 
از سوي دولت براي بخش خصوصي كنگ و مبهم 
است. بيرشك در پاسخ به اين پرسش كه بارها نسبت 
به بزرگ  شدن دولت انتقاد وارد شده است آيا وزارت 
صمت و بخش بازرگاني وزارتخانه كشاورزي توان 
مديريت بازرگاني را نداشت كه دولت الزام ايجاد يك 
سازمان جديد را در دستور كار خود قرار داد؟ افزود: 
به نظر مي رسد دولت نمي خواهد با اين اقدام خود را 
بزرگ كند اما در مجموع اين طرح آنقدر مبهم است 
كه نمي توان دقيق درباره آن اظهارنظر كرد. وي با 
بيان اينكه حوزه بازرگاني در وزارتخانه ها متمركز 
نيست، اضافه كرد: بخش��ي از سامانه ها در وزارت 
صمت و بخش��ي ديگر در وزارت كشاورزي است و 
اين موضوع باعث شده كه فعالان بخش خصوصي 
ب��راي پيش��برد كارهايش��ان مانند ت��وپ به اين 
وزارتخانه و آن وزارتخانه پرتاب شوند. شايد بتوان 
گفت هدف از تشكيل اين س��ازمان نوعي تمركز 
مس��ووليت در حوزه بازرگاني اس��ت تا ديگر يك 
وزارتخانه براي پيشبرد كارها از خود سلب مسووليت 
نكند؛ به عن��وان مثال تا مرحل��ه توليد روغن جزو 
وظايف وزارت كشاورزي است اما توزيع آن در حوزه 
اختيارات وزارت صمت اس��ت و همين عدم تمركز 
براي فعالان اقتصادي مشكلاتي ايجاد كرده است. 

افتتاح ۴۵ پرو ژه و طرح كشاورزي 
در استان چهارمحال و بختياري

به مناسبت دهه فجر
چهارمحال و بختياري : احمدرضا عسكرزاده « رييس 
سازمان جهاد كشاورزي استان، از افتتاح وكلنگ زني 45 
پروژه و طرح كشاورزي در ايام دهه فجر، خبرداد.حسين 
برزگر، گفت: در ايام دهه فجر 45 پروژه وطرح كشاورزي 
با اعتباري بال��غ بر بيش از 126 ميليارد تومان، افتتاح 
وكلنگ زني مي شود. وي، اظهار كرد: از 45 پروژه تعداد 
44 پروژه به بهره برداري مي رسد وتعداد 1پروژه عمليات 
كلنگ زني انجام مي شود. وي، اظهاركرد: 15 پروژ ه در 
حوزه آب وخاك وامور فني و مهن��دس، 14 پروژه در 
حوزه توليدات دامي و14پروژه در حوزه توليدات گياهي 
و1 پرو ژه در حوزه شيلات وآبزيان و1پروژه كلنگ زني 
مي باشد. رييس سازمان جهاد كشاورزي استان، گفت: 
ازمزاياي اين پروژه ها 46 روستا بهرمند وبراي 1143 
نفر به صورت مستقيم و غيرمستقيم اشتغالزايي ايجاد 
مي شود.افزايش توليدات كشاورزي استان در چند دهه 
اخير چشمگير است: رييس سازمان جهاد كشاورزي 
استان در نشست خبري با مطبوعات استان، از افزايش 
توليدات كش��اورزي بصورت چشمگير در چند دهه 
اخير، خبرداد.حسين برزگر، به پيشرفت هاي استان 
در حوزه كشاورزي اشاره كرد و گفت: ميزان توليدات 
كشاورزي اس��تان در سال 1356 حدود 296 هزار تن 
بوده در حالي كه اين ميزان توليدات در حال حاضر به 
يك ميليون و 627 هزار تن رسيده است. رييس سازمان 
جهاد كشاورزي چهارمحال و بختياري، ادامه داد: در 
طول چهار دهه اخير، محصولات زراعي استان به 986 
هزار تن، محصولات باغي به 234 هزار تن، محصولات 
دام و طي��ور به 372 هزارتن، محصولات ش��يلاتي به 
22.5 هزار تن و توليد قارچ دكمه اي به 6 هزار و 800 تن 
افزايش يافته درحالي كه در سال 57 ميزان محصولات 
زراعي استان 221 هزار تن، محصولات باغي 29 هزار 
تن، محصولات دام و طي��ور 47 هزار تن و محصولات 
شيلاتي استان بسيار ناچيز بوده است. برزگر خاطرنشان 
كرد: قبل از انقلاب اسلامي دو واحد گاوداري صنعتي در 
استان فعال بود اما اين تعداد به 536 واحد در حال حاضر 
افزايش يافته است و در حالي كه در سال 57 تنها پنج 
واحد پرواربندي گوساله و بره در استان وجود داشت اما 
اين تعداد در سال 97 به 394 واحد رسيد و تعداد واحد 
توليد مرغ گوشتي از پنج واحد به 209 واحد در حال 
حاضر افزايش يافته است. وي، با اشاره به، عملكرد جهاد 
سازندگي در سال هاي ابتدايي پيروزي انقلاب اسلامي، 
افزود: بنيان بيش از 80 درصد جاده هاي روس��تايي و 
شبكه برق روستايي در زمان جهاد سازندگي ايجاد شده 
است. برزگر، توسعه گلخانه ها را از مهم ترين برنامه هاي 
وزارت جهاد سازندگي در سال هاي اخير اعلام كرد و 
گفت: در حالي كه قبل از انقلاب و طي س��ه دهه اخير 
هيچ واحد گلخانه در استان وجود نداشت اما در حال 

حاضر 56 هكتار گلخانه در استان ايجاد شده است.

شامخ كل اقتصاد در دي ماه به ركورد كم سابقه 41.89 واحد سقوط كرد 

ركوردشكني سقوط شامخ اقتصاد

اتاق ايران گزارش داد 

 تحقق تنها ۲۶ درصد از واگذاري ها در ۱۴۰۲ 
اتاق ايران در گزارشي تاكيد كرد كه تحقق رقم 106 همتي 
تعيين شده در لايحه بودجه سال 1402، با فرض واگذاري 
فقط از طريق سازمان خصوصي سازي و عدم امكان انتقال 

مستقيم سهام به ذينفعان، دور از ذهن است.
اتاق بازرگاني ايران در ادامه تحليل خود از لايحه بودجه، 
اين بار به س��راغ پيش بيني هاي دولت از خصوصي سازي 
رفته و ابعاد مختلف اين موضوع را بررسي كرده است. در اين 
تحليل، چالش ها به سه دسته اصلي تقسيم شده و مشكلات 

احتمالي پيش رو نيز ترسيم شده اند.
نخس��تين چالش به مجوز واگذاري ش��ركت هاي دولت 
بازمي گردد. دولت مجوز واگذاري بنگاه هاي دولتي مشمول 
گروه هاي يك و دو موضوع ماده 2 قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل 44 قانون اساسي را در لايحه بودجه سال 1402 
حذف كرده است. اين در حالي است كه در جدول 4 لايحه 
بودجه سال 1402، منابع حاصل از واگذاري شركت هاي 
دولتي و در جدول 13 لايحه نيز، مصارف وجوه حاصل از 
واگذاري آمده اس��ت. بر همين اساس مركز پژوهش هاي 
اتاق ايران در گزارشي در اين باره يادآوري كرده در فقدان 
اين مجوز، ش��رط اوليه و لازم براي واگذاري شركت هاي 
دولتي وجود ندارد و اقدام به واگذاري س��هام و بنگاه هاي 

متعلق به دولت از س��وي مجريان با ابه��ام روبرو خواهد 
ش��د. مركز پژوهش هاي مجلس هم درخواست كرده تا 
همانند سال هاي گذش��ته بند »الف« تبصره »2« لوايح 
بودجه، به لايحه بودجه 1402 اضافه شود. منظور مركز 
پژوهش هاي مجلس اين بند است: »به دولت اجازه داده 
مي شود، بنگاه هاي دولتي مش��مول گروه هاي )1( و )2( 
موضوع ماده )2( قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 44 
قانون اساسي را واگذار كند و پس از واريز منابع حاصله به 
رديف ه��اي 310501 و 310502 مصارف مذكور در جز 
»2« بند »د« سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون اساسي 
را از طريق جدول شماره 13 اين قانون با تأكيد بر تقويت 

تعاوني ها پرداخت كند.
موض��وع ديگري كه در اين گزارش به آن پرداخته ش��ده 
بحث انتقال مستقيم سهام شركت ها به طلبكاران است. 
دومين مغايرت در موضوع واگذاري ش��ركت هاي دولتي 
مربوط به بند )ج( تبصره )2( لايحه بودجه 1402 است كه 
با سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي هم خواني ندارد. 
در اين بند آمده: »در مواردي كه مطابق اين قانون، دولت 
سهام يا سهم الشركه خود در شركت هاي دولتي را واگذار 
مي كند، اشخاص دريافت كننده س��هام به نمايندگي از 

دولت، سهام موصوف را به فروش رسانده و پس از واريز وجوه 
آن به خزانه، به مصرف مش��خص شده در جز )2( بند )د( 

سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي خواهد رسيد.«
مركز پژوهش هاي اتاق ايران اي��ن حكم را مغاير با حكم 
بند )4( اصلاحي ماده 6 قانون اجراي سياس��ت هاي كلي 
اصل 44 مي داند كه در آن تصريح شده است: »دولت حق 
اعطاي سهام به صورت مستقيم به اشخاص بابت رد ديون 

يا پرداخت بدهي خود را ندارد«.
اين مركز تأكيد كرده: اين حكم تك��رار رويه غلط چند 
ساله دولت ها مبني بر انتقال مستقيم سهام به طلبكاران 
بدون رعايت شرط رقابت در بورس يا مزايده است. مركز 
پژوهش هاي مجلس هم با طرح اين سوال كه »اگر امكان 
فروش سهام توسط دستگاه هاي طرف حساب دولت وجود 
دارد، چرا خود دولت يعني سازمان خصوصي سازي اقدام 
به چنين كاري نمي كند؟ به اين نتيجه رسيده است كه: 
»پيش بيني اين حكم صرفاً به منظور جلوگيري از تعارض 
شكلي با سياست هاي كلي و عبور لايحه از مجاري قانوني 
صورت گرفته است«. موضوع سوم و نهايي نيز به نگراني از 
برآورد غيرواقعي از درآمد خصوصي سازي اختصاص دارد. 
در اين گزارش آمده: دولت بنا بر گزارش مركز پژوهش هاي 

مجلس در اين رديف از منابع خود دچار بيش برآورد شده و 
تحقق رقم 106 هزار ميليارد توماني تعيين شده در لايحه 
بودجه سال 1402، با فرض واگذاري فقط از طريق سازمان 
خصوصي س��ازي و عدم امكان انتقال مستقيم سهام به 
ذينفعان، دور از ذهن است. از اين مبلغ، تنها حدود 27 هزار 
ميليارد تومان آنكه مربوط به اقساط واگذاري هلدينگ 
خليج فارس است )هر قس��ط حدود 13.5 هزار ميليارد 
تومان و هر شش ماه يك بار( به صورت قطعي محقق خواهد 
شد. اگر مجموع اقساط ساير واگذاري هاي سال هاي قبل 
را نيز حدود هزار ميليارد تومان )با توجه به اينكه متوسط 
وصول اقساط واگذاري در سال هاي اخير، بيش از 10 هزار 
ميليارد ريال نبوده است( در نظر بگيريم، در مجموع به رقم 
28 هزار ميليارد تومان مي رسيم. يعني از رقم 106 هزار 
ميليارد تومان رديف واگذاري هاي شركت هاي دولتي، 
تنها حدود 28 هزار ميليارد تومان معادل حدود 26 درصد 
با قطعيت محقق خواهد شد و تحقق حدود 80 هزار 
ميليارد تومان آن )با ف��رض حصه نقدي 50 درصد 
ب��راي واگذاري ها(، نيازمند واگ��ذاري حداقل 160 
هزار ميليارد تومان سهام شركت هاي دولتي در سال 

1402 است كه امكان تحقق آن بسيار كم است.
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خبرروز

كرونا، جان ۲ ايراني ديگر را گرفت
براس��اس اعلام مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت، تاكنون ۶۵ ميليون و ۱۹۳ هزار و ۳۱۷ نفر دُز اول، ۵۸ 
ميليون و ۵۸۶ هزار و ۸۸۲ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۶۱۰ هزار و ۴ نفر، دُز س��وم و بالاتر واكس��ن كرونا را تزريق كرده اند و 
مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۵ ميليون و ۳۹۰ هزار و ۲۰۳ دُز رسيد. بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 
۶۳ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كش��ور شناسايي و ۳۷ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور 
به ۷ ميليون و ۵۶۴ هزار و ۶۱۴ نفر و مجموع جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۴ هزار و ۷۵۴ نفر رسيد. ۲۱۵ نفر از بيماران 

مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.

رويداد

رييس فراكسيون ديپلماسي س��لامت مجلس شوراي 
اسلامي با تاكيد بر اهميت اصل پيشگيري براي جلوگيري از 
بروز سرطان، گفت: علي رغم اين تاكيد اما در عمل به چنين 
اصلي توجه نمي شود. اگر پيشگيري بر درمان مقدم است 
آيا بودجه اي كه براي حوزه بهداشت درنظر گرفته مي شود، 
قابل توجه است؟ همچنان شكاف عميقي بين بهداشت و 
درمان وجود دارد كه روز به روز هم عميق تر مي شود. دكتر 
زهرا شيخي افزود: زماني كه در مورد زنان صحبت مي كنيم، 
بايد بدانيم كه بانوان نيمي از جامعه را تشكيل مي دهند 
كه در عين حال س��لامت نيم ديگر جامعه را نيز تضمين 
مي كنند. در واقع اگر در يك خانواده، زن در سلامت باشد 
ناخودآگاه اين سلامتي به افراد ديگر خانواده هم منتقل 
مي شود كه با نگاهي وس��يع در مجموع، اين سلامت به 
جامعه نيز منتقل خواهد شد و اگر زن در يك خانواده دچار 
مشكل يا آسيب باشد، كل خانواده تحت تاثير قرار مي گيرد. 

    شكاف عميق ميان بهداشت و درمان
او در بخش ديگري از س��خنانش با تاكيد بر مقدم بودن 
اصل پيشگيري بر درمان بيماري ها، اظهار كرد: علي رغم 
اين تاكيد اما در عمل به چنين اصلي توجه نمي شود. اگر 
پيشگيري بر درمان مقدم است آيا بودجه اي كه براي حوزه 
بهداشت درنظر گرفته مي شود، قابل توجه است؟ چيزي كه 
بنده به عنوان يك نماينده مجلس شوراي اسلامي مشاهده 
مي كنم اين است كه همچنان شكاف عميقي بين بهداشت 

و درمان وجود دارد كه روز به روز هم عميق تر مي شود. 

    بار مالي كه »سرطان«
 به جامعه تحميل مي كند

شيخي ادامه داد: س��رطان نوعي بيماري است كه بار 
مالي بسيار ش��ديدي به جامعه تحميل مي كند. در 
حوزه س��رطان هاي بانوان بايد بپذيريم كه اگر زن به 
عنوان ستون خانواده به عنوان مثال به سرطان سينه 

كه شايع ترين سرطان در ميان زنان ايران و جهان است، 
مبتلا شود، ابتدا خانواده و بعد جامعه بايد چه هزينه اي 
از ابعاد روان��ي و اقتصادي پرداخت كند؟ اين در حالي 
است كه اگر در بعد پيشگيري هزينه كنيم، مبالغ اصلا 
قابل مقايسه با بعد درماني نيست. آيا بايد تمام تمركز و 
سياست گذاري ها به ابعاد درماني معطوف شود؟ اگر اين 
بودجه در زمينه بهداشت و ترويج سبك زندگي سالم 

هزينه شود قطعا اتفاقات مثبتي رخ خواهد داد. 

    تنها وزارت بهداشت 
مسوول »پيشگيري« از بيماري ها نيست

اين عضو هيات علمي پژوهشكده سرطان معتمد جهاد 
دانشگاهي، گفت: در سال جاري براي اولين بار در طول 
انقلاب اسلامي يك رديف بودجه مستقلي با بودجه ۸۰ 
ميليارد توماني براي شبكه ملي پيشگيري از سرطان با نگاه 
ويژه بر سرطان سينه با تصويب مجلس شوراي اسلامي به 
اين مهم اختصاص يافت كه اين نشان از اهميت موضوع و 
نگاه عدالت و سلامت محور تصميم گيران دارد؛ وليكن آيا 
براي بحث پيشگيري صرفا و تنها وزارت بهداشت و 
درمان نقش دارد؟ خير به هيچ عنوان چنين نيست. 
ساير وزارتخانه ها نظير وزارت صمت، وزارت رفاه، 

وزارت اقتصاد و.... هم مسووليت دارند. 

    »هواي پاك« حق اوليه مردم
اين متخصص طب سنتي ايراني، افزود: بر اساس تعاريف 
حكيمانه طب سنتي، از مهم ترين اصول تضمين كننده 
سلامتي، آب و هواي سالم در كنار تغذيه و فعاليت بدني 
مناسب است. براي داشتن جان سالم، نياز به هواي پاك 
داريم اما آيا در كشور ما قانون هواي پاك به درستي اجرا 
مي ش��ود؟ تنفس در هواي پاك حق اوليه مردم اس��ت 
تا سلامت باش��ند؛ موضوعي كه فقدان آن در بروز انواع 
سرطان ها نيز بسيار موثر است.  او با بيان اينكه سرطان 

يك بيماري با علل ناشناخته است كه ژنتيك، چاقي و 
اضافه وزن، ميزان فعاليت بدني، عادات غذايي و... در آن 
موثر است، تاكيد كرد: نكته قابل توجه اين است كه در 
كشورهاي پيشرفته و در حال توسعه آمار بروز و شيوع 
بيماري بيشتر است، اما علت اين موضوع چيست؟ در 
اين كشورها اغلب صنايع بزرگ وجود دارند و رويكرد 
آنها به سمت مصرف فست فودها و غذاهاي صنعتي 

است و در كنار آن فعاليت بدني مناسبي هم ندارند. 

    آيا تغيير شاخص هاي آلودگي هوا 
راهكار رفع اين معضل است؟

اين پزشك لنفولوژيست، ادامه داد: علت بروز سرطان در 
ايران هم به عنوان يك كش��ور در حال توسعه مانند ساير 
كشورها است كه سبك زندگي و آب و هواي آلوده عامل 
مهمي براي بروز بيماري اس��ت. بايد اين ديدگاه به وجود  
آيد ك��ه اگر براي پيش��گيري از آلودگي هوا هزينه كنيم 
قطعا هزينه درمان سرطان كمتر خواهد شد. چرا صنايع 
فيلترينگ مناسب ندارند؟ اين كار چه زماني قرار است انجام 
شود؟ آيا اينكه بياييم شاخص آلودگي هوا را تغيير دهيم 
واقعا راهكار مناسبي است يا صورت مساله پاك شده است؟ 

    وزارت صمت پاسخگو باشد
او آلودگي هوا را معضلي با علل بروز مختلف معرفي كرد و 
گفت: البته نكته شايان توجه اين است كه نه تنها درمورد 
س��رطان بلكه درمورد انواع ديگر بيماري ها و حتي يك 
احساس خستگي مزمن فردي، آلودگي هوا موثر است. 
يكي از عل��ل ايجاد آلودگي هوا در كن��ار صنايع، وجود 
خودروهايي با كيفيت نامناسب است اما آيا وزارت صمت 
در اين زمينه پاسخگو است؟ تكنولوژي خودرو در ايران 
به ۳۰ س��ال قبل بازمي گردد، وقتي در مجلس شوراي 
اسلامي صحبت از واردات خودرو مي شود، رويكرد بنده 

به عنوان يك  پزشك، رويكردي سلامت محور است. 

بارماليكه»سرطان«بهجامعهتحميلميكند
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

مسكن مهر يا بافت هاي 
فرسوده؟

اين ايده در مقابل ايده ساخت مسكن مهر و نظاير آن 
است كه در بافت خارج از شهرها و مناطقي كه هيچ 
نوع نياز زيرساختي مانند امنيت، تفريح، آموزش و... 
در آنها جدي گرفته نشده، ساخته مي شوند. تجربه 
مسكن مهر نش��ان داد كه افتتاح طرح هاي مسكن 
بدون توجه به امور زيربنايي تا چ��ه اندازه مي تواند 
خطرناك باشد. افزودن بر مناطق حاشيه اي شهرها 
نه فقط مش��كلات اقتصادي، بلكه دامنه وسيعي از 
مشكلات امنيتي، اجتماعي، رفتاري و... را به دنبال 
خواهد داش��ت. به نظرم وقت آن رسيده كه دولت 
سيزدهم، صادقانه با مردم صحبت كرده و اعلام كند، 
وعده قبلي اش براي ساخت ۱ميليون مسكن در هر 
س��ال، مبتني بر واقعيت هاي بازار مسكن و صنعت 
ساخت و ساز نبوده است. بايد از مردم براي مشاركت 
در ساخت مسكن دعوت شود و اجازه داده شود كه 
سكان هدايت پروژه ها در اختيار بخش خصوصی قرار 
بگيرد. اتفاقا نقش دولت در اين ميان بسيار كليدي 
است. دولت از طريق افزايش نظارت هاي راهبردي و 
بسترسازي براي افزايش مشاركت بخش خصوصي 
مي تواند زمينه رونق در صنعت س��اخت و س��از با 
محوريت مردم و بخش خصوصی را فراهم کند. در غير 
اين صورت اگر دولت بخواهد روي اين ايده پافشاري 
كند، هر سال با حجم افزون تري از مشكلات مواجه 

خواهيم شد.

گاز بورس روي دست مافيا
 ۲۵۰ هزار ميليارد تومان در سال كه به جيب دلالاني 
ريخته مي ش��ود كه اين روزها به درس��تي مافياي 
ابرقدرت خودرويي نام گرفته اند. در اين شرايط راهكار 
بورس كالا مي تواند راهگشاي بسياري از اين مشكلات 
باش��د چرا كه با عرضه خودرو در بورس كالا قيمت 
خريد خودرو البته بسته به نوع آن بين قيمت كارخانه 
و بازار آزاد كشف ش��ده و اين مابه التفاوت به جيب 
خودروساز مي رود تا با از زيان خارج شدن اين صنعت 
خودروسازان نيز انگيزه بيشتري براي توليد پيدا كنند. 
همچنين، بر اساس آمارهاي بورس كالا مردمي كه 
خودروی خود را با مكانيسم بورسي خريده اند معمولا 
بهايي به ميزان ۲۰ درصد كمتر از بازار آزاد پرداخت 
كرده اند و به راحتي نيز خودرو خود را حتي پيش از 
موعد تحويل گرفته اند. از سوي ديگر، سهامداران اين 
شركت ها نيز از بركات عرضه خودرو در بورس بهره مند 
شده اند و در همين مدت كوتاه سهام اين شركت ها 
رش��د زيادي داشته است. در اين ميان سود متضرر 
اصلي اين ماجرا مافياي خودرو است كه دست شان 
از جيب مردم كوتاه شده و براي بازگرداندن آب رفته 
به جوي دست به دامن افراد و سازمان هاي مختلفي 
مي شوند. يك روز با چند نفر از اعضاي مجلس رايزني 
مي كنند و يك روز شوراي رقابت را جلو مي اندازند.  

اولتيماتومآتشنشانيبهمراكزدرمانيبحرانيدرپايتخت
مديرعامل س��ازمان آتش نش��اني و 
خدمات ايمني شهر تهران اعلام كرد 
كه مراكز درماني و بيمارس��تان هاي 
داراي وضعيت بحراني ايمني تا پايان 
س��ال فرصت دارند كه از فهرس��ت 
اماكن داراي وضعيت بحراني ايمني 
خارج ش��وند. قدرت اله محمدي در 
نشست بررسي تمهيدات و تجهيزات 

ايمني اماكن درماني و بيمارس��تان هاي بحراني 
كه با حض��ور نماين��دگان ۱۲ مرك��ز درماني و 
بيمارس��تان داراي وضعيت بحراني برگزار شد، 
گفت: اي��ن مراكز براي اينكه از ش��رايط بحراني 
ايمني خارج ش��وند بايد اقدام��ات لازم از لحاظ 
تمهيدات ايمني، تجهيزات و آموزش به پرسنل 
را زيرنظ��ر س��ازمان آتش نش��اني ته��ران اجرا 
كنن��د. او ادام��ه داد: بر اس��اس تواف��ق صورت 
گرفته، پرس��نل تاسيسات و نگهباني اين مراكز، 

آموزش ه��اي اوليه آتش نش��اني و 
اقدام��ات لازم و اطفا اوليه در هنگام 
بروز آتش س��وزي را توس��ط مربيان 
آموزشي اين س��ازمان فرا مي گيرند 
تا با رعايت دس��تورالعمل هاي ارايه 
شده از ليس��ت مراكز بحراني خارج 
ش��وند. به گفته مديرعامل سازمان 
آتش نش��اني و خدمات ايمني شهر 
تهران اين مراكز تا پايان سال ۱۴۰۱ مهلت دارند 
كه با انجام اقدامات لازم از ليست اماكن بحراني 
خارج شوند و پاس��خ لازم را به قوه قضاييه اعلام 
كنند. بر اس��اس اعلام روابط عمومي س��ازمان 
آتش نشاني و خدمات ايمني شهر تهران در اين 
نشست، روساي بيمارس��تان هاي امام خميني 
)ره(، سينا، لولاگر، فياض بخش، فجر، ضياييان 
و... موضوعات، مسائل و مشكلات ايمني در مراكز 

درماني خود را مطرح كردند.

آخرينوضعيتامدادرسانيدرمناطقزلزلهزدهخوي
معاون عمليات سازمان امداد و نحات 
جمعيت هلال احمر آخرين وضعيت 
امداد رس��اني در مناط��ق زلزله  زده 
شهرستان خوي را اعلام كرد و گفت: 
در ح��ال حاضر ٩٥ اردوگاه اس��كان 
اضطراري در سطح ش��هر و مدارس 
ايمن در خوي برپا شده است. مرتضي 
مرادي پور با اشاره به روستاهاي داراي 

تخريب و امدادرساني در جريان زلزله خوي اظهار 
كرد: در اين زلزله ۷۲ روستا بين ۲۰ تا ۸۰ درصد 
تخريب ش��ده و در حال امدادرس��اني هستند. او 
افزود: ۹۸ پس لرزه بالاتر از ۲.۵ ريش��تر رخ داده 
اس��ت و بيش از ١٢٥ ه��زار نفر با توزي��ع چادر و 
اس��كان در اردوگاه اس��كان اضطراري يافته اند. 

معاون عمليات سازمان امداد و نجات 
جمعيت ه��لال احم��ر همچنين به 
برپايي ٩٥ اردوگاه اسكان اضطراري 
در س��طح ش��هر و مدارس ايمن در 
بخش خوي اشاره كرد و درباره اقلام 
امدادي توزيع شده نيز گفت: تاكنون 
٤٠١٥٠ دستگاه چادر، ٩٨٧٠ شعله 
گرمايش��ي، ١٢٠ هزار بسته غذايي، 
١٦٠٦٠٠ تخته پتو و ٤٧٤٥٠ تخته موكت در ميان 
مردم زلزله زده توزيع شده است. علاوه براين طرح 
ضربتي توزيع بس��ته هاي غذايي در ٤٤ منطقه از 
خوي انجام شده است. مرادي پور ادامه داد: ۱۱۰۰ 
نيروي عملياتي فع��ال و ۱۴۶ خودروي عملياتي 

فعال در منطقه داريم.

وضعيتجويكشورتاسهشنبهآينده
سازمان هواشناسي، وضعيت جوي 
كش��ور تا سه ش��نبه آين��ده را اعلام 
كرد. طي روز يكش��نبه )۱۶ بهمن( 
در برخي مناطق شمال غرب و غرب 
كش��ور به ويژه در نوار مرزي مناطق 
ذكر ش��ده ب��ارش ب��اران و برف رخ 
مي ده��د. دوش��نبه )۱۷ بهمن( بر 
شدت بارش در شمال غرب و برخي 

مناطق واقع در غرب افزوده مي شود. در اين روز 
در دامنه ه��ا و ارتفاعات الب��رز مركزي و غربي و 
زاگرس مركزي نيز بارش پراكنده برف پيش بيني 
مي شود. سه ش��نبه )۱۸ بهمن( فعاليت سامانه 
بارشي گس��ترش يافته و در نواحي شمال غرب، 

غرب، جنوب غرب، شمال استان هاي 
فارس و بوشهر، ارتفاعات و دامنه هاي 
زاگرس مركزي، سواحل درياي خزر، 
ارتفاعات و دامنه ه��اي جنوبي البرز 
بارش ادامه خواهد داش��ت. آسمان 
ته��ران روز يكش��نبه )۱۶ بهم��ن( 
قسمتي ابري تا نيمه ابري و در بعضي 
ساعات غبار محلي و در شب كاهش 
اب��ر با حداقل دماي ۱ و حداكث��ر دماي ۹ درجه 
س��انتيگراد پيش بيني مي ش��ود. طي روزهاي 
آتي، بندرعباس با دماي ۲۴ درجه س��انتيگراد 
گرم تري��ن و ش��هركرد با دماي منف��ي ۷ درجه 

سانتيگراد سردترين مركز استان كشور است.

فرارمالياتيتنهامختصبهپزشكاننيست

دريافتمالياتبراساسدرآمدنهمدرك
50 درصد جامعه پزشكي زير خط فقرند

تعادل|
 اولين بار در سال ۹۸ هجمه هاي زيادي درباره 
فرار مالياتي پزشكان به راه افتاد اينكه اكثر 
پزشكان از نصب كارتخوان در مطب خود امتناع مي كنند به 
اين دليل كه مي خواهند از دادن ماليات فرار كنند و بيماران 
را به زحمت و مشكل مي اندازند. البته اين هجمه ها خيلي 
زود پاي مجلس را هم به ميان كشيد. از سوي ديگر اين اتفاق 
در شرايطي رخ داد كه طي سال هاي قبل از آن هم هميشه 
بحث عدم پرداخت ماليات توسط پزشكان به يكي از مباحث 
روز تبديل شده بود. اما در س��ال ۹۸ درست در زماني كه 
وزارت بهداشت و درمان سعي داشت تا پزشكان طرحي را از 
ماليات معاف كند اين هجمه ها دوباره بالا گرفت و باعث شد تا 
اين مساله هم ملغي شود. اما ماجرا اينجاست كه طي سال ها 
مساله واقعي شدن تعرفه هاي پزشكي يكي از مشكلاتي 
بوده كه سازمان نظام پزشكي با آن دست به گريبان بوده و 
هست. تلاشي كه اين سازمان براي واقعي كردن تعرفه هاي 
پزشكي انجام داده هيچگاه به نتيجه مطلوب نرسيده است 
چرا كه س��رانه درمان هيچگاه در بودجه سالانه كشور به 
ميزان واقعي خود نرسيد. اما مساله پرداخت نكردن ماليات 
از سوي پزشكان و گزارش هايي كه در اين زمينه حكايت 
از بدهي هاي كلان مالياتي پزش��كان داشت، باعث شد تا 
بي اعتمادي در بين مردم و جامعه پزش��كان افزايش پيدا 
كند. تا جايي كه موضوع نصب كارتخوان در مطب ها به 
يكي از معضلات تبديل شد و هر بار موضوع درگيري 
لفظي بين يك بيمار با منشي مطب ها يا حتي پزشكان 
بر سر عدم پرداخت نقدي ويزيت سوژه رسانه ها بود. اما 
مساله اينجاست كه آيا اين فقط پزشكان هستند كه از 
پرداخت ماليات شانه خالي مي كنند و كساني كه به اين 
مساله دامن زدند به دنبال چه هدف و نتيجه اي بوده اند.

   بي اعتمادي مردم به جامعه پزشكي
 خطا است

دكتر ايرج خس��رونيا، در اين مورد به تعادل مي گويد: 
متاسفانه سال هاست كه در اين رابطه هجمه هاي زيادي 
به جامعه پزشكي شده است. عده اي انگار با قصد و نيتي 
خاص به دنبال از بين بردن اعتماد بين مردم و جامعه 

پزشكي هستند. در تمام صنف ها هستند افرادي كه 
دلشان مي خواهد از زير بار پرداخت ماليات شانه خالي 
كنند اما اين دليل نمي شود كه ما تمام افراد اين صنف را 
مورد عتاب قرار دهيم. در مورد جامعه پزشكي هم همين 
مس��اله صدق مي كند، اگر چند پزشك فرار مالياتي 
داش��ته اند ما نمي توانيم بگوييم تمامي پزشكان فرار 
مالياتي دارند. او مي افزايد: سال هاست بحث واقعي شدن 
تعرفه هاي پزشكي مطرح است، هر بار تلاش سازمان 
نظام پزشكي بر اين مساله بوده كه تعرفه هاي تعيين 
شده با واقعيت همخواني داشته باشند. اما متاسفانه اين 
اتفاق رخ نداده است. به خصوص براي پزشكان طرحي 
واقعا شرايط زندگي با وضعيت كنوني بسيار سخت است. 
همين بي توجهي ها باعث شده كه ما با مساله اي مانند 

مهاجرت روز افزون پزشكان از كشور مواجه باشيم.

   دريافت ماليات بر اساس درآمد نه مدرك
رييس جامعه پزش��كان متخص��ص داخلي در بخش 
ديگري از س��خنانش مي گويد: م��ا نمي توانيم از تمام 
پزشكان ماليات يكسان دريافت كنيم، اينكه پزشكي در 
يك بيمارستان خصوصي كار مي كند يا در بيمارستان 
دولتي، مطب ش��خصي دارد يا نه و در نقاط دور افتاده 
مشغول به طبابت اس��ت و... تمامي اينها بايد در مورد 
ميزان مالياتي كه از او دريافت مي كنيم دخيل باشد.  او 
تاكيد مي كند: وقتي تعرفه هاي پزشكي از تورم موجود در 
جامعه كمتر است و به اصطلاح از تورم عقب مانده چطور 
مي توانيم انتظار داشته باشيم كه پزشكان مشتاق كار 
كردن باشند، بسياري از آنها ترجيح مي دهند در بازار آزاد 
مشغول به كار شوند تا اينكه بخواهند طبابت كنند و اين 
اتفاق بسيار تاسف بار است اما بايد بپذيريم كه پزشكان 

هم براي امرار معاش خود با مشكل مواجه مي شوند.

   50 درصد جامعه پزشكي زير خط فقر هستند
خسرونيا در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: واقعيت 
تلخي است اما بايد بپذيريم كه در شرايط كنوني ۵۰ درصد 
از جامعه پزش��كي زير خط فقر زندگ��ي مي كنند، ۳۰ تا 
۴۰ درصد از آنها درآمد معمولي دارند و تنها ۱۰ درصد از 

پزشكان كه خدمات جراحي به بيماران ارايه مي دهند و البته 
سال ها براي رسيدن به اين موقعيت تلاش كرده اند و شرايط 
پر استرسي را تحمل مي كنند در آمد مطلوبي دارند كه البته 
با توجه به زحمتي كه متحمل مي شوند، به حق است. در 
اين شرايط ما چطور مي توانيم با راه انداختن هجمه هاي 

مختلف جامعه را نسبت به پزشكان بدگمان كنيم. 

   شرايط اقتصادي دشوار براي پزشكان هم 
دشوار است

رييس جامعه پزش��كان متخصص داخل��ي در پايان 
مي افزايد: به هر حال شرايط اقتصادي كشور بد است، 
مردم تحت فشار اقتصادي و معيشتي قرار دارند و پزشكان 
هم از همين مردم هستند و مشكلاتي كه دارند از جنس 
مشكلات مردم است، نمي توانيم فكر كنيم كه آنها تافته 
جدا بافته هستند. در حال حاضر درصد بسيار كمي از 
مردم مي توانند از پس هزينه هاي زندگي بر بيايند و اين 
مشكلات دامنگير هر قشر با هر تخصص و تواني شده 
است. جامعه پزشكي هم از اين قاعده مستثني نيست 

و مشكلات اقتصادي براي آنها هم بسيار پر رنگ است.

   هيچ پزشكي از ماليات معاف نيست
از سوي ديگر معاون فني و نظارت سازمان نظام پزشكي كشور 
با بيان اينكه تخلفات مالياتي در جامعه پزشكي كمتر از ساير 
اقشار است، ضمن تشريح درخواست هاي مالياتي جامعه 
پزش��كي براي تعيين ضرايب مالياتي، تاكيد كرد كه براي 
هيچ يك از گروه هاي پزشكي معافيت مالياتي نداشته ايم. 
دكتر علي سالاريان به ايسنا گفت: همه ساله درباره ماليات 
پزشكان و درصدي از آن كه درآمد خالص محسوب مي شود، 
تصميم گيري هايي مي شود و انصافا سازمان امور مالياتي هم 
همكاري خوبي با جامعه پزشكي دارد و جلسات متعددي با 
رييس سازمان امور مالياتي داشته ايم و حرف هاي مان را در 
زمينه مشكلات جامعه پزشكي شنيده اند و درباره ضريب 
مالياتي اقش��ار مختلف جامعه پزش��كي، باتوجه به اينكه 
درآمدها و حاشيه سودها در س��ال هاي اخير تغيير كرده، 
حرف هاي ما را شنيده اند و تغييراتي در آن اعمال كرده اند 

كه بايد از اين سازمان تشكر كنيم.

   تخلفات مالياتي در جامعه پزشكي
 كمتر از ساير اقشار است

او افزود: برخ��ي با ادعاهايي مبني بر عدم اس��تفاده 
پزشكان از كارتخوان، پزشكان را به گريز مالياتي متهم 
مي كنند. در حالي كه چنين چيزي درس��ت نيست. 
بررسي هاي انجام شده، نشان داده است كه اولا طي 
سال هاي اخير ضريب استفاده از كارتخوان در جامعه 
پزشكي بس��يار بالا رفته و تقريبا نزديك ۱۰۰ درصد 
شده است. در ش��رايط فعلي هم كه گردش پول نقد 
در جامعه كم اس��ت، فعاليت اقتص��ادي اصولا بدون 
كارتخوان ممكن نيست. عجيب است كه فردي بدون 
كارتخوان بخواهد روزانه ۱۰ بيمار ببيند. اينكه پزشكي 
از كارتخوان ديگري اس��تفاده كرده يا به بهانه خرابي 
كارتخوان از بيمار بخواهد كه پول را به شماره كارتي 
واري��ز كرده يا پول نقد بياورد ه��م به عنوان تخلفات 
معدودي وجود دارد و در همه اقشار هم اين تخلفات 
ديده مي شود و تنها محدود به جامعه پزشكي نيست. 
ما هم اگر چنين مواردي مشاهده كنيم،  برخورد كرده 
و هميشه هم توصيه مي كنيم كه باتوجه به اينكه جنس 
كار پزشكي متفاوت اس��ت و با بيمار سروكار داريم، 
به هيچ وجه نباي��د به خودمان اجازه دهيم كه چنين 
تخلفات و رفتارهايي از سوي معدود افرادي ديده شود 

و اعتبار و منزلت جامعه پزشكي زير سوال رود.

   كاهش تخلفات مالياتي در جامعه پزشكي
سالاريان با بيان اينكه در عين حال تخلفات مالياتي 
در س��ال هاي اخير در جامعه پزشكي بسيار پايين 
آمده و روزبه روز در حال كمرنگ تر ش��دن اس��ت، 
گفت: در عين حال خواهش��م از مسوولان سازمان 
امور مالياتي اين اس��ت كه با ارتباط خوبي كه بين 
سازمان امور مالياتي و سازمان نظام پزشكي وجود 
دارد، مقداري در اظهارنظرها درباره جامعه پزشكي 
و ماليات شان، مهربانانه تر، با دقت و سنجيده تر عمل 
كنند. البته حق مي دهم كه باتوجه به اينكه جنس 
كار پزشكي متفاوت اس��ت، مردم وقتي تخلفي از 
پزشك مشاهده كنند، حساسيت بيشتري داشته و 
اين تخلفات انعكاس بيشتري داشته باشد، اما نبايد 

به اين موضوع دامن زد و اين كار زيبنده نيست.

   لزوم توجه به »افزايش قيمت ها«
 و »كاهش درآمدها« در ماليات پزشكان

معاون فني و نظارت سازمان نظام پزشكي كشور درباره 
درخواست هاي مالياتي براي جامعه پزشكي در تعيين 
ماليات سال گذشته، گفت: بسياري از پزشكان در روزهاي 
بحراني كرونا، از جان گذشتگي كردند. جامعه پزشكي 
مشكلات زياد و امكانات كمي داشت. به ويژه در اوايل كرونا 
كه حتي دسترسي به لوازم حفاظتي وجود نداشت، اما همه 

ما معترفيم كه هيچ كس نتوانست جامعه پزشكي را به 
كم كاري متهم كند و جامعه پزشكي از اين آزمون سربلند 
بي��رون آمد. بايد توجه كرد ك��ه در پاندمي كرونا برخي 
رشته ها آسيب ديدند، مانند دندان پزشكان كه مراجعه به 
آنها در زمان كرونا به شدت كاهش يافته بود و... همچنين 
برخي از اعمال جراحي الكتيو )غيرضرور( و انتخابي كنسل 
شد و درآمد پزشكان مرتبط با اين اعمال، بسيار كم شد. 
بر اين اساس س��ازمان نظام پزشكي درخواست داشت 
كه ضرايب مالياتي شان مورد توجه قرار گرفته و به اين 
پزشكان كمك شود. همچنين باتوجه به شرايط اقتصادي 
فعلي كه قيمت اقلام مصرفي، تجهيزات و دستگاه هاي 
پزشكي، باتوجه به قيمت دلار، بسيار گران شده است، 
كارشناسان ما با كارشناسان سازمان امور مالياتي در حال 
تعامل هستند كه بتوانيم شرايط عادلانه تري براي اخذ 

ماليات از جامعه پزشكي برقرار كنيم. 

   براي پزشكان »معافيت مالياتي« نداريم
سالاريان درباره معافيت مالياتي برخي گروه هاي پزشكي 
نيز گفت: در زمينه قوانين مالياتي براي تعيين ماليات هاي 
سال گذشته براي هيچ يك از گروه هاي پزشكي معافيت 
مالياتي نداشته ايم. در سال گذشته هم اين معافيت وجود 
نداشت، اما سعي شد كه با گروه هايي كه در كرونا آسيب 

ديدند، با اعتدال مالياتي بيشتر برخورد شود.

گزارش


